
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 5ο και το 10ο Δηµοτικό Σχολείο Αγίων Αναργύ-
ρων, το 1ο Γενικό Λύκειο Αργυρούπολης και το Γυµνάσιο
Κύµης Ευβοίας, σελ. 3770, 3778, 3784, 3792

2. Συλλυπητήρια αναφορά για το θάνατο του  σκηνοθέτη
Θεόδωρου Αγγελόπουλου, σελ. 3776, 3777, 3778, 3779,
3780, 3792

3. Επί του Κανονισµού, σελ. 3780, 3781, 3782,3 789, 3791

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πέµ-

πτης 26 Ιανουαρίου 2012, σελ. 3765

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Συζήτηση επί των άρθρων και των τροπολογιών του σχε-

δίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων "Για τα δεσποζόµενα και τα αδέσποτα ζώα συντροφιάς
και την προστασία των ζώων από την εκµετάλλευση ή τη χρη-
σιµοποίηση µε κερδοσκοπικό σκοπό ", σελ. 3765

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ
ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ Β. , σελ. 3765 - 3777
ΑΡΓΥΡΗΣ Ε. , σελ. 377 7- 3793

ΟΜΙΛΗΤΕΣ
Α. Επί της συλλυπητήριας  αναφοράς:
ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ Β. , σελ. 3779
ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ Π. , σελ. 3780
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 3777
ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ Χ. , σελ. 3776
ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ Α., σελ. 3792
ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 3778

Β. Επί του Κανονισµού:
ΑΡΓΥΡΗΣ Ε. , σελ. 3780, 3781, 3782, 

3789, 3791
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α. , σελ. 3781
ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ Π. , σελ. 3780,3781

Γ. Επί  του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων:

ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ Β. , σελ. 3771, 3776, 3778
ΑΡΓΥΡΗΣ Ε. , σελ. 3784,3792
ΓΙΟΥΜΑΤΖΙΔΗΣ Β. , σελ. 3765, 3766, 3776, 

3777, 3782, 3783,
3789, 3791

ΔΙΩΤΗ Η. , σελ. 3768
ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ Θ. , σελ. 3767, 3768, 3784
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α. , σελ. 3781
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 3781
ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ Α. , σελ. 3780
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 3777
ΠΙΠΙΛΗ Φ. , σελ. 3765, 3770, 3771, 

3783, 3784, 3789,
3791

ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 3771, 3772, 3785
ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ Χ. , σελ. 3776, 3777
ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ Α. , σελ. 3766, 3772, 3777, 

3783, 3787, 3789,
3790, 3791

ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ Κ. , σελ. 3785, 3786
ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 3778

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΘ’

Τετάρτη  25 Ιανουαρίου 2012



Αθήνα, σήµερα στις 25 Ιανουαρίου 2012, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.17’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε oλοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΒΑΪΤΣΗ ΑΠΟΣΤΟΛΑ-
ΤΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Πέµπτης 26ης Ιανουαρίου 2012. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 410/23-1-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Χρήστου Αηδόνη
προς τους Υπουργούς Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυ-
τιλίας και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε το θε-
σµικό πλαίσιο λειτουργίας, ελέγχου και πιστοποίησης για την
ποιότητα και την προέλευση συσκευασµένων προϊόντων. 

2. Η µε αριθµό 413/23-1-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Μαρκόπουλου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
σχετικά µε την τακτοποίηση των αυθαίρετων ακινήτων. 

3. Η µε αριθµό 422/23-1-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Μαυρίκου
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά
µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων των εργαζοµένων στην
επιχείρηση «Αριάδνη ΑΕΒΕ» στο Ηράκλειο Κρήτης. 

4. Η µε αριθµό 418/23-1-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Ηλία Πολατίδη προς τον
Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε την επίλυση του Σκοπιανού ζη-
τήµατος. 

5. Η µε αριθµό 419/23-1-2012 επίκαιρη ερώτηση του Ζ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Αναστάσιου Κουράκη προς την Υπουργό
Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την
κατάργηση του Οργανισµού Παιδικών και Εφηβικών Βιβλιοθηκών
(ΟΠΕΒ).

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δευτέρου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 409/23-1-2012 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ελένης Τσι-
αούση προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας, σχετικά µε την ανάγκη άµεσης σύνδεσης του λιµανιού
της Αλεξανδρούπολης µε το σιδηροδροµικό δίκτυο και την Εγνα-
τία Οδό. 

2. Η µε αριθµό 414/23-1-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σπυρίδωνος Γαληνού προς τον

Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχετικά
µε την αεροπορική και ακτοπλοϊκή διασύνδεση της Λήµνου µε
την υπόλοιπη χώρα. 

3. Η µε αριθµό 421/23-1-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αντωνίου Σκυλλάκου
προς τους Υπουργούς Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρη-
σκευµάτων και Οικονοµικών, σχετικά µε την καταβολή των δε-
δουλευµένων στις καθαρίστριες των σχολείων της χώρας. 

4. Η µε αριθµό 415/23-1-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αλέξανδρου Χρυσανθα-
κόπουλου προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, σχετικά
µε την ένταξη του ειδικού ένστολου προσωπικού ασφαλείας που
ανήκει σε ΝΠΔΔ, στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη. 

5. Η µε αριθµό 420/23-1-2012 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ευαγγελίας
Αµµανατίδου-Πασχαλίδου προς τους Υπουργούς Ανάπτυξης, Αν-
ταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας και Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, σχετικά µε τα θέµατα αδειοδοτήσεων, φορολόγησης,
πιστοποίησης και ελέγχου που αφορούν τους βιοκαλλιεργητές
αγρότες της χώρας.

Εισερχόµεθα στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων: «Για τα δεσποζόµενα και τα αδέσποτα ζώα συντροφιάς
και την προστασία των ζώων από την εκµετάλλευση ή τη χρησι-
µοποίηση µε κερδοσκοπικό σκοπό». 

Στη χθεσινή συνεδρίαση συζητήθηκε και ψηφίστηκε το νοµο-
σχέδιο επί της αρχής. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθούν
τα άρθρα και οι τροπολογίες του νοµοσχεδίου ως µία ενότητα. 

Το λόγο έχει ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ, Βουλευτής της Πλει-
οψηφίας, κ. Βασίλειος Γιουµατζίδης. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή περιµένω ένα έγ-
γραφο πολύ σηµαντικό για να το καταθέσω, µήπως µπορεί η κ.
Διώτη να προηγηθεί εµού, για να έχω το έγγραφο στα χέρια µου
την ώρα της οµιλίας µου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Δεν υπάρχει κανένα
πρόβληµα, κυρία συνάδελφε.

Κύριε Βασίλειε Γιουµατζίδη, έχετε το λόγο για οκτώ λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙΔΗΣ: Αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, συνά-

δελφοι και συναδέλφισσες, όπως ξεκίνησα χθες, επιχειρώντας
να κάνω µία δευτερολογία, θα επανέλθω τονίζοντας το εξής: Μι-
λάµε για ένα κοινωνικό, πολιτικό και οικονοµικό –θα έλεγα- ταυ-
τόχρονα, όµως, κυρίαρχα πολιτισµικό ζήτηµα, στο οποίο φαίνεται
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καθαρά ότι όπου δεν έχει αναλάβει τη διαχείριση το κράτος
έχουµε την παρέµβαση διαφόρων φορέων µε διαφορετικές ιδε-
ολογικές ή κοινωνικές αντιλήψεις, πολλές φορές και ιδεολογή-
µατα.

Ουσιαστικά, έχουµε µία σύγκρουση στη διαχείριση των ζώων
συντροφιάς, καθώς µε διαφορετικές προσεγγίσεις προσπαθεί να
λύσει το ζήτηµα κυρίως των αδέσποτων η κάθε φιλοζωική οργά-
νωση. 

Είναι φανερό, λοιπόν, ότι είναι σηµαντικός ο ρόλος των πραγ-
µατικά φιλοζωικών οργανώσεων, αυτών δηλαδή που επιχειρούν
να προσδιορίσουν επακριβώς τους όρους και τις συνθήκες για
µία σειρά από ζώα συντροφιάς. Δηλαδή, είναι ανάγκη να γίνει
καθαρό ότι το κυρίαρχο στοιχείο το οποίο θα πρέπει να κάνει
πρώτα και κύρια η πολιτεία –συνεπικουρούµενη από όποιον εθε-
λοντή θέλει, είτε ανήκει σε φιλοζωικό σωµατείο είτε όχι- είναι να
περιορίσει εκείνες τις πηγές, οι οποίες δηµιουργούν αδέσποτα
ζώα και ουσιαστικά αµαυρώνουν την εικόνα και την πολιτιστική
συµπεριφορά του ελληνικού λαού.

Θα ήταν παράλειψη να µην τονίσω την αγαστή συνεργασία
που είχαµε επ’ αυτού του νοµοσχεδίου µε την πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, το οποίο µέσα από τις
όποιες παρεµβάσεις και παρατηρήσεις µας, κύριε Υφυπουργέ,
έκανε αποδεκτές µία σειρά από τροπολογίες. Και σας ευχαρι-
στούµε γι’ αυτό και από πλευράς µου και από πλευράς του κόµ-
µατός µου.

Θα ήθελα, όµως, εδώ να αναφέρω το εξής: Όπως αντιλαµβά-
νεστε, είναι βαρύ πλέον το φορτίο το οποίο µεταφέρουµε κυρίως
στους ΟΤΑ. Τους δηµιουργούµε ιδιαίτερες υποχρεώσεις και θα
πρέπει να λάβουµε σοβαρά υπ’ όψιν και τις απόψεις τους που
διατυπώθηκαν στη διαδικασία του παρόντος νοµοσχεδίου, δίνον-
τας ουσιαστικά στους δήµους τη διαχείριση του προγράµµατος
των αδέσποτων ζώων. 

Όµως, πρέπει να αντιληφθούµε ότι πρέπει να προσπαθούµε,
πέραν των πόρων που διασφαλίζει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο,
να τους δώσουµε και έτερους πόρους, γιατί κατά την εκτίµησή
µου είναι σηµαντικό το οικονοµικό βάρος και, άρα, ο κάθε δή-
µαρχος, το κάθε δηµοτικό συµβούλιο θα είναι µόνιµα εκτεθειµέ-
νοι απέναντι στον όποιο κακόβουλο θα ήθελε να δηµιουργήσει
πρόβληµα στην πορεία ενός δηµοτικού συµβουλίου.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε, θα
ήθελα να πω κάτι επ’ αυτού που είπε, ο κύριος συνάδελφος, γιατί
είναι σηµαντικό.

Κύριε συνάδελφε, µου επιτρέπετε τη διακοπή;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙΔΗΣ: Αν νοµίζετε, κύριε Υπουργέ, ότι

είναι κάτι σηµαντικό, βεβαίως, δεν έχω πρόβληµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Θα ήθελα να πω κάτι µόνο για δέκα δευτε-
ρόλεπτα, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ.

Επειδή αναφέρθηκα διεξοδικά σ’ αυτό που θίγει ο αγαπητός
συνάδελφος, δηλαδή το βάρος που πέφτει πλέον στους αιρε-
τούς της τοπικής αυτοδιοίκησης για να διαχειριστούν τέτοιου εί-
δους προγράµµατα, θέλω να τονίσω το εξής: Αγαπητέ κύριε
συνάδελφε, είναι ακριβώς όπως το λέτε. Όµως, πλην των πόρων
των προβλεποµένων από το νοµοσχέδιο, µέσα στο ίδιο το νοµο-
σχέδιο προβλέπεται και η έκδοση κοινής υπουργικής απόφασης
µε τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και τον
Υπουργό Οικονοµικών, προκειµένου να υπάρχουν πρόσθετες
χρηµατοδοτήσεις σε ΟΤΑ για να «τρέχουν» τέτοια προγράµµατα
διαχείρισης αδεσπότων.

Άρα, λοιπόν, νοµίζω ότι σ’ αυτό το πνεύµα κινείσθε στην τοπο-
θέτησή σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙΔΗΣ: Ακριβώς, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Γιουµατζίδη,

µπορείτε να συνεχίσετε. Θα έχετε και το χρόνο που σας πήρε, ο
κύριος Υπουργός.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙΔΗΣ: Συνεχίζοντας, θα ήθελα να πω
ότι αυτήν την περίοδο, προφανώς αρκετοί εκ των συναδέλφων
κινούµενοι σε µία λανθασµένη ψηφοθηρική αντίληψη, έριξαν το

κύριο βάρος τους στη µονόπλευρη στήριξη κάποιων απόψεων
που εκφράστηκαν κύρια από φιλοζωικά σωµατεία ενάντια στους
δήµους.

Ποιος δήµαρχος, χωρίς οικονοµικές δυνατότητες, θα είχε τη
δύναµη, θα είχε το θάρρος να κόψει χρήµατα είτε από την
ύδρευση είτε από την αποχέτευση είτε από ζητήµατα καθαριό-
τητας, όταν δεν θα του έφταναν τα χρήµατα ούτε καν γι’ αυτό;
Είναι πάρα πολύ εύκολο σε αυτή την πολιτεία που ζούµε να κρί-
νουµε και να επικρίνουµε, υπολογίζοντας πάρα πολλές φορές το
όποιο πολιτικό κόστος. 

Κλείνω, λέγοντας ότι θα είµαστε πάντοτε στη σωστή κατεύ-
θυνση και σήµερα και στο διηνεκές, όταν θα επιδιώκει το εκά-
στοτε Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης να διαµορφώνει πόρους,
είτε πρωτογενώς είτε δευτερογενώς είτε από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, αν θέλετε, ούτως ώστε να υποβοηθά τον εκάστοτε δήµο
στη διαχείριση αυτού του προβλήµατος. 

Μπαίνω σε ένα δεύτερο ζήτηµα, το οποίο αφορά το άρθρο 6.
Πράγµατι, έγινε µια σοβαρότατη δουλειά, όπου ουσιαστικά ταυ-
τίζεται η εκτροφή µε την άδεια εκτροφής. Η εκτροφή για αναπα-
ραγωγή και εµπορία ζώων συντροφιάς ταυτίζεται απόλυτα µε την
άδεια εκτροφής και εµπορίας. Αυτή είναι µια πάρα πολύ σηµαν-
τική παρέµβαση. 

Θα ήθελα να αναφερθώ στο ζήτηµα της έκδοσης των προεδρι-
κών διαταγµάτων. Θα πρέπει µε ιδιαίτερη προσοχή –αναφέρον-
ται κυρίως στην παράγραφο 9- και σε συνεργασία µε όλες τις
πλευρές και µε όλους τους φορείς να καταλήξουµε σε όσο το
δυνατόν καλύτερο αποτέλεσµα. 

Τρίτο στοιχείο, σε σχέση µε το άρθρο 10. Στο άρθρο που ανα-
φέρεται στις ποινικές κυρώσεις, στο άρθρο 20 δηλαδή, πάρα
πολύ σωστά και ορθά συµπεριλάβατε τα ζητήµατα, τα οποία
αφορούν το άρθρο 10, δηλαδή τον Κανονισµό της Ευρωπαϊκής
Κοινότητας 998/2003, όπως επίσης και τον Κανονισµό της Ευ-
ρωπαϊκής Κοινότητας 1/2005. Έτσι, ουσιαστικά δένει και το ζή-
τηµα της παρεµβατικής συµπεριφοράς ορισµένων, που δεν
χρειάζεται κατ’ ανάγκη να έχουν το πρόσχηµα ή την εικόνα µιας
φιλοζωικής οργάνωσης, αλλά µπορεί να το έχουν κιόλας. Πα-
ρεµβαίνουν σε µία παράνοµη διαδικασία εµπορίας, η οποία έχει
προσπορισµό κέρδους. Δεν αναφέροµαι, όπως αντιλαµβάνεστε,
σε καµµία συγκεκριµένη εκ των φιλοζωικών οργανώσεων, οι
οποίες κατά το πλείστον έχουν συνεισφέρει σηµαντικό έργο όχι
µόνο τα τελευταία δέκα ή δεκαπέντε χρόνια, αλλά πάνω από
τριάντα χρόνια σηµαντικό έργο, από την εποχή, δηλαδή, του
µπόγια, από την εποχή όπου θανατώνονταν –πριν από σαράντα
περίπου χρόνια, όπως θυµάµαι από την παιδική µου ηλικία- τα
ζώα στην κάθε γειτονιά και ήταν παιχνίδι για τα δήθεν άδολα παι-
διά.

Κλείνοντας, θα ήθελα να τονίσω το εξής: Η ασφαλής διαβίωση
και η αρµονική συνύπαρξη των ζώων συντροφιάς µε τον άν-
θρωπο είναι κυρίαρχο σηµείο του σεβασµού που πρέπει να υπάρ-
χει σε κάθε µορφή ζωής στον πλανήτη.

Όπως πολύ εύστοχα είπε ο Γκάντι, ο πολιτισµός ενός κράτους
κρίνεται από τον τρόπο που αντιµετωπίζει το κράτος τα ζώα που
ζουν σ’ αυτό, θέλοντας να σηµειώσει ότι είναι αναγκαίος ο σεβα-
σµός των ζώων, προκειµένου οι ηθικές αξίες της πολιτιστικής
µας κληρονοµιάς, να αποτελούν αέναο κοµµάτι της κοινωνίας
µας. 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι υπάρχουν και δύο τροπο-
λογίες στις οποίες συµφωνούµε απόλυτα. Η µία αφορά το φορέα
ο οποίος θα αναλάβει τη διαχείριση σε εθνικό επίπεδο του FOA,
του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Παρέµβασης στα Φυτά και η δεύ-
τερη τροπολογία είναι ένα ζήτηµα το οποίο αφορά την διαδικα-
σία πληρωµής εκτός έδρας των εργαζοµένων στους φορείς
ελέγχου είτε των κτηνοτροφικών µονάδων είτε της αγροτικής πα-
ραγωγής. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κ. Βασίλειο Γιουµατζίδη. 

Ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας,
κ. Θεόδωρος Ιγνατιάδης ακολουθεί. 

Έχετε οκτώ λεπτά, κύριε συνάδελφε. 
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ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τη µέχρι τώρα συζήτηση

νοµίζω πως επιβεβαιώθηκε η ορθότητα των θέσεων και των εκτι-
µήσεών µας, αλλά και η ανάγκη να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα
µε βάση και τα άµεσα µέτρα που προτείναµε, στο πλαίσιο που
προτείναµε, αλλά και η ανάγκη για οριστική και ριζική αντιµετώ-
πισή του, που απαιτεί βαθιές κοινωνικές αλλαγές. 

Επίσης επιβεβαιώθηκε το γεγονός ότι γίνεται επικοινωνιακή
διαχείριση του θέµατος µε το νοµοσχέδιο. Είναι προκλητικό να
παρουσιάζεται η καπιταλιστική οικονοµική κρίση και η πολιτική
της Κυβέρνησης και των κοµµάτων που την υπηρετούν σαν φυ-
σικό φαινόµενο και εν συνεχεία, πατώντας πάνω σε αυτό το επι-
χείρηµα να εµφανίζεται ως δείγµα πολιτισµού η ανάγκη επίδειξης
ευαισθησίας για την ευζωία των ζώων, που τάχα αποτυπώνει το
νοµοσχέδιο και να χρησιµοποιείται σαν κολυµβήθρα του Σιλωάµ.
Αυτό για τη βάρβαρη πολιτική που ασκείται. 

Ένα επιπλέον σχόλιο. Μας αποδόθηκε µοµφή γιατί µιλήσαµε
για φοροεισπρακτικό µηχανισµό. Αυτή είναι η πραγµατικότητα
και δεν πρέπει να διαµαρτύρεται κανείς γι’ αυτό και δεν στέκει
από καµµία άποψη για εµάς το επιχείρηµα, το πώς αλλιώς θα
µπορούσε να χρηµατοδοτηθεί η διαχείριση του θέµατος της ευ-
ζωίας και ειδικά των αδέσποτων. Εµείς λέµε µε τη φορολόγηση
του µεγάλου κεφαλαίου που έτσι κι αλλιώς κερδίζει κι από αυτή
τη διαχείριση και συνολικότερα πολλαπλά. Εσείς τη φορτώνετε
µε αυτόν τον τρόπο στα µόνιµα υποζύγια.

Τώρα, ειδικά για τα άρθρα. Για το άρθρο 1 επισηµαίνουµε την
ανάγκη να υπάρχει µέριµνα, για την παράγραφο 2 να είναι κοι-
νωνικό δικαίωµα των ανθρώπων µε ειδικές ανάγκες που πρέπει
να διασφαλίζεται από την πολιτεία, εννοούµε για τα ζώα που χρη-
σιµοποιούν τα ΑΜΕΑ, που πρέπει να τα παρέχει δωρεάν και ό,τι
έχει σχέση µε αυτά.

Δεύτερη παρατήρηση που έχουµε να κάνουµε είναι ότι αφή-
νετε απροσδιόριστο το τι θα πει σηµαντικός αριθµός σε σχέση
µε τα ζώα που φιλοξενούνται, προκειµένου να οριστεί µία εγκα-
τάσταση σαν καταφύγιο, από πόσα και πάνω δηλαδή, τι ηλικίας
και τι είδους. 

Διαφωνούµε µε τα θέµατα της πιστοποίησης των κτηνιάτρων,
όπως αυτά µπαίνουν και σε επόµενα άρθρα, στο 2, στο 3 αντί-
στοιχα, αφού αφήνετε απροσδιόριστες τις απαιτήσεις που θα
οριστούν µε υπουργική απόφαση και κατά την εκτίµησή µας αυτό
ανοίγει δρόµους για την αποσύνδεση του πτυχίου από την άδεια
άσκησης επαγγέλµατος. 

Επιπλέον, περιορίζετε µε την τροποποίηση που καταθέσατε
στην Ολοµέλεια τις αρχές βεβαίωσης των παραβάσεων κι αυτό
είναι αρνητικό. 

Για το άρθρο 2, εκτός της πιστοποίησης, θεωρούµε ότι και η
υποστελέχωση στους δήµους δεν διασφαλίζει το πραγµατικό
έργο της εφαρµογής των κανόνων προστασίας των ζώων και του
συστήµατος καταγραφής και σήµανσης. 

Για το άρθρο 3, εκτός της πιστοποίησης, η πρόβλεψη για την
υποχρέωση τήρησης αντιγράφων ασφαλείας της ηλεκτρονικής
βάσης για τρία µόνο χρόνια είναι πολύ επισφαλής και πολύ λιγό-
τερη από τα χρόνια ζωής των ζώων που θα σηµαίνονται ηλεκτρο-
νικά. Πρέπει να αυξηθεί τουλάχιστον στα δέκα µε δώδεκα χρόνια
αυτή η πρόβλεψη για το back up. Την ίδια στιγµή βάζετε ως υπο-
χρεωτική την προµήθεια εξοπλισµού για την on line σύνδεση των
κτηνιάτρων που θα µπορούσε να γίνει και µε άλλους τρόπους,
διά αλληλογραφίας, τηλεφωνικά κ.λπ.. 

Επίσης, δίνεται η δυνατότητα η ηλεκτρονική σήµανση να γίνε-
ται σε άλλους χώρους –µιλάω για το άρθρο 4, παράγραφος 1-
ενώ πρόκειται για µία κτηνιατρική πράξη που πρέπει να γίνεται
σε χώρους µε προδιαγραφές τουλάχιστον αντίστοιχες κτηνια-
τρείων.

Επίσης, θεωρούµε ως αρνητική την απάλειψη του αριθµού µη-
τρώου του κτηνιάτρου που διενεργεί τη σήµανση. Κατά τη γνώµη
µας, αυτό στοχεύει στην ενίσχυση της λογικής για τις λειτουρ-
γούσες κινητές µονάδες κτηνιατρικών πράξεων που αναφέρονται
στο άρθρο 9 και διευκολύνει γενικά την εκτός κάθε επιστηµονι-
κής προδιαγραφής άσκησή τους, κάτι που αντιτίθεται µε τους
κανόνες της ευζωίας.

Κατά τη γνώµη µας, κακώς εξαιρείτε τους ποιµενικούς σκύ-

λους. Το κάνετε για να «χαϊδέψετε αυτιά». Άλλα είναι τα βασικά
προβλήµατα των κτηνοτρόφων και, αν θέλετε, βρείτε να καλύ-
ψετε το κόστος της σήµανσης αυτής, δηλαδή να γίνεται στα δη-
µόσια κτηνιατρεία, όπως κάνετε µε άλλες οµάδες πληθυσµού.
Επίσης, δεν κατοχυρώνεται η έκδοση βιβλιαρίων ως δηµόσια επί-
σηµα έγγραφα, ούτε η κτηνιατρική συνταγή ως τέτοια, κάτι που
δεν διασφαλίζει επαρκώς τη δηµόσια υγεία.

Στο άρθρο 5 πρέπει να κατεβάσετε το κόστος για την έκδοση
διαβατηρίου και βιβλιαρίου περίθαλψης, όπως και για το τσιπ και
για στείρωση τα οποία υποχρεώνετε τον ιδιοκτήτη να τα κάνει
από το νόµο.

Επιπλέον, στην παράγραφο 1 εδάφιο 6 γίνεται υποχρεωτική η
υιοθεσία από το δήµο του ζώου που ο ιδιοκτήτης θέλει να εγκα-
ταλείψει γιατί δεν µπορεί να το κρατήσει πια, χωρίς να προβλέ-
πονται η ανάλογη χρηµατοδότηση ή οι υποδοµές. Το ίδιο ισχύει
και για την αστική ευθύνη στην παράγραφο 2 για βλάβες από
αδέσποτα σε περιουσίες στο χώρο ευθύνης τους. Δεν υπάρχουν
τα οικονοµικά µέσα για να ανταποκριθούν οι δήµοι σ’ αυτό, ούτε
οι υποδοµές.

Τέλος, παραπέµπονται σε υπουργική απόφαση τα των αδειών
εκπαιδευτή, εκτροφέα, αναπαραγωγέα και εµπόρου, γι’ αυτό δεν
τίθεται καν το θέµα πώς θα γίνεται η εκπαίδευση αυτών των αν-
θρώπων ή πώς θα γίνεται αυτό µε δηµόσιο τρόπο και ειδικά για
τους εκπαιδευτές. Κατά την εκτίµησή µας δεν αρκεί η δηλωµένη
αγάπη για τα ζώα.

Για τους κυνηγούς, ενώ η σήµανση ήταν αρχικά απαίτηση για
την άδεια, τώρα αφαιρείται αν κάποιος πιαστεί χωρίς σεσηµα-
σµένο σκύλο. Το κάνετε κι αυτό για να «χαϊδέψετε αυτιά», αλλά
και για να εξασφαλίσετε µε διπλή εισπρακτική «παγίδα» και το
«γδάρσιµο» µέσα από τις άδειες και από κει και πέρα µε την εί-
σπραξη από τις παραβάσεις για τη σήµανση. Παρ’ όλα αυτά θε-
ωρούµε ότι είναι σε θετική κατεύθυνση η αλλαγή της µη
εξαίρεσης από τη δηµοσίευση αγγελιών δίχως σήµανση των φι-
λοζωικών σωµατείων. 

Στο άρθρο 6, θεωρούµε ότι πρέπει να µειωθεί ο ανώτερος χρό-
νος ηλικίας µέχρι τον οποίο µπορούν να χρησιµοποιούνται για
αναπαραγωγή τα ζώα, εφόσον εννοείτε τους σκύλους. Σε κάθε
περίπτωση αυτό πρέπει να συνδέεται µε το είδος του ζώου, αν
είναι σκύλος ή γάτα, καθώς και µε τη ράτσα του ζώου κι όχι µε
το ζώο γενικά όπως είναι διατυπωµένο. 

Για την κατάσταση υγείας προβλέπεται ότι πρέπει να τηρείται
αυτή η προϋπόθεση, όµως δεν προβλέπεται ότι αυτή η πιστοποί-
ηση των προδιαγραφών που θα βάλετε µε την υπουργική από-
φαση πρέπει να γίνεται από κτηνίατρο. Αν δεν το κάνετε αυτό,
πρόκειται για αντιεπιστηµονική διατύπωση.

Επίσης υπάρχει το όριο απαγόρευσης πώλησης σκύλων και
γατών. Νοµίζω ότι αυτό πρέπει να συνδεθεί µε το θέµα της στοι-
χειώδους εµβολιακής ανοσοποίησης. 

Για το άρθρο 7, για τις εκθέσεις δεν γίνεται καµµία αναφορά
σ’ ό,τι αφορά αυτούς που κάνουν ακρωτηριασµούς και κατέχουν
ακρωτηριασµένα ζώα παρά µόνο για τη συµµετοχή σε εκθέσεις,
κάτι που είναι βέβαια σωστό. Αυτό όµως δεν απαγορεύει γενικά
τους ακρωτηριασµούς, δεν κάνει διαχωρισµό στους ιατρικά ανα-
γκαίους. Πιστεύουµε ότι για την απαγόρευση σε εκθέσεις έπρεπε
να γίνεται αναφορά σ’ αυτούς τους ακρωτηριασµούς που δεν
έγιναν µε νόµιµο τρόπο, οπότε θα καλύπτεται έτσι το ζήτηµα.

Τέλος, αφήνεται ανοιχτός ο δρόµος της φοροείσπραξης µέσω
των τελών για τη διοργάνωση εκθέσεων, κάτι που διευκολύνει
την παραπέρα εµπορική εκµετάλλευση των ζώων απ’ αυτές τις
εκθέσεις.

Στο άρθρο 8, για τη διατήρηση ζώων συντροφιάς σε κατοικίες,
θεωρούµε θετική την αλλαγή που κάνατε στην παράγραφο 3 για
να επιτρέπεται µε οµόφωνη απόφαση η παραµονή σε κοινόχρη-
στους χώρους. Θα το ψηφίσουµε, µε επιφύλαξη για το θέµα των
ζώων ανά διαµέρισµα όπου δεν ορίζεται αυτός ο αριθµός µε επι-
στηµονικό τρόπο σε συσχέτιση µε το χώρο, το είδος και τη
ράτσα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το άρθρο 9 είναι το κοµβικό για το νοµοσχέδιο. Νοµίζω ότι
αναφερθήκαµε χθες αναλυτικά. Φυσικά το καταψηφίζουµε. Σε

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΘ’ - 25 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2012                                                                                         3767



ορισµένα σηµεία, όµως, θέλουµε να κάνουµε κάποιες επιπλέον,
συγκεκριµένες παρατηρήσεις:

Στην παράγραφο 3, πρέπει να προβλεφθεί σαφώς η αναγκαιό-
τητα κατά την περισυλλογή και στην περίπτωση που γίνεται µε
µεθόδους αναισθητοποίησης, αυτή να γίνεται παρουσία κτηνιά-
τρου.

Στην παράγραφο 6, πρέπει να αλλάξει η δυνατότητα υιοθεσίας
από τις φιλοζωικές οργανώσεις µε τη δυνατότητα της φιλοξε-
νίας. Η υιοθεσία µπορεί να γίνεται από πρόσωπα µέσω των ορ-
γανώσεων.

Στην παράγραφο 10, θα πρέπει να προβλεφθεί εξαίρεση από
τις απαγορεύσεις για την περίπτωση υιοθεσίας. Παραδείγµατος
χάριν: Μπορούν να γίνουν υιοθεσίες από σχολεία, ώστε να δια-
σφαλίζονται και οι όροι δηµόσιας υγείας και ασφάλειας.

Στην παράγραφο 11, πρέπει να απαγορευθεί η άσκηση κτηνια-
τρικών χειρουργικών επεµβάσεων σε κινητές µονάδες, γιατί χρη-
σιµοποιούνται φάρµακα υπαγόµενα στις κατηγορίες των
ναρκωτικών. Η γενική αναισθησία χρειάζεται ανάνηψη και στοι-
χειώδης µετεγχειρητική φροντίδα που πρέπει να γίνεται µε επι-
στηµονική παρακολούθηση και όρους που δεν διασφαλίζονται.
Επίσης, πρέπει να απαγορευθεί γιατί είναι τελείως ανεξέλεγκτη
η διάθεση των ιατρικών αποβλήτων, που έτσι κι αλλιώς δεν υπάρ-
χει οργανωµένο σύστηµα γι’ αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει ξανά το κουδούνι λήξεως του χρό-
νου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Όσον αφορά το ζήτηµα της επανένταξης, πιστεύουµε ότι δεν
µπαίνει το θέµα της παρακολούθησης, από εκεί και πέρα, της
υγείας αυτών των ζώων. Θα έπρεπε να προβλεφθεί.

Το άρθρο 10, πρέπει να επανεξεταστεί από την άποψη της εµ-
πορικής µετακίνησης σε ό,τι αφορά το θέµα των κουταβιών, που
µπορεί να αποτελεί και µία εξαίρεση στην οδηγία της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Ακόµη, θα πρέπει να γίνει διαχωρισµός των οχηµά-
των µεταφοράς σε σχέση µε τον µεταφερόµενο αριθµό ζώων µε
βασικό κριτήριο την άνετη και ασφαλή µεταφορά και όχι κάποια
άκαµπτα, τυποποιηµένα κριτήρια.

Άρθρο 11: Είναι σωστό να δηµιουργηθούν δηµόσια αποτεφρω-
τήρια. Χρειάζονται, όµως, χρήµατα γι’ αυτό.

Άρθρο 12: Με τη διαγραφή της προηγούµενης παραγράφου
3 τουλάχιστον αίρεται και η υποκρισία περί µη κερδοσκοπικής
µεταχείρισης των ζώων. Είναι, όµως, ανεπαρκές το εδάφιο της
παραγράφου 3, γιατί δεν καλύπτεται το θέµα της εµπορίας, που
πρέπει να προστεθεί, στις απαγορεύσεις για τις µονοµαχίες, τη
χρησιµοποίηση για παραγωγή γούνας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Έχετε πάει στα δώ-
δεκα λεπτά, κύριε συνάδελφε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό σας πα-
ρακαλώ, γιατί είναι συγκεκριµένες οι παρατηρήσεις.

Στο άρθρο 13, διαφωνούµε µε την εξαίρεση των ιπποδροµιών.
Με το άρθρο 14, επιβεβαιώνεται η αρµοδιότητα στους δήµους

και η διάσπαση της δηµόσιας υπηρεσίας, που θα έπρεπε να είναι
ενιαία. Επίσης, έχουµε επιφυλάξεις για την εφαρµογή του άρ-
θρου 12.

Με το άρθρο 15 διαφωνούµε, επίσης, για τις ιπποδροµίες.
Με το άρθρο 16 συµφωνούµε. Θεωρούµε, όµως, ότι πρέπει να

προστεθεί και η περίπτωση εγκατάλειψης των τραυµατισµένων
ζώων µετά από τροχαία ατυχήµατα.

Επίσης, θεωρούµε ότι είναι σωστό να αφαιρεθεί η λέξη «κακή»
πριν από τη λέξη «βάναυση», γιατί έχει υποκειµενισµό. Ο στόχος
της διάταξης αυτής, έτσι κι αλλιώς, εξυπηρετείται µε όλους τους
άλλους ορισµούς.

Στο άρθρο 17, έχουµε επιφυλάξεις σε ό,τι αφορά την επαρκή
χρηµατοδότηση αυτών των προγραµµάτων.

Με το άρθρο 18 διαφωνούµε, γιατί αφήνει ανοιχτό το περιθώ-
ριο εισόδου ιδιωτών στην εκπαίδευση και την επιµόρφωση για
την προαγωγή της ζωοφιλίας.

Στο άρθρο 19 έχουµε επιφυλάξεις, γιατί µπορεί να υπάρχει ου-
σιαστικά ανοχή στα περιθώρια χρόνου συµµόρφωσης σχετικά µε
τις διατάξεις. Είναι οπισθοδρόµηση σε σχέση µε τα ισχύοντα.

Με το άρθρο 20 συµφωνούµε.
Με το άρθρο 21 διαφωνούµε, γιατί θα λειτουργήσει κυρίως

φοροεισπρακτικά και όχι παιδευτικά και αποτρεπτικά. Επιπλέον,

µειώνονται σε σχέση µε το παρελθόν τα πρόστιµα για τη σή-
µανση που αφορούν την εισαγωγή στη χώρα ζώων χωρίς σή-
µανση.

Με το άρθρο 22 έχουµε επιφυλάξεις εξαιτίας της παραγράφου
3, γιατί δεν διασφαλίζεται η χρηµατοδότηση των δήµων.

Όσον αφορά τις τροπολογίες: 
Για τη φυτοπροστασία διαφωνούµε. Πιστεύουµε ότι ιδιωτικο-

ποιεί τις υπηρεσίες φυτοϋγειονοµικού ελέγχου και τα αντίστοιχα
εργαστήρια, κάτι που υποβαθµίζει τον έλεγχο και ανοίγει το
δρόµο της παράκαµψής του, αφού θα υπάρχει, στο πλαίσιο της
ελεύθερης αγοράς, η δυνατότητα ελεγκτής και ελεγχόµενος να
είναι κοινών συµφερόντων και επίσης ο ελεγκτής να πληρώνεται
από τον ελεγχόµενο µέσω ανταποδοτικών τελών, που θα βαρύ-
νουν και τον αγρότη µικροκαλλιεργητή και τον εργαζόµενο κα-
ταναλωτή αγροτικών προϊόντων. Εξάλλου, δεν προβλέπεται
καµµία δηµόσια δαπάνη στην έκθεση που συνοδεύει αυτή τη διά-
ταξη, που σηµαίνει ότι τα πράγµατα θα πάνε εκεί.

Όσον αφορά την τροπολογία για τον ΟΠΕΚΕΠΕ, παρά το γε-
γονός ότι θεωρούµε θετικό το ότι λύνει το πρόβληµα των εκτός
έδρας µετακινήσεων των υπαλλήλων στην παράγραφο 6 και
παρά το γεγονός ότι θεωρούµε αναγκαία…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει ξανά το κουδούνι λήξεως του χρό-
νου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε µία φράση.
…την ύπαρξη νοµικής και νοµοτεχνικής επιτροπής, επειδή

αφήνει ανοιχτό το ζήτηµα για την ανάθεση αυτής της λειτουρ-
γίας ή µέρους της λειτουργίας σε ιδιωτικά γραφεία στην παρά-
γραφο 3, δεν θα ψηφίσουµε την τροπολογία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Θεόδωρο Ιγνατιάδη του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας. 

Από τον ΣΥΡΙΖΑ η ειδική αγορήτρια, κ. Ηρώ Διώτη, έχει το
λόγο. 

Ακολουθεί η κ. Πιπιλή.
Ορίστε, κυρία Διώτη, έχετε το λόγο.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, όπως σας έχουν επισηµάνει οι φιλοζωικές ορ-

γανώσεις –το είπαµε και χθες- το παρόν σχέδιο νόµου δε θα οδη-
γήσει στον περιορισµό και την εξάλειψη των φαινοµένων των
αδέσποτων, αφού δεν προχωρά σε δραστικά µέτρα του περιορι-
σµού των εισαγωγών ζώων, των νέων γεννήσεων ζώων από Έλ-
ληνες εκτροφείς και µη πώλησης ζώων από τα pet shops. 

Για να µιλήσω για το θέµα, θα θέλαµε να κάνουµε µια παρα-
δοχή. Ζούµε σε µια τέτοια συνθήκη και θα πρέπει να περιορί-
σουµε τον αριθµό των αδέσποτων διότι δεν υπάρχει κανείς να τα
φροντίζει και γιατί δεν µπορούν εύκολα να επιβιώσουν και να ζή-
σουν καλά στις µητροπόλεις. Αν ζούσαµε σε άλλη συνθήκη, θα
σας έλεγα ότι δεν υπάρχει κανένας λόγος το κάθε ζώο ντε και
καλά να ανήκει σε κάποιον άνθρωπο, ή ντε και καλά να στειρώ-
νονται και πολλά άλλα. Θα ακολουθήσουµε όµως αναγκαστικά
ένα συγκεκριµένο δρόµο, ακριβώς γιατί ζούµε εδώ που ζούµε,
µε τους όρους και τις συνθήκες που µας έχουν υποβληθεί, ή που
µας έχουν διαµορφώσει. 

Κατ’ αρχάς, ας αλλάξουµε στο νοµοσχέδιο µια ορολογία που
κρύβει µια λάθος λογική και δίνει ένα συγκεκριµένο µήνυµα και
ας µη λέµε ιδιοκτήτης αλλά κηδεµόνας ή συνοδός του ζώου. Σας
το είπαµε και στην επιτροπή. 

Θα κάνω κάποιες παρατηρήσεις σε επιµέρους άρθρα.
Στο άρθρο 1, όπως σας έχει επισηµανθεί, πρέπει να χρησιµο-

ποιήσετε τους ορισµούς για το ποια ζώα είναι συντροφιάς και
ποια όχι από τις αρχές της διακήρυξης των δικαιωµάτων των
ζώων, που λέει πως κάθε ζώο δικαιούται να ζει στου φυσικό του
χώρου –γη, θάλασσα, αέρας- και να αναπαράγεται σύµφωνα µε
τους φυσικούς νόµους. Η στέρηση ελευθερίας του ζώου ακόµη
και αν γίνεται για µορφωτικούς σκοπούς, είναι αντίθετη προς τη
διακήρυξη των δικαιωµάτων αυτού. Κάθε ζώο που από παρά-
δοση θεωρείται κατοικίδιο δικαιούται να ζήσει µε το ρυθµό και
τις συνθήκες ζωής και ελευθερίας που αντιστοιχούν στο είδος
του. Η διαφοροποίηση αυτών των συνθηκών από τον άνθρωπο
έχει κερδοσκοπικούς σκοπούς και είναι αντίθετη προς τη διακή-
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ρυξη. 
Επίσης, δεν συµφωνούµε µε το ηλεκτρονικό φακέλωµα. Σας

το είπαµε και χθες. Ουσιαστικά αφορά τους κηδεµόνες. Το θεω-
ρούµε λάθος ως αντίληψη. Δεν λύνει τα προβλήµατα για τα
οποία θεσµοθετείται µιας και δεν υπάρχουν ουσιαστικά ελεγκτι-
κοί µηχανισµοί. Είναι επιβαρυντικά οικονοµικό και ανεφάρµοστο
πρακτικά. Και σαν παράδειγµα να πω πως και εγκληµατικότητα
υπάρχει αλλά για να λύσουµε το πρόβληµα δεν προτείνουµε το
φακέλωµα του πληθυσµού. Ας εφαρµόζεται στα αδέσποτα ή
στους σκύλους ειδικών σκοπών –ας το πούµε έτσι- όπως είναι τα
κυνηγόσκυλα, ή τέλος πάντων στα ζώα που µετακινούνται σε
άλλη χώρα. Αυτό νοµίζω ότι ισχύει και σε χώρες της Ευρώπης.
Δεν διευκρινίστηκε. Ίσχυε τουλάχιστον µέχρι πρόσφατα. Δεν
αφορούσε όλον τον πληθυσµό. 

Άρθρο 3, θεωρούµε και εµείς θετικό να δηµιουργηθεί κάποια
επιτροπή στο Υπουργείο για τα θέµατα της προστασίας των δι-
καιωµάτων των ζώων, όπως προτείνουν και οι φιλοζωικές, ώστε
να διευκολύνουν και τη δουλειά της αρµόδιας κτηνιατρικής υπη-
ρεσίας, που µάλλον έχει και άλλες αρµοδιότητες, παρά πολλή
δουλειά και καθόλου προσωπικό. 

Στο άρθρο 5, να αντικατασταθεί ο όρος «ιδιοκτήτης» µε τον
όρο «κηδεµόνας». Αυτά περί σήµανσης δεν τα επαναλαµβά-
νουµε. 

Επίσης, θα πρέπει οπωσδήποτε να γίνει στο νοµοσχέδιο ανα-
φορά ότι επιτρέπεται η σίτιση των αδέσποτων ζώων -βασική προ-
ϋπόθεση για την ευζωία τους- που επαγγέλλεται το νοµοσχέδιο
και προϋπόθεση και για τη συµπεριφορά τους και για τη λεηλα-
σία σκουπιδιών και απορριµµάτων για την οποία θέλετε να µερι-
µνήσετε. 

Διαφωνούµε, επίσης, µε την παράγραφο 7 περί απαγόρευσης
ουσιαστικά της υιοθεσίας. Έτσι, ευνοείται και προτρέπεται µόνο
η αγορά από pet shops, ή δεν ξέρω από ποιους άλλους διαύ-
λους, που επειδή είναι δίαυλοι µε σκοπό το κέρδος τα ζώα κατά
κανόνα κακοποιούνται και ταλαιπωρούνται. Πρέπει να επιτρέπε-
ται, να δίνονται δωρεάν και να υιοθετούνται ζώα, έτσι απλά χωρίς
καµµία υποχρέωση από το κράτος, γιατί πολλοί λίγοι άνθρωποι
και µάλιστα στις σηµερινές συνθήκες θα περιθάλψουν ζώα αν
αυτό τους κοστίζει σε χρήµατα και σε ταλαιπωρία γραφειοκρα-
τίας. Τέλος πάντων, αυτή είναι η αντίληψη που πίσω από τις λέ-
ξεις λέει ότι θέλει να ευνοεί συγκεκριµένα κέρδη από τη µια και
από την άλλη θέλει το κράτος να κανονίζει τον τρόπο µε τον
οποίο ζούµε και να ελέγχει τη συµπεριφορά των ανθρώπων. Δεν
είναι αυτή η λύση στα ζητήµατα. Δεν είναι ύποπτοι οι άνθρωποι
που έχουν καλές σχέσεις και φροντίζουν τα ζώα. 

Στην παράγραφο 1, του άρθρου 6, όσον αφορά στην υποχρέ-
ωση έκδοσης άδειας και εµπορίας ζώων συντροφιάς, θα πρέπει
να ισχύει σε κάθε περίπτωση όταν εκτρέφονται σκύλοι αναπαρα-
γωγής. Να απαλειφθεί, δηλαδή, ο αριθµητικός προσδιορισµός
«περισσότερα από δυο». Αλλιώς αυτή η διάταξη εύκολα κατα-
στρατηγείται. Γνωρίζουµε ότι στην πράξη συµβαίνει πολύ συχνά
αυτό µε τους παράνοµους µικρούς εκτροφείς που επιµερίζουν
την ιδιοκτησία σε περισσότερα άτοµα, συνήθως της ευρύτερης
οικογένειάς τους, µε αποτέλεσµα ο καθένας ξεχωριστά να µη
χρειάζεται άδεια αλλά στην πραγµατικότητα να εκτρέφονται στο
πλαίσιο κοινού κύκλου δραστηριοτήτων περισσότεροι των δυο
σκύλων αναπαραγωγής. 

Στο άρθρο 7, στο σηµείο που λέει «απαγορεύεται η συµµετοχή
ακρωτηριασµένων ζώων σε κάθε είδους εκθέσεις» να προστεθεί
«και παντός είδους εκδηλώσεις».

Για το άρθρο 8, έχει γίνει πολύ µεγάλη συζήτηση. Εδώ παρα-
µένει ακατανόητα η δυνατότητα περιορισµού από ένα ιδιωτικό
συµφωνητικό από τον κανονισµό της πολυκατοικίας του ανωτέ-
ρου αριθµού ζώων ανά διαµέρισµα, την ίδια στιγµή που σωστά
ορίζεται πως τυχόν διάταξη του κανονισµού που το απαγορεύει
πλήρως, πάσχει ακυρότητας. Δηλαδή, ερµηνεύοντας το νόµο κα-
ταλήγουµε, ότι σε µια πολυκατοικία που ο κανονισµός απαγο-
ρεύει τα ζώα, η διατήρησή τους είναι ελεύθερη εφόσον πάντα
τηρούνται οι κανόνες ευζωίας, υγιεινής, κ.λπ., ενώ σε µια που τα
επιτρέπει µπορεί να τα περιορίσει σε δύο ανά διαµέρισµα. Αυτή
η διάταξη πρέπει να απαληφθεί. Δεν προσφέρει τίποτα, διότι η
ευζωία -και το είπαµε και πάρα πολλές φορές και ακούστηκε και

από διάφορους συναδέλφους- ουσιαστικά δεν εξαρτάται από
τον αριθµό, αλλά από τις συνθήκες. Σε περίπτωση που δεν πλη-
ρούνται συγκεκριµένες προϋποθέσεις αρκεί η επίκληση του
Aστικού µας Kώδικα και λύνεται το ζήτηµα ανεξαρτήτως αριθµού
ζώων που φιλοξενούνται σε ένα διαµέρισµα.

Τέλος, δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι πολλές φορές τα µέλη και οι
εθελοντές των φιλοζωικών σωµατείων λόγω της έλλειψης ή της
ανεπαρκούς υποδοµής των δήµων αναγκάζονται να περιθάλπουν
τραυµατισµένα αδέσποτα και νεογέννητα. Θα καλούνται να πλη-
ρώσουν πρόστιµο για τα επιπλέον ζώα, τα οποία περιποιούνται;

Στο άρθρο 9, στο σηµείο που αναφέρεται για την ευθανασία,
θα πρέπει να αναφέρεται ότι το πρόβληµα θα διαπιστώνεται συγ-
κεκριµένα και γραπτώς από κτηνίατρο όταν πρόκειται για αδέ-
σποτο και µετά θα γίνεται -δεν θυµάµαι αν το έχετε βάλει- ιατρική
πράξη, έτσι ώστε να µπορεί ο πολίτης που ενδιαφέρεται να ελέγ-
ξει τι έγινε µε το ζώο. Στην παράγραφο 11, ορίζεται πως οι εθε-
λοντές αλλοδαποί κτηνίατροι οφείλουν να ενεργούν υπό την
εποπτεία κτηνιάτρου που έχει πιστοποιηθεί. Αυτή η διάταξη,
όπως έχουµε ξαναπεί, δηµιουργεί προβλήµατα, γιατί στην πλει-
οψηφία τους οι Έλληνες πιστοποιηµένοι κτηνίατροι δεν φαίνον-
ται πρόθυµοι να συνεργαστούν µε εθελοντές ευρωπαίους
κτηνιάτρους. Άρα, δεν θα γίνεται και η δουλειά, οπότε επί της
ουσίας υπονοµεύεται από την αρχή αυτό που υποτίθεται ότι θέ-
λετε να νοµοθετήσετε. Μπορεί αντιθέτως να οριστεί υποχρέωση
συνεργασίας µε αρµόδιο υπάλληλο του δήµου που έχει την αρ-
µοδιότητα. Θεωρούµε πως θα είναι πιο λειτουργική έτσι η διά-
ταξη.

Στην παράγραφο 14, πιστεύουµε ότι για την υπόθεση των κα-
ταφυγίων πρέπει να χρηµατοδοτούνται µόνο οι δήµοι. Δεν γίνεται
δηµόσιο χρήµα να πηγαίνει σε ιδιωτικούς φορείς χωρίς να µας
λέει ο νόµος κάτι παραπάνω γι’ αυτήν την πρόταση. 

Άρθρα 12 και 13. Εδώ µπορούµε να πούµε, κύριε Υπουργέ -
και το είπαµε και στην επιτροπή- ένα «ουφ» για την απαγόρευση
της χρησιµοποίησης των ζώων σε θεάµατα και τσίρκο έστω και
το 2012. Θα πρέπει, όµως, κάποια στιγµή να νοµοθετηθεί η απα-
γόρευση πώλησης ζώων συντροφιάς από τα pet shops, όπως γί-
νεται σε πολλές χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και να
απαληφθεί η εξαίρεση που εισάγει το άρθρο 13.

Στο άρθρο 15, η αρµόδια αρχή που αναφέρεται στην παρά-
γραφο 2 του άρθρου πρέπει να υποχρεούται -σας το είπαµε και
στην επιτροπή- και όχι µόνο να δικαιούται να κάνει έλεγχο στα
τσίρκα και στις δηµόσιες εκδηλώσεις.

Άρθρο 16. Επιβάλλεται να προστεθούν στην έννοια της κακο-
ποίησης η εγκατάλειψη και η παραβίαση των κανόνων ευζωίας
των ζώων, να θεωρείται κακοποίηση η εκπαίδευση των ζώων µε
πνίχτες και γενικότερα η άσκηση βίας κατά την εκπαίδευση. 

Καλώς, κύριε Υπουργέ, µπήκε το ζήτηµα του διαδικτύου, διότι
είναι ανατριχιαστικά πραγµατικά αυτά που διακινούνται. Το είπαν
και διάφοροι συνάδελφοι χθες, ότι είστε γνώστης του ζητήµατος
και πως ενηµερωθήκατε και εσείς όπως και εµείς από τους αν-
θρώπους που ασχολούνται µε αυτά τα θέµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα ήθελα ένα λεπτό, ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Πρέπει παρ’όλα αυτά να προστεθεί στο αξιόποινο και η απει-

κόνιση βασανισµού, συντριβής και θανάτου ζώων, τα λεγόµενα
crash videos που αποτελούν συγκεκριµένη κατηγορία.

Άρθρο 18. Πιστεύουµε ακράδαντα, αγαπητοί συνάδελφοι και
αγαπητή συναδέλφισσα, πως τα ζητήµατα διευθετούνται µε την
παιδεία και την ενηµέρωση. Κανένα άλλο µέτρο δεν πρόκειται να
είναι αποτελεσµατικό αν δεν αλλάξουν αντιλήψεις και πρακτικές
στην κοινωνία, κυρίως µέσα από τα σχολεία, µε ενηµερωτικά
φυλλάδια πόρτα – πόρτα θα µπορούσε ακόµα να γίνει µια πολύ
µεγάλη καµπάνια για τα ζητήµατα αυτά.

Άρθρο 21. Διαφωνούµε παντελώς µε τα πρόστιµα και την ηλε-
κτρονική σήµανση των ζώων που έχουµε σπίτι µας για λόγους
που είπαµε, όπως και για την ποινικοποίηση των ανθρώπων που
περιθάλπουν ένα ζώο και βάζουν µια αγγελία ή µια ανακοίνωση
για να βρουν γονιό. Είναι θλιβερό µέτρο, στο οποίο αναφερθή-
καµε και χθες.

Κλείνω µε το άρθρο 22. Στην παράγραφο 5, που λέει ότι δηµι-
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ουργούνται καταφύγια στους δήµους εντός δύο χρόνων -το εί-
παµε και στην επιτροπή, κύριε Υπουργέ- να οριστούν πιο συγκε-
κριµένες πρωτοβουλίες και υπεύθυνοι ώστε να µην µείνει κενό
γράµµα, να υποχρεωθούν κατά κάποιο τρόπο οι δήµοι µε χρη-
µατοδότηση από το Υπουργείο να βρουν έκταση και να διασφα-
λίσουν συνθήκες ευζωίας στα ζώα.

Σαν γενική παρατήρηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να πω
ξανά ότι τα πραγµατικά προβλήµατα δεν αντιµετωπίζονται µε το
νοµοσχέδιο, αντιθέτως τιµωρούνται όσοι αγαπούν, φροντίζουν
και υιοθετούν ζώα, έξω από εµπορικά κυκλώµατα. Αν δεν ξεφύ-
γουµε από την κατασταλτική λογική απέναντι στους πολίτες, δεν
θα λύσουµε κανένα ζήτηµα.

Σε αυτήν τη χώρα έχουµε φτάσει στο σηµείο να ενοχλείται η
εξουσία από τους ανθρώπους που έχουν εισόδηµα από τη δου-
λειά τους, που έχουν δικαιώµατα, που έχουν γνώση, που έχουν
αξιοπρέπεια, που αγαπούν τα ζώα.

Κύριε Υπουργέ, έχετε διαβάσει το «Ηλεκτρικό πρόβατο» του
Φίλιπ Ντικ, όπου η γη είναι στα όρια της εγκατάλειψης και ο
ήρωας του µυθιστορήµατος έχει τη δική του προσωπική αγωνία,
την επιθυµία για την κατοχή ενός αληθινού ζώου; Το ηλεκτρικό
του πρόβατο, µια σχεδόν τέλεια αποµίµηση αληθινού, τον κατα-
θλίβει και τον απαξιώνει. Είναι ο αιώνας που η κοινωνική διάκριση
έχει να κάνει µε την κατοχή ενός αληθινού ζώου. Διαβάστε το,
λοιπόν, κύριε Υπουργέ, διότι δεν φταίµε εµείς που τελευταία
κάθε νοµοθέτηµα µας παραπέµπει σε µυθιστορήµατα επιστηµο-
νικής φαντασίας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε την
κ. Ηρώ Διώτη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής των Ελλήνων, τριάντα οκτώ
µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί από το 5ο και 10ο
Δηµοτικό Σχολείο Αγίων Αναργύρων, το 1ο τµήµα.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες)

Το λόγο έχει η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Φωτεινή
Πιπιλή. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Χαίροµαι πάρα πολύ που µας παρακολουθούν σε αυτή την

πολύ ενδιαφέρουσα συζήτηση για τις τρυφερές ηλικίες που είναι
στα θεωρεία, τα παιδιά που είναι οι πραγµατικοί υποστηρικτές
οποιασδήποτε προσπάθειας διάσωσης του περιβάλλοντος και
κυρίως που ακούν για την αγάπη και το σεβασµό που πρέπει να
δείχνουν οι γονείς τους, οι παππούδες τους στα ζώα.

Κύριε Πρόεδρε, επειδή ακούστηκαν κατά τη διάρκεια των επι-
τροπών, αλλά και στη συζήτηση στην Ολοµέλεια πράγµατα
ακραία και κυρίως αναπόδεικτα -χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι δεν
υπάρχουν κάποια ίχνη ή γεγονότα λαθρεµπορίες- θέλω να σας
καταθέσω την επίσηµη απάντηση της Γενικής Διεύθυνσης Περι-
βάλλοντος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής στις 31 Μαΐου 2011 σε
σχετική ερώτηση της Πανελλήνιας Φιλοζωϊκής Οµοσπονδίας που
κατατέθηκε στην Ευρωπαϊκή Ένωση στις 2 Φεβρουαρίου 2011,
όπου ερωτά η Πανελλήνια Φιλοζωϊκή Οµοσπονδία αν η Ευρω-
παϊκή αρµόδια επιτροπή έχει διαπιστώσει όλη αυτήν την περιρ-
ρέουσα κατακραυγή εναντίον φιλοζωϊκών οργανώσεων στην
Ελλάδα, ότι περισυλλέγουν αδέσποτα ζώα, τα µεταφέρουν λα-
θραία ειδικά στη Γερµανία για να γίνουν ή σκυλοτροφές –λουκά-
νικα, δηλαδή, για σκύλους- τα ίδια τα αδέσποτα ή για να
χρησιµοποιηθούν σε πειράµατα. 

Επειδή κάποια στιγµή στην Ελλάδα δεν πρέπει «να βγάζουµε
τα µατάκια µας» µόνοι µας και να δηµιουργείται µονίµως µια αρ-
νητική εικόνα, γιατί δεν είµαστε όλοι οι Έλληνες έτσι, καταθέτω
στα Πρακτικά της Βουλής και την ερώτηση της Πανελλήνιας Φι-
λοζωϊκής Οµοσπονδίας και την απάντηση της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής που είπε αυτά που είπε: Ότι δεν υπάρχουν στην Ευρώπη
τέτοιου είδους πιθανότητες και ότι δεν υπάρχει περίπτωση αδέ-

σποτο ζώο από την Ελλάδα ή από άλλη χώρα ειδικά στη Γερµα-
νία να γίνει λουκάνικο και σκυλοτροφή. Από εκεί και πέρα την ευ-
θύνη έχει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή που απάντησε έτσι. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Φωτεινή Πιπιλή καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εγώ, κύριε Υπουργέ, σας είπα από την αρχή, επειδή µπορεί
κάποιοι να µε αποκαλούν –και µε έλεγαν παλιά- επίσης γραφική,
γιατί γεννήθηκα και µεγάλωσα µε ζώα αδέσποτα, µε ζώα ράτσας
και περιποιούµαι σαν την «τρελή» τα αδέσποτα, όπως κάνουν
πάρα πολλοί Έλληνες, ότι αυτό το νοµοσχέδιο, ενώ στην αρχή
είχε ένα πάρα πολύ θετικό µήνυµα πολιτισµικής κατεύθυνσης,
που πρέπει κυρίως να έχει ο κάθε καινούριος νόµος, σας είπα
και σας παρακάλεσα αυτό το νοµοσχέδιο να µην είναι τόσο πο-
λύπλοκο, τόσο πολυσέλιδο, µε τόσες διατάξεις, µε τόσες ποινές.
Διότι στο τέλος φοβάµαι ότι θα έχει αρνητική επίπτωση στο κα-
θηµερινό αδέσποτο ή σε ένα παιδί που θα µαζέψει µια γατούλα,
οπότε η µητέρα του, αν έχει πάρει είδηση όλες αυτές τις πολύ
αυστηρές προδιαγραφές, πιθανόν να οδηγηθούµε σε άλλο απο-
τέλεσµα. 

Ξεκινάω µε την παράγραφο β του άρθρου 1. Ενώ ορίζεται
ορθώς τι σηµαίνει ευζωία, από την άλλη είναι καθαρά υποκριτικό
το γεγονός ότι από τους όρους ευζωίας εξαιρούνται πεισµατικά
οι σκύλοι φύλαξης ποιµνίων, οι οποίοι σας έχουµε αποδείξει µε
επίσηµα στοιχεία, φωτογραφίες και καταγγελίες, ότι παρουσιά-
ζουν µεγάλο πρόβληµα µε κακοποίηση εις βάρος τους.

Στο άρθρο 4, παράγραφος 2, λέτε ότι οι απαιτήσεις για την
ηλεκτρονική σήµανση θα πρέπει να είναι και για γάτες και για
σκύλους. Σας έχω πει ότι επειδή έτσι και αλλιώς δίνουµε πολύ
µεγάλο βάρος στους αδύναµους και ανίκανους ενίοτε δήµους,
µη βάλετε υποχρεωτική σήµανση στις αδέσποτες γάτες, γιατί οι
γάτες δεν πιάνονται, δεν είναι σαν το σκυλί. Άρα, φοβάµαι και το
λέω από το Βήµα της Βουλής, ότι επειδή δεν θα µπορούν τα συ-
νεργεία του δήµου να µαζεύουν αδέσποτες γάτες, θα έχουµε
επανάληψη της τραγωδίας στο Ζάππειο και στον Εθνικό Κήπο,
που λόγω Ολυµπιακών Αγώνων έπρεπε να «συλληφθούν» οι αδέ-
σποτες γάτες και ότι λόγω αδυναµίας -σας υπενθυµίζω- γίναµε
πρωτοσέλιδα στις εφηµερίδες και στα ΜΜΕ του εξωτερικού.
Πήγαν κάποιοι, τους έριξαν φόλα και έτσι λύθηκε το θέµα. Δεν
το δεχθήκατε. Ό,τι σας έχουµε ζητήσει, δεν το συζητάτε καν.
Αυτό, βεβαίως, σηµαίνει ότι τις διατάξεις δεν τις ψηφίζουµε.

Επίσης, επιµένετε να εξαιρεθούν τα σκυλιά των κοπαδιών. Σας
έδωσα την πρόταση. Κατανοώ ότι ο κτηνοτρόφος δεν µπορεί να
τρέχει στα Τρίκαλα, στα Γρεβενά να πηγαίνει σε κτηνίατρο το
ζώο. Όταν, όµως, υπάρχουν οι δηµόσιοι κτηνίατροι ή οι ιδιωτικοί
που πηγαίνουν γενικά για την ευζωία των κοπαδιών, δεν είναι τί-
ποτα να τους βάλουν τη σήµανση. Δεν έχουν 5 ευρώ οι αγρότες;
Να το δεχτώ ότι δεν έχουν 5 ευρώ οι αγρότες. Κάθε νοµός έχει
ενεργά φιλοζωικά σωµατεία. Δεν είναι καθόλου πρόβληµα -πι-
στέψτε µε- τα φιλοζωικά σωµατεία του νοµού να συγκεντρώσουν
τα χρήµατα, να δώσουν σ’ ένα δηµόσιο κτηνίατρο τα τσιπάκια,
να πάρει ο κτηνίατρος όποτε πάει να ξεγεννήσει την καλή µας
προβατίνα, να σηµάνει το σκυλί, διότι αν το σκυλί δεν είναι ση-
µασµένο και έχει λύσσα, να δω πού θα το βρείτε. Αν το σκυλί το
κλέψει το καλό ποιµενικό και δεν έχει σήµανση, θα κλαίει ο κτη-
νοτρόφος και θα χτυπιέται για ένα νόµο, που για λόγους που
γνωρίζετε καλύτερα από µένα, εσείς τον εξαιρέσατε. 

Επίσης, στο άρθρο 5, παράγραφος 7, σας παρακάλεσα, οτι-
δήποτε έχει να κάνει µε αγορά ή υιοθέτηση ή αγγελία στην εφη-
µερίδα, να µην το ποινικοποιείτε, ότι δηµιουργείτε πρόβληµα
στον καθηµερινό φιλόζωο.

Για την εκτροφή των σκύλων αναπαραγωγής, το είπε και η κ.
Διώτη και συµφωνώ απόλυτα, ότι δηλαδή µια οικογένεια µε ξε-
χωριστό όνοµα µπορεί να έχει από δύο εξαιρετικής ράτσας σκυ-
λιά και νόµιµα να τα πουλάει.

Μετά έρχεται αυτό το «τρελό» για το άρθρο 8 παράγραφος 1,
που ξαφνικά ξανανοίγει θέµα κανονισµού για το πόσα ζώα µπο-
ρεί να έχει. Είναι λογικό; Δεν µπορείς στα εκατό τετραγωνικά να
έχεις δύο γαϊδούρια, ένα σκυλί, µια γάτα. Μπορείς δηλαδή να
έχεις πέντε φίδια, µπορείς να έχεις οκτώ κουνέλια, αλλά δεν µπο-
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ρείς να έχεις δύο γατούλες;
Μετά, βάζετε στους δήµους πολύ µεγάλο βάρος. Προσωπικά,

πιστεύω -οι δήµοι δεν είναι οι δήµοι Βερσαλλιών και Παρισίων-
ότι έπρεπε σταδιακά να έχετε ένα χρόνο προσαρµογής. Φοβάµαι
ότι δεν θα γίνει τίποτα.

Να θυµίσω, επίσης, επειδή πολλά ακούστηκαν γενικά για τους
φιλόζωους, την προσφορά του Ισµαηλίτη Πρίγκιπα Σαντρουντίν
Αγά Χάν, του αείµνηστου, ο οποίος µε την Ελληνίδα σύζυγό του
Πριγκίπισσα Κατερίνη Μπερκέτη Αγά Χαν -ζάµπλουτη Αγά Χαν
οικογένεια- έφτιαξαν στην Πάτµο ένα πρότυπο παγκοσµίως κέν-
τρο καταφυγίου για τα εγκαταλειµµένα και κακοποιηµένα γαϊ-
δούρια. Και είναι µεγάλη τιµή για το νησί της Πάτµου -και το
διαφηµίζει στην ιστοσελίδα- που αυτό το ζευγάρι πριγκίπων, ζά-
πλουτων, αλλά γνωστών για τις περιβαλλοντικές τους ευαισθη-
σίες, φρόντισε εδώ και πάρα πολλά χρόνια -πριν γίνει κανένα
νοµοσχέδιο- να οργανώσει καταφύγιο για τα αδέσποτα ή τα κα-
κοποιηµένα και γερασµένα γαϊδούρια.

Αυτό θέλω να το πω, γιατί οφείλουµε να δείχνουµε και τη θε-
τική πλευρά των Ελλήνων. Γιατί αν ακούσω µερικές «τρέλες»,
όπως άκουσα εδώ πέρα, θα πω ότι ειλικρινά κακοποιείται η χώρα
µας. 

Επειδή δεν έχω άλλο χρόνο, καταψηφίζουµε όλες τις διατά-
ξεις, µόνο και µόνο γιατί, ενώ σας προτείναµε µε αντισταθµιστικά
µέτρα, µε επιχειρήµατα, µε λογική ως Νέα Δηµοκρατία να αλλά-
ξετε, να συνδιαλλαγούµε, αρνηθήκατε πεισµατικά, που σηµαίνει
ότι εσείς κάνατε ένα νοµοσχέδιο για τις υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης. Και το κυριότερο -που θα το συζη-
τήσουµε µετά τις εκλογές, γιατί θα αλλάξουν όλα αυτά- από πού
και ως πού το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης είναι υπεύθυνο
για τη φιλοζωία; Το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης είναι για τα
παραγωγικά ζώα. Το Υπουργείο Περιβάλλοντος είναι για τα ζώα
συντροφιάς.

Εξαιρέσατε -και όχι τυχαία- αυτό που υπήρχε από την αρχή
στο νόµο, ότι το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης από κοινού µε
το Υπουργείο Πολιτισµού, το Υπουργείο Παιδείας και το Υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος, όπως σας πρότεινα, θα έχει την ευθύνη για
τα επιµορφωτικά σεµινάρια ή προγράµµατα στα σχολεία.

Δηλαδή, συγγνώµη, ο κτηνίατρος που ξεγεννάει προβατίνες
µπορεί να πάει στο σχολείο χωρίς το Υπουργείο Παιδείας ή το
Υπουργείο Πολιτισµού και να αναπτύξει θέµατα παιδείας για τη
φιλοζωία; Μην είµαστε τόσο συντεχνιακοί. Αρκετά έχουµε δει σε
αυτήν τη Βουλή µε τις συντεχνίες που οδήγησαν και την Ελλάδα,
από τη συντεχνιακή λογική, στη σηµερινή καταστροφή. Εγώ δεν
ανήκω σε συντεχνία, παρ’ότι είµαι επαγγελµατίας δηµοσιογρά-
φος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Πάντως, κυρία Πι-
πιλή, και το Υπουργείο Περιβάλλοντος και το Υπουργείο Αγροτι-
κής Ανάπτυξης απαιτούν βουκολική προϋπηρεσία.

Σας ευχαριστούµε πολύ.
Ο ειδικός αγορητής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ.

Αθανάσιος Πλεύρης, έχει το λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Θα ήθελα να προσθέσω ότι την πρώτη τρο-

πολογία την ψηφίζουµε.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Τη δεύτερη;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Παρακαλώ τον

Υπουργό και την εισηγήτρια, ο διάλογος να διακοπεί πάραυτα. 
Ορίστε, κύριε Πλεύρη έχετε το λόγο για οκτώ λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι σηµαντικό το ότι συζητάµε τώρα και στα άρθρα γι’ αυτό

το νοµοσχέδιο, ώστε επιτέλους να υπάρξουν κάποιες ρυθµίσεις
για να καλύπτεται η ευζωία των ζώων. 

Κατ’ αρχάς, για το άρθρο 1, κύριε Υπουργέ, πραγµατικά κά-
νατε µια τοµή στο κοµµάτι της ευζωίας. Και για να µην δηµιουρ-
γούνται παρεξηγήσεις, η ευζωία αφορά όλα τα ζώα είτε έχουν
σήµανση είτε δεν έχουν σήµανση. Δηλαδή, ακόµα κι γι’ αυτά που
δεν θα έχουν σηµανθεί, θα πρέπει να τηρούνται οι όροι ευζωίας.
Και το σηµαντικό σε αυτό το άρθρο είναι ότι για πρώτη φορά
γράφεται ότι η ευζωία αναφέρεται στο ότι δεν µπορεί τα ζώα να
είναι µόνιµα δεµένα και δεν µπορούν να διαβιούν σε ακατάλλη-
λες εγκαταστάσεις.

Έχω µια ένσταση στο άρθρο 1 στην παράγραφο στ’ και την εί-
χαµε πει. Κατά την άποψή µας, θα πρέπει στην επικινδυνότητα
του ζώου να µπει ο όρος «κατ’ επανάληψη». Βάζετε µία ασφαλι-
στική δικλίδα ότι η επικινδυνότητα θα κρίνεται από µια επιτροπή,
ώστε να µην πηγαίνουν ζώα και να δηλώνονται επικίνδυνα και να
οδηγούνται στο θάνατο, αλλά κατά την άποψή µας θα ήταν καλό
να µπει και το «κατ’ επανάληψη».

Στα άρθρα 2 και 3 δεν έχουµε κάποια παρατήρηση. Πι-
στεύουµε ότι είναι στη σωστή κατεύθυνση.

Έρχοµαι στο άρθρο 4. Στην προηγούµενη τοποθέτηση, κύριε
Υπουργέ, παρακολούθησα µία αντινοµία στη σκέψη. Ειπώθηκε
εδώ ότι δεν πρέπει να εξαιρεθούν από τη νοµοθεσία οι ποιµενικοί
σκύλοι, οι σκύλοι ποιµνίων, αλλά µε ποιο σκεπτικό; Ότι, αν εξαι-
ρεθούν, δεν µπαίνουν στην ευζωία. Τελείως λανθασµένο. Είτε
έχουν σηµανθεί είτε δεν έχουν, στην ευζωία µπαίνουν. Έστω
όµως ότι ισχύει αυτό το σκεπτικό. Σας ζητήθηκε όµως να εξαι-
ρεθούν οι γάτες. Δηλαδή, ως προς το κοµµάτι της προστασίας
των σκύλων υποτίθεται ότι η σήµανση θα είναι κάτι παραπάνω. 

Κατά την άποψή µου, η σήµανση έχει να κάνει µε άλλα πράγ-
µατα, όχι µε το κοµµάτι της προστασίας. Σίγουρα βοηθά την απο-
δεικτική διαδικασία. Αλλά, αν εξαιρεθούν όλες οι γάτες,
κακοποίηση στις γάτες δεν έχουµε στην Ελλάδα; Έχουµε και
πολύ µεγάλη. Συνεπώς, το σκεπτικό που αναπτύχθηκε έχει µε-
ταξύ του αντινοµία. Ή λες «θέλω να εξαιρεθούν οι γάτες και να
εξαιρεθούν αναφορικά µε τους σκύλους όσοι είναι δύσκολοι να
σηµανθούν», διότι αυτό είναι το σκεπτικό το δικό σας µε τα σκυ-
λιά του ποιµνίου ή αλλιώς, άµα είναι να σηµανθούν όλα, θα ση-
µανθούν οι πάντες, θα σηµανθούν και οι γάτες. Κατά την άποψή
µας, λοιπόν, υπάρχει ένα λανθασµένο σκεπτικό. Εσείς κάνετε µια
στάθµιση. Μπορώ να καταλάβω ότι ενδεχοµένως θα υπάρξουν
κάποιες ενστάσεις. Σε ένα πρώτο βήµα όµως, κρίνεται ότι πρέπει
να υπάρχει µία εξαίρεση και προφανέστατα, εάν εφαρµοστεί ο
νόµος, εάν λειτουργήσει, σε µια ενδεχόµενη τροποποίηση να µην
υπάρχουν και αυτές οι εξαιρέσεις. 

Στο άρθρο 5, δεν υπάρχει κάποια παρατήρηση. Στο άρθρο 6
και πάλι διαφωνώ µε αυτό που ειπώθηκε. Είναι σηµαντικό ότι εδώ
πέρα επανέρχεστε στην προηγούµενη διατύπωση να µην χρει-
άζεται άδεια εκτροφής, όταν έχουµε να κάνουµε µε δύο τοκε-
τούς. Και πάλι βλέπω µία αντινοµία στο σκεπτικό. Από τη µία λέµε
ότι δεν υπάρχει πουθενά εµπόριο και από την άλλη θα έχουµε
άδεια εκτροφής για δύο τοκετούς. Δηλαδή αυτή η φοβία, η οποία
υπάρχει στην ελληνική κοινωνία ότι όλοι κάνουν εµπόριο, σε ένα
σηµείο πρέπει να ξεπεραστεί. Έχει δηλαδή δύο θηλυκούς σκύ-
λους κάποιος και θα πρέπει να έχει άδεια εκτροφής, αν θα γίνει
ένας τοκετός το χρόνο. Εδώ, λοιπόν, κάνετε µία σωστή στάθµιση.
Προφανέστατα δεν ευνοείται ούτε υποκρύπτεται εµπόριο, διότι
εµπόριο δεν µπορεί να γίνει µε δύο τοκετούς το χρόνο.

Στο άρθρο 7, για πρώτη φορά µπαίνει εδώ η απαγόρευση συµ-
µετοχής ακρωτηριασµένου ζώου σε εκθέσεις. Μάλιστα, ήµουν
υπέρµαχος αυτής της διάταξης και στις συζητήσεις που είχα
κάνει και µε τους προηγούµενους Υπουργούς και µέσα στο
Υπουργείο και τη δέχθηκαν. Ακούω την ένσταση, η οποία έχει
αναπτυχθεί, τι γίνεται µε τα ζώα που αυτήν τη στιγµή έχουν
ακρωτηριαστεί και επειδή δεν έχουν συµµετάσχει σε έκθεση,
γιατί είναι µικρής ηλικίας, δεν µπορούν να πάρουν το πιστοποι-
ητικό ότι είναι καθαρόαιµα ζώα. Φρόντισα να µάθω τη διαδικασία
και µου είπαν ότι συνήθως στα δύο έτη γίνονται αυτές οι εκθέ-
σεις, προκειµένου ένα ζώο να µπορέσει να πιστοποιηθεί ότι είναι
καθαρόαιµο. Εάν είναι απόλυτη αυτή η απαγόρευση, καταδικάζει
κάποια ζώα που πριν το νόµο είχαν οδηγηθεί σε αυτήν τη διαδι-
κασία. Ίσως, κύριε Υπουργέ, χωρίς τροποποίηση στο νόµο -γιατί
φοβάµαι ότι η τροποποίηση µπορεί να ανοίξει κάποια παράθυρα-
ίσως µε µία δήλωσή σας εδώ, απλώς θα µπορούσε να αναφερθεί
ότι αυτή η ρήτρα αφορά τα ζώα, στα οποία από εδώ και στο εξής
έχουµε τους ακρωτηριασµούς. Ίσως δηλαδή να δοθεί ένα έναυ-
σµα ερµηνείας, ώστε να µην καταδικαστούν. Όµως, καλό είναι
να µην µπει στο νόµο, για να µην αφήσουµε παραθυράκια, ίσως
απλώς να πρέπει να γίνει µία τέτοια δήλωση. 

Για τη διατήρηση ζώων συντροφιάς σε κατοικίες, εγώ ήµουν
της άποψης -και εδώ ακριβώς έρχεται µία σύνθεση- της απόλυ-
της ελευθερίας. Απευθύνοµαι κυρίως στα σωµατεία που ήρθαν,
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αλλά και σε φωνές που ακούστηκαν εδώ, λέγοντας ότι δεν µπο-
ρούµε να επιβάλλουµε σώνει και καλά τη δική µας άποψη. Το
Υπουργείο, λοιπόν, κάνει µία στάθµιση. Η στάθµιση είναι όταν
έχουµε να κάνουµε µε µονοκατοικίες. Τότε είναι απεριόριστος ο
αριθµός, γιατί ερχόταν κόσµος και έλεγε να µην είναι ούτε εκεί
απεριόριστος ο αριθµός, υπό το φόβο ότι µπορεί να υπάρξει εµ-
πορία. 

Υπήρξαν άλλες φιλοζωικές που έλεγαν να είναι παντού ελεύ-
θερο. Εγώ ασπάζοµαι αυτήν τη θέση. Αντιλαµβάνοµαι, όµως, τη
στάθµιση που κάνει το Υπουργείο, το οποίο κάνει µία λελογι-
σµένη στάθµιση. Λέει ότι στις ιδιοκτησίες, τις µονοκατοικίες µπο-
ρεί να είναι ελεύθερο. Στις πολυκατοικίες κατ’αρχάς είναι
ελεύθερο και ο κανονισµός δύναται να κάνει απαγόρευση. Αν
κάνει απαγόρευση, όµως, τουλάχιστον να επιτρέπονται δύο ζώα
συντροφιάς ανά διαµέρισµα. Είναι ένας εύλογος αριθµός. 

Δίνει και µία περαιτέρω διέξοδο, ότι ακόµα και στους κοινό-
χρηστους χώρους που υπάρχει απαγόρευση, αν υπάρχει οµο-
φωνία των ενοίκων της πολυκατοικίας, θα µπορούν να
κυκλοφορούν και σ’ αυτούς τους χώρους. Πρόκειται, λοιπόν, για
µία σωστή στάθµιση. 

Για το άρθρο 9, κύριε Υπουργέ, έγινε πολύ µεγάλη κουβέντα.
Εγώ θα επιµείνω και εξαιτίας του γεγονότος ότι έχω ασχοληθεί
και µε το κίνηµα της φιλοζωίας και έχω δει τις δυνατότητες των
δήµων. Πρέπει τα φιλοζωικά σωµατεία να µπορούν να υιοθετούν.
Πράγµατι, σε µία κοινωνία όπου το κράτος θα λειτουργούσε τέ-
λεια, ο εθελοντισµός θα έπρεπε να ήταν απλώς επικουρικός. Στο
ελληνικό, όµως, κράτος και ειδικά στο κοµµάτι της περισυλλογής
αδεσπότων, που οι περισσότεροι δήµοι το βλέπουν ως ένα
βάρος και ανακουφίζονται όταν υπάρχουν σωµατεία, θα πρέπει
να δίνεται αυτή η δυνατότητα. 

Σωστά επιµένετε, παρά τις αντιδράσεις που υπάρχουν, να µπο-
ρούν τα φιλοζωικά σωµατεία να υιοθετήσουν. Η άποψή µου είναι
ότι ακόµη και σ’ αυτούς που φοβούνται, η υιοθέτηση από τα φι-
λοζωικά σωµατεία δίνει τη δυνατότητα να ελέγχονται αυτά τα
σωµατεία, γιατί έτσι θα ξέρουµε πού βρίσκονται τα ζώα και ανά
πάσα στιγµή θα µπορούµε να κάνουµε έλεγχο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα κάνω µία παρένθεση δύο λεπτών, κύριε Πρόεδρε, σας ευ-
χαριστώ πολύ. 

Στο άρθρο 10, για πρώτη φορά µπαίνουν αυστηρές προϋπο-
θέσεις µετακίνησης του κανονισµού και στο εσωτερικό της
χώρας. Το άρθρο 11 είναι σωστό. Καλό θα ήταν να µπει και εκεί
µία επισήµανση ότι επιτρέπεται η σίτιση αδεσπότων από ιδιώτες,
αν πληρούνται οι όροι της υγιεινής.

Τώρα, θα αναφερθώ στην κακοποίηση. Κύριε Υπουργέ, επι-
µένω ότι δεχτήκατε το σωστό αίτηµα και περιλάβαµε όλους τους
όρους της κακοποίησης, ακόµα και αυτό το stop crush, τη διακί-
νηση βιντεοταινιών µε κακοποιήσεις ζώων. Είναι σηµαντικό, γιατί
υπάρχουν άλλα ευρωπαϊκά κράτη που δεν έχουν νοµοθετήσει
ακόµη για το stop crush. Αυτό που κάνει το Ελληνικό Κοινοβούλιο
είναι µία τοµή. Πηγαίνει ένα βήµα παραπάνω και ποινικοποιεί
ακόµη και την προβολή εικόνων κακοποίησης ζώων. 

Κύριε Υπουργέ, κάποιοι προσπαθούν να δηµιουργήσουν ένα
κλίµα τελείως παράλογο στο άρθρο 18 και υπονοούν ότι δεν θέ-
λετε να έχετε συνεργασία. Να το ξεκαθαρίσουµε, όταν λέµε «άλ-
λους φορείς», προφανέστατα εννοείτε και τα Υπουργεία. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Όλα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Αν τώρα κάποιοι δεν µπορούν να το
καταλάβουν, θα µπορούσατε να πείτε «σε συνεργασία µε άλλα
Υπουργεία και άλλους φορείς», αν δηλαδή το φοβούνται τόσο
πολύ και λένε ότι βλέπετε τα πράγµατα συντεχνιακά, για να ευ-
νοήσετε κάποιους. 

Εγώ ήµουν από τους πρώτους που είπα ότι κακώς το θέµα των
ζώων συντροφιάς βρίσκεται στην αρµοδιότητα του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης. Θα έπρεπε να ανήκει σε άλλο Υπουργείο.
Επειδή συνδέεται µε τους κτηνιάτρους, εκτιµάται ότι πρέπει να
ανήκει στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Εγώ πιστεύω ότι σε
ένα επόµενο στάδιο ο νοµοθέτης θα αποφασίσει να δώσει αυτή
την αρµοδιότητα σε άλλα Υπουργεία. 

Όσον αφορά τις ποινικές κυρώσεις, αυτά που αναφέρονται
είναι σωστά. Ποινικοποιείται πλέον αυστηρά η κακοποίηση ζώων.
Αυτή και µόνο η διάταξη θα έπρεπε να ψηφιστεί απ’ όλους!

Ακούω από κάποιο κόµµα ότι θα καταψηφίσει όλες τις διατά-
ξεις, όπως θα καταψηφίσει και τη διάταξη όπου η ποινή των έξι
µηνών γίνεται πέντε χρόνια. Αυτοί που θα καταψηφίσουν αυτή
τη διάταξη θέλουν, αυτούς που γδέρνουν, που ακρωτηριάζουν,
που καίνε σκύλους, να µην τιµωρούνται µε βαρύ πληµµέληµα -
όπως το κάνει τώρα ο νοµοθέτης- αλλά µε ένα πταίσµα; Γιατί οι
έξι µήνες πλέον θεωρούνται πταίσµα. Επιλέγουν δηλαδή κάποιοι
–στη λογική της στείρας πολιτικής αντιπαράθεσης- να µείνει το
νοµικό πλαίσιο, που λέει ότι αυτός που ακρωτηριάζει σκύλο θα
τιµωρείται µε την ποινή των έξι µηνών και όχι πέντε χρόνων. 

Μία παρατήρηση ακόµη θα ήθελα να κάνω, κύριε Υπουργέ, και
θα κλείσω µε αυτήν, γιατί στα άλλα άρθρα δεν έχω κάποια άλλη
παρατήρηση. 

Στο άρθρο 1 προσθέσατε σε παρένθεση το άρθρο 6 παράγρα-
φος 1 και 10 παράγραφος 1, προκειµένου... 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Στο άρθρο 20 είναι. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Το προσθέσατε στο άρθρο 20 παρά-
γραφος 6, προκειµένου να καλύψετε και το κοµµάτι της µετακί-
νησης. Εκεί πρέπει να προσέξουµε το εξής. Και πρέπει, πάλι
χωρίς διόρθωση στο νόµο, να γίνει µία ερµηνεία εδώ, ότι ποινικό
αδίκηµα δεν κάνουµε την παράνοµη µετακίνηση, η οποία δεν
συνδέεται µε εµπορικό σκοπό. Δηλαδή αν κάποιος πάρει το
σκύλο του και δεν έχει το διαβατήριο -διότι η συγκεκριµένη οδη-
γία λέει ότι πρέπει να έχει το διαβατήριο- προφανώς δεν είναι
πρόθεση του νοµοθέτη να ποινικοποιήσει την απλή παράνοµη µε-
τακίνηση. Ποινικοποιούµε την παράνοµη µεταφορά -και γι’ αυτό
κάνετε την αναφορά στο άρθρο 10 παράγραφος 1- όταν αυτή
συνδέεται µε εµπόριο. Είναι µία ερµηνεία που πιστεύω ότι πρέπει
να κάνετε, για να µην δηµιουργηθούν παρεξηγήσεις στα δικα-
στήρια. 

Κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνοντας θα ήθελα να πω ότι ψη-
φίζουµε όλα τα άρθρα και πιστεύουµε ότι αυτό το νοµοσχέδιο
θα είναι µια βάση, προκειµένου επιτέλους τα ζώα να τύχουν της
προστασίας της οποίας πρέπει στην ελληνική κοινωνία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

κ. Πλεύρη. 
Κύριε Πρωτόπαπα, επειδή, ο κύριος Υπουργός, ζητά το λόγο

για να κάνει κάποιες νοµοτεχνικές διορθώσεις, θα έλεγα να προ-
ηγηθεί. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο. Νοµίζω ότι ο κ. Πλεύ-
ρης είναι πολύ φίλος σας. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ναι, κι έκανε µεγάλο αγώνα. 

Κύριε Πρόεδρε, πήρα το λόγο για να καταθέσω κάποιες νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις, αλλά µου δίνεται η ευκαιρία για δύο δευτε-
ρόλεπτα να πω στον εκλεκτό συνάδελφο κ. Πλεύρη, που έκανε
κι αυτός έναν πολύ µεγάλο αγώνα για την συγκρότηση του πα-
ρόντος σχεδίου νόµου, το εξής σε σχέση µε την τελευταία του
παρατήρηση περί µετακινήσεων. Πρέπει να λάβετε υπόψη σας,
αγαπητέ συνάδελφε, ότι υπάρχει ένα όριο πέντε ζώων κατά τη
µετακίνηση. Όταν είναι πάνω από πέντε ζώα, τότε κινούµαστε
στην κατεύθυνση της εµπορίας, µε βάση τα κοινοτικά στάνταρντ.
Αν είναι κάτω από πέντε, βεβαίως δεν εγείρεται τέτοιου είδους
ζήτηµα. 

Έρχοµαι τώρα στις τροποποιήσεις του σχεδίου νόµου, που θα
καταθέσω και για τους συναδέλφους. Ουσιαστικά είναι µία, κύριε
Πρόεδρε. 

Στο άρθρο 16, δηµιουργείται µία παράγραφος γ’. Τα πρώτα
εδάφια γίνονται 16 α’, 16 β’ και προστίθεται µία παράγραφος γ’
στο άρθρο 16 που λέει: «γ. Σε περίπτωση τραυµατισµού ζώου
συντροφιάς σε τροχαίο ατύχηµα, ο υπαίτιος της πράξης αυτής
υποχρεούται να ειδοποιήσει άµεσα τον οικείο δήµο, προκειµένου
να παρασχεθεί στο τραυµατισµένο ζώο η απαραίτητη κτηνια-
τρική φροντίδα». 

Επίσης, στον Πίνακα των Διοικητικών Κυρώσεων και Προστί-
µων η παράβαση του όρου αυτού µπαίνει σ’ έναν νέο πίνακα, ως
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εγκατάλειψη τραυµατισµένου ζώου µετά από τροχαίο ατύχηµα,
και τιµωρείται µε διοικητικό πρόστιµο 300 ευρώ. 

Επιπλέον, αφοµοιώνοντας µία παρατήρηση που έγινε από τον
κ. Ιγνατιάδη, στην παράγραφο 4 του άρθρου 7 έχουµε µία ανα-
διατύπωση ως εξής: «Η στείρωση του ζώου, καθώς και κάθε άλλη
κτηνιατρική πράξη µε θεραπευτικό σκοπό, δεν θεωρείται ακρω-

τηριασµός».
Τα καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων, κ. Αστέριος Ροντούλης, καταθέτει για τα Πρακτικά τις
προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις-τροποποιήσεις, οι
οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Παρακαλώ να δια-
νεµηθούν στους συναδέλφους Βουλευτές. 

Θα σας παρακαλούσαµε, κύριε Υπουργέ, να ξαναδείτε την πα-
ρατήρηση του κ. Πλεύρη, να επιτρέπεται η σίτιση των αδέσποτων
ζώων εφόσον τηρούνται οι κανόνες υγιεινής. 

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ.
Χρήστος Πρωτόπαπας. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα παρακαλώ το
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Παρακαλώ να τηρη-
θεί η σειρά. Θα έχετε σε λίγο το λόγο, κυρία Πιπιλή. 

Ορίστε, κύριε Πρωτόπαπα, έχετε το λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, θα

µου επιτρέψετε να αφιερώσω δύο λεπτά από την οµιλία µου στην
απότιση φόρου τιµής σε έναν µεγάλο Έλληνα, τον Θόδωρο Αγ-
γελόπουλο, ο οποίος άφησε την τελευταία του πνοή χθες. 

Θέλω να τονίσω ότι ο Θόδωρος Αγγελόπουλος ήταν ο άνθρω-
πος που διαφήµισε το όνοµα της Ελλάδας και του σύγχρονου
ελληνικού πολιτισµού σε όλο τον κόσµο. Πρέπει να τιµήσουµε
τον πολυβραβευµένο σκηνοθέτη, που µε τις ταινίες του µας πα-
ρουσίασε, µε τον πιο παραστατικό τρόπο, τη σύγχρονη πορεία,
τα δράµατα, αλλά και τις καλές στιγµές της ελληνικής κοινωνίας,
τις αναζητήσεις, τις αγωνίες και τις ελπίδες του απλού Έλληνα
πολίτη.

Θέλω να κλείσω αυτή την αναφορά µου στο µεγάλο Έλληνα
που µας άφησε χθες, αναφέροντας ένα δικό του σηµείωµα, που
το πήρα από την σελίδα του στο internet για την ταινία του «Η
σκόνη του χρόνου» του 2009 και που αποδίδει, ίσως, κατά τον
καλύτερο τρόπο τη δική του αντίληψη για τη ζωή. Έλεγε ο Θό-
δωρος Αγγελόπουλος: «Δεν έχω άλλο σπίτι από το ταξίδι. Επί
σαράντα χρόνια κάνω αυτό που ονειρεύοµαι, να ταξιδεύω και
όταν φθάνω σε ένα λιµάνι να ξεκινάω για το επόµενο. Δεν έχω
άλλο σπίτι από το ταξίδι. Όλα γεννιούνται πάνω στο ταξίδι. Η ιδα-
νική θέση είναι πλάι σε κάποιον που οδηγεί µε ανοιχτό παράθυρο
και µε το τοπίο να φεύγει. Αν δεν µπορούσα να ταξιδεύω, θα αι-
σθανόµουν φυλακισµένος. Ανεξάρτητα από το αν έχει ή όχι επι-
τυχία η ταινία, ούτως ή άλλως, το ταξίδι είναι κερδισµένο».

Αιωνία του η µνήµη. Όλοι οι Έλληνες, ανεξαρτήτως του τι πι-
στεύουν, θα έχουν πάντα µέσα στο µυαλό τους, στην καρδιά
τους τον άνθρωπο, που έφερε δυναµικά το όνοµα της Ελλάδας
σε όλο τον κόσµο.

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να κάνω την αναφορά τώρα
στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο. Θέλω να πω ότι το νοµοσχέδιο
αυτό, παρά τις αντιρρήσεις που κάποιοι διατύπωσαν, είναι θετικό
και οφείλουµε έτσι να το δούµε. Θα πει κανείς «δεν τα λύνει όλα».
Σύµφωνοι. Κάνει βήµατα; Κάνει βήµατα. Κάνει βήµατα µεγάλα
και στο θέµα των ποινών και στο θέµα του χαρακτηρισµού ως
απαράδεκτων κάποιων δραστηριοτήτων εκµετάλλευσης των
ζώων που µέχρι τώρα δεν υπήρχαν, βάζει κάποια πράγµατα στη
θέση τους και θέλει να κάνει ένα µεγάλο βήµα στο θέµα της προ-
στασίας και των δεσποζόµενων και των αδέσποτων ζώων συν-
τροφιάς από την εκµετάλλευση ή τη χρησιµοποίηση µε
κερδοσκοπικό σκοπό. 

Το νοµοσχέδιο ασχολείται µε µία υπόθεση, τη σχέση του αν-
θρώπου µε τα ζώα και τη σχέση της πολιτείας µε τα ζώα, που
κατά γνώµη µου χαρακτηρίζει µία κοινωνία και ιδιαίτερα µία ευ-
ρωπαϊκή κοινωνία, όπως θέλει να είναι η Ελλάδα. Είναι ένα θέµα
πολιτισµού. Είναι θέµα υποχρέωσης. Είναι θέµα ευθύνης. Είναι
θέµα συµπεριφοράς που µας χαρακτηρίζει διεθνώς. Και κάθε
βήµα που βελτιώνει, που δηµιουργεί νοοτροπίες θετικές, που δη-
µιουργεί θετικές συνειδήσεις σε αυτήν την κατεύθυνση, θα πρέ-
πει να το επικροτούµε.

Από εκεί και πέρα, αφού πούµε τα καλά -και να πούµε ότι φυ-
σικά ο εισηγητής µας, ο κ. Βασίλειος Γιουµατζίδης, είπε τα της
ψηφοφορίας και τα αιτιολόγησε- να µου επιτρέψετε να κάνω κά-
ποιες αναφορές, που µπορεί να το βελτιώσουν ακόµα παρα-
πάνω. 

Κατ’ αρχάς, ακόµη δεν έχουµε ξεπεράσει την καχυποψία µας
απέναντι στις φιλοζωικές οργανώσεις. Θα µου πεις: εντάξει, δεν
είναι και εύκολο. Όχι, νοµίζω ότι πρέπει να κάνουµε ένα ποιοτικό
άλµα. Τι είναι τελικά οι φιλοζωικές οργανώσεις; Είναι κάποιοι άν-

θρωποι που το έχουν πάρει πιο ζεστά το θέµα από εµάς. Είναι
κάποιοι άνθρωποι, που µερικοί από αυτούς έχουν βάλει και
σκοπό της ζωής τους την προστασία των ζώων. Είναι κάποιοι άν-
θρωποι που θυσιάζουν και χρόνο, κάποιοι και χρήµα, προκειµέ-
νου να βοηθήσουν αυτήν την απαραίτητη θετική συµπεριφορά
της ελληνικής κοινωνίας και αποτελούν την προωθηµένη αιχµή
της ελληνικής κοινωνίας στη θετική συµπεριφορά απέναντι στα
ζώα, που ξαναείπα ότι είναι µείζον ζήτηµα πολιτισµού. 

Δεν µπορούµε να είµαστε επιφυλακτικοί ούτε να τους αντιµε-
τωπίζουµε σαν εν δυνάµει πρόβληµα. Ίσα-ίσα, όπου θέλεις, κά-
νεις και έλεγχο. Και αν κάποιος δεν κάνει τη δουλειά του καλά ή
αν κάποιος ξεπεράσει αυτά που πρέπει, θα τον αποκαλύψεις και
θα τον τιµωρήσεις. Αλλά κατ’ αρχάς, πρέπει να τους αντιµετωπί-
σουµε θετικά. 

Ας δούµε, λοιπόν, στην πράξη πώς µπορεί να γίνει αυτό. Ας
πάµε στο άρθρο 8. Βελτιώθηκε, βέβαια, το άρθρο 8, αλλά λέµε
«µε τον ίδιο κανονισµό µπορεί να περιορίζεται ο µέγιστος αριθ-
µός των ζώων που επιτρέπονται, σε δύο ζώα ανά διαµέρισµα». 

Δεν έχουµε λόγο να το βάλουµε αυτό, κύριε Υπουργέ. Δεν
έχουµε λόγο δηλαδή, να δίνουµε άθελά µας µία έµµεση κατεύ-
θυνση «περιορίστε τον αριθµό». Θα µου πεις: Μα, τι θα κάνει ο
καθένας; Θα µαζεύει ό,τι θέλει; Πολλές φορές το κάνουν, διότι
δεν υπάρχουν οι µηχανισµοί.

Είναι θετική η διάθεση της πολιτείας να κάνει ολοκληρωµένο
µηχανισµό περισυλλογής και διαχείρισης των αδέσποτων ζώων
συντροφιάς. Ωραία. Και αυτά που λέει ο νόµος είναι πολύ καλά. 

Όµως, πόσο καιρό θα κάνουν να γίνουν; Έχουµε τα χρήµατα
ως Ελλάδα για να εγγυηθούµε ότι αύριο το πρωί θα ξεκινήσει
αυτή η ιστορία; Έχουν οι δήµοι την ετοιµότητα; Υπάρχει η δυνα-
τότητα αυτή να πούµε ότι αύριο το πρωί θα τα κάνουµε; Αν είναι
έτσι, ωραία. Όµως, δεν είναι έτσι και την πραγµατικότητα πρέπει
να την αντιµετωπίζουµε. Θα αργήσουµε να τα κάνουµε και µα-
κάρι να γίνουν παντού, αλλά πολύ αµφιβάλλω. 

Παρά, λοιπόν, τη θετική διάθεση που υπάρχει, θα συναντή-
σουµε και αντιδράσεις, θα συναντήσουµε και προβλήµατα, θα
συναντήσουµε και οικονοµικά προβλήµατα. Στο µεταξύ διά-
στηµα, οι εθελοντικές οργανώσεις καλύπτουν αυτό το κενό. Βρί-
σκει ο άλλος ένα σκυλάκι τραυµατισµένο ή κάποιο ζώο που
αντιµετωπίζει πρόβληµα, το παίρνει, κάνει τη διαδικασία που
προβλέπει ο νόµος. Το κρατά για ένα διάστηµα σπίτι του µέχρι
να δει τι θα κάνει. Ε, εκεί δεν µπορεί να πάρει και ποινή.

Όταν λες ότι µε τον ίδιο κανονισµό µπορεί να περιορίζεται ο
µέγιστος αριθµός, ουσιαστικά δίνεις µια άµεση κατεύθυνση –
ηθεληµένα ή άθελα- και είναι σαν να λες: αλλάξτε τους κανονι-
σµούς και κάντε τους έτσι. Αν το θέλει ο κανονισµός, να το
δούµε, αλλά δεν χρειάζεται να βάλουµε αυτές τις τρεις γραµµές.
Ας βγάλουµε αυτές τις τρεις γραµµές και ας αφήσουµε το θέµα
να το λύσει η κοινωνία, που µπορεί να το κάνει µέσα από συνεν-
νόηση, στην κάθε πολυκατοικία και στον κανονισµό της. Δεν είναι
ανάγκη εµείς να τους δίνουµε µια τέτοια κατεύθυνση για περιο-
ρισµό στην παράγραφο 2. 

Στο άρθρο 9 δεν έχουν τη δυνατότητα οι φιλοζωικές οργανώ-
σεις να έχουν και εγκαταστάσεις ή όχηµα µεταφοράς ζώων, αν
µε αυτό εννοούµε το βανάκι. Εγώ θα ήθελα να µπουν δύο «ή»,
δηλαδή «ή εγκαταστάσεις» -ελάχιστες υπάρχουν- «ή οχήµατα µε-
ταφοράς ζώων ή ανθρώπινο δυναµικό µε εµπειρία στο χειρισµό
των ζώων». 

Για παράδειγµα, βρίσκει κάποιος µε το αυτοκίνητό του ένα
σκυλάκι και θέλει να το προστατέψει. Τι θα κάνει; Θα περιµένει
ένα βαν που δεν υπάρχει; Γιατί αναφέρεται ότι µε υπουργική
απόφαση θα καθοριστεί το είδος του οχήµατος. Αν δεν το έχει,
όµως; Δεν θα µπορεί µε το αυτοκίνητό του να προστατεύσει το
ζώο; Δηλαδή εδώ, αντί να βάλουµε τη λέξη «και», να µπει «ή αν-
θρώπινο δυναµικό µε εµπειρία στο χειρισµό των ζώων» και πι-
στεύω ότι αυτό θα έλυνε το πρόβληµα. 

Επίσης, στην παράγραφο 8 του ιδίου άρθρου αναφέρεται ότι
απαγορεύεται η διατήρηση και παραµονή των ζώων αυτών σε
καταφύγια εκτός Ελλάδας. Γιατί; Για ποιο λόγο; Στο εξωτερικό
και στις περισσότερες χώρες, όπου υπάρχουν καταφύγια, υπάρ-
χει και απόλυτος έλεγχος. Δεν παίζουν µε αυτά. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙΔΗΣ: Στη Βουλγαρία...
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Στη Βουλγαρία δεν υπάρχουν κα-
ταφύγια, κύριε Γιουµατζίδη. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙΔΗΣ: Υπάρχουν, αλλά είναι παράνοµα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Είναι παράνοµα, εµείς µιλούµε για

νόµιµα. Δεν τίθεται θέµα. Να βάλουµε νόµιµα που πλήρουν τις
ευρωπαϊκές προδιαγραφές. Σαφώς, δεν εννοούµε τον καθένα
που φτιάχνει ένα ψευτοκαταφύγιο. Έχετε δίκιο σε αυτό. 

Όµως, αν µπουν οι λέξεις «νόµιµα και πιστοποιηµένα ευρω-
παϊκά», λύνεται το θέµα. Μιλάµε για ένα γερµανικού τύπου κατα-
φύγιο. Εκεί δεν υπάρχει κανένα τέτοιο πρόβληµα. Ίσα-ίσα που
µπορεί µε αυτό τον τρόπο να διευκολυνθεί µια υιοθεσία, γιατί ο
άλλος θέλει να το δει και το σκυλί. Δεν σηµαίνει ότι θα το υιοθετή-
σει ή θα το πάρει, χωρίς να έχει και µια εικόνα. Εδώ αυτό µπορούµε
να το δούµε. Ο κ. Γιουµατζίδης έκανε µια σωστή παρατήρηση, µε
την έννοια της πιστοποίησης και των ευρωπαϊκών προδιαγραφών
των καταφυγίων, ώστε να µην µπορεί ο καθένας να ονοµάζει κατα-
φύγιο αυτό που θέλει να κάνει. 

Το τρίτο που θα ήθελα να πω αφορά στο άρθρο 10. Πολλοί
µας λένε ότι ναι µεν είναι θετικές οι διατάξεις, αλλά πιθανόν να
δηµιουργούν µια σύγχυση. Αν στην πρώτη παράγραφο βάζατε
«η µετακίνηση από χώρα σε χώρα», θα λύνατε τις ασάφειες που
υπάρχουν. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Δεν υπάρχει καµµία ασάφεια. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Εντάξει, αλλά επειδή εγείρονται
κάποια ερωτήµατα –ξέρω ότι έχετε θετική πρόθεση- πρέπει να
το δούµε. Σου λέει ο άλλος «για να πάω το ζώο µου στη Ραφήνα,
θα πρέπει να πάρω...», εντάξει, δεν εννοείτε αυτό –το φαντάζοµαι
– αλλά βάλτε «η µετακίνηση και η µεταφορά ζώων από χώρα σε
χώρα» και λύνεται το θέµα, για να µην έχει κανείς αµφισβήτηση. 

Κλείνω λέγοντας ότι αναµφίβολα γίνεται µια θετική προσπά-
θεια και αναµφίβολα υπάρχει πρόοδος. Εγώ νοµίζω ότι αν ξεπε-
ράσουµε και αυτή την καχυποψία απέναντι στις φιλοζωικές
οργανώσεις και κάνουµε αυτές τις αλλαγές που έχω προτείνει,
η πρόοδος αυτή µπορεί πράγµατι να γίνει πολύ µεγαλύτερη και
να δηµιουργήσουµε πολύ καλύτερο κλίµα συναίνεσης, που χρει-
αζόµαστε για την εφαρµογή του νοµοσχεδίου. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Πρωτόπαπα. 
Ο κ. Αθανάσιος Παφίλης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-

δας έχει το λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα εκ µέρους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας

να εκφράσουµε τη βαθιά µας θλίψη –και τα θερµά συλλυπητήρια
στην οικογένειά του- για τον αιφνίδιο και άδικο χαµό του µεγάλου
Έλληνα σκηνοθέτη Θόδωρου Αγγελόπουλου.

Ο θάνατος του Αγγελόπουλου αποτελεί µία µεγάλη απώλεια
για τον ελληνικό κινηµατογράφο, γιατί ήταν ένας πολυβραβευ-
µένος σκηνοθέτης, που κυριολεκτικά σφράγισε τη σύγχρονη κι-
νηµατογραφική δηµιουργία της χώρας µας. Ωστόσο, άφησε
πίσω του ένα σηµαντικό και πλούσιο έργο εµπνευσµένο από την
ελληνική πρόσφατη ιστορία και την ελληνική πραγµατικότητα,
ένα έργο που θα τον κρατά ζωντανό ανάµεσά µας και τον κατα-
τάσσει σε µία σηµαντική θέση στο πάνθεον των δηµιουργών του
παγκόσµιου κινηµατογράφου και της ιστορίας της τέχνης. Είναι,
πράγµατι, µια µεγάλη απώλεια για τον ελληνικό κινηµατογράφο. 

Σε ό,τι αφορά το συζητούµενο νοµοσχέδιο, ο εισηγητής µας
παρουσίασε µε λεπτοµέρεια, αναλυτικά και σε όλους τους τοµείς
τις θέσεις του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. Εγώ ήθελα
να πω δύο λόγια, χωρίς καν να εξαντλήσω το χρόνο. Έχουµε θε-
µελιακές και ριζικές διαφορές µαζί σας και σε αυτό το θέµα που
ξεκινάει και από ιδεολογικές αφετηρίες. Αυτές κανένας δεν µπο-
ρεί να τις κρύψει.

Πρώτα απ’ όλα, θα ήθελα να σηµειώσω ότι βιώνουµε µία αµύ-
θητη και απίστευτη υποκρισία όλα αυτά τα χρόνια. Τη βιώναµε
και µέσα στο Ευρωκοινοβούλιο. Τέτοιο αίσχος απέναντι στην αν-
θρωπότητα!

Την ίδια ώρα που η Ευρωπαϊκή Ένωση έριχνε βόµβες στείρω-
σης για ανθρώπους στη Γιουγκοσλαβία –τα κατήγγειλε Ισπανός
πιλότος- την ίδια ώρα που βοµβάρδιζε µε απεµπλουτισµένο ου-

ράνιο, την ίδια ώρα που έσφαζε λαούς ή στρατιώτες και οι πιλό-
τοι δήλωναν ότι έκαναν τη δουλειά τους, την ίδια ώρα ξεσήκωνε
µία ολόκληρη εκστρατεία για την κακοποίηση των ζώων. 

Οι ίδιοι δολοφονούσαν ανθρώπους, οι ίδιοι σήκωναν το χέρι
και ψήφιζαν όλες τις επιθέσεις, οι ίδιοι στέλνουν στο θάνατο και
στην εξαθλίωση τριάντα χιλιάδες ανθρώπους την ηµέρα από την
πείνα στον πλανήτη και οι ίδιοι εµφανίζονται ξαφνικά ως αρχάγ-
γελοι της ευαισθησίας απέναντι στα ζώα. Αυτή είναι η κατά-
σταση. Αυτός είναι ο ιµπεριαλισµός, ο καπιταλισµός.

Μάλιστα ξεσήκωναν µία ολόκληρη εκστρατεία στη χώρα µας
για τα ζώα –όχι ότι δεν υπάρχουν προβλήµατα, θα πω ότι υπάρ-
χουν- την ίδια στιγµή που καταδικάζουν κυριολεκτικά στο θάνατο
χιλιάδες ανθρώπους µε την πολιτική τους. Υπάρχουν ενάµισι εκα-
τοµµύριο άνεργοι στην Ελλάδα, σε όλη την Ευρώπη πολλά εκα-
τοµµύρια. Σε αυτές τις χώρες, τις περιβόητες πολιτισµένες,
δυστυχούν εκατοντάδες χιλιάδες, στοιβάζονται µετανάστες σαν
ζώα µέσα σε στάβλους, γίνονται αντικείµενο εκµετάλλευσης, στα
σκουπίδια! και οι ίδιοι εµφανίζονται ξαφνικά ότι έχουν πολιτισµό
απέναντι στα ζώα. Τον ίδιο πολιτισµό έχουν και απέναντι στα ζώα,
ανεξάρτητα από το εάν υπάρχουν ευαισθησίες.

Η συµπεριφορά αυτή, ό,τι και να πείτε, είναι απότοκος του
ίδιου του συστήµατος. Και ας σταµατήσουν ορισµένοι να τα φορ-
τώνουν στους λαθροµετανάστες. Ξέρετε, εδώ ό,τι κι αν συµβαί-
νει, υπάρχει και το ακραίο φασιστικό στοιχείο που λέει ότι είναι
οι µετανάστες και οι «τριτοκοσµικοί» που τα κάνουν όλα αυτά. Η
συµπεριφορά απέναντι στα ζώα, η βαρβαρότητα που δείχνεται
ανεξάρτητα από το αν προέρχεται από καθυστέρηση ή όχι είναι
απότοκος του ίδιου του συστήµατος.

Ανοίξτε τις τηλεοράσεις, να δείτε τι δείχνουν οι υπερπαραγω-
γές του καπιταλισµού. Ρέει το αίµα σύννεφο, στα πάντα, σε ό,τι
θέλετε. Διαστροφή κυριολεκτικά απέναντι στα παιδιά και απέ-
ναντι σε όλη τη νεολαία. Τι ανθρώπους θα παράγετε; Αυτός είναι
ο πολιτισµός. Ο σύγχρονος Αµερικάνος ή Ευρωπαίος Ράµπο ή
οποιοσδήποτε άλλος που σφάζει κατά χιλιάδες τους «τροµοκρά-
τες» υποτίθεται.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Όταν διαπαιδαγωγείται έτσι µία ολόκληρη κοινωνία σε τέτοιες
αξίες, τι περιµένετε; Θα έχει και τέτοιες διαστροφές. Είναι το ίδιο
το σύστηµά σας που τα γεννάει όλα αυτά. Είναι ένα σύστηµα που
δεν διστάζει –ξαναλέω- να δολοφονεί εκατοντάδες χιλιάδες αν-
θρώπους και την ίδια ώρα να παριστάνει ότι σέβεται και έχει πο-
λιτισµό απέναντι στα ζώα.

Τι γίνεται στην πράξη; Εµπόρευµα και αυτό, εµπόριο γίνεται.
Γι’ αυτό τα φέρνετε αυτά και εσείς και η Ευρωπαϊκή Ένωση. Όλα
έχουν σχέση µε το κέρδος, εµπορευµατοποίηση των πάντων.
Αναρωτιέται κανένας όταν πουλιούνται ανθρώπινα όργανα - απο-
καλύφθηκαν κυκλώµατα στην Ινδία, σε όλη την Ευρώπη, ναι ή
όχι; - όταν εµπορεύονται το ίδιο το ανθρώπινο κορµί, τα ίδια τα
ανθρώπινα όργανα, τον ίδιο τον άνθρωπο, δεν θα εµπορευθούν
οι εταιρείες εδώ την ανάγκη που υπάρχει µίας φυσικής σχέσης
ανάµεσα στα ζώα και τους ανθρώπους και η οποία είναι θεµελιω-
µένη από την ύπαρξη του ανθρώπου; 

Αυτό κάνετε σήµερα ωµά. Φυσικά έχουν ευαισθησίες ορισµέ-
νοι, αλλά πολιτικά -και αυτό πρέπει να αντιληφθεί ο λαός- τι κά-
νετε; Στρώνετε το χαλί για να βγάλουν υπερκέρδη, να έχουν
µεγάλη κερδοφορία όλες οι εταιρείες που δρουν σε αυτόν τον
τοµέα. Και όλα εκεί τα εντάσσετε.

Ποιος θα πληρώσει, λοιπόν, όλα αυτά τα µέτρα τα οποία παίρ-
νετε; Ο κόσµος θα τα πληρώσει. Έχει δυνατότητα σήµερα ένας
εργαζόµενος που πεινούν τα παιδιά του να φτάσει στο σηµείο να
συντηρήσει και ζώα; Δεν θα έχει. Και αν θα θέλει, θα πρέπει να
κόψει από κάπου. Όµως, απ’ όλη αυτήν τη διαδικασία κάποιοι
κερδίζουν. Αυτοί που κερδίζουν είναι όλες οι εταιρείες.

Και επειδή τυχαίνει να έχουµε και την κυνηγετική ιδιότητα, µι-
λάµε για τεράστια ποσά: Ζωοτροφές, φάρµακα, αγορά σκύλων,
τα πάντα, ό,τι θέλετε. Μιλάµε για ένα τεράστιο εµπόριο. Εσείς
αυτό θέλετε εδώ να στοιχειοθετήσετε µε το νόµο και αφήστε όλα
τα υπόλοιπα. Αυτό θα προκύψει, µία τεράστια κερδοσκοπία σε
βάρος των ανθρώπων που θέλουν να έχουν µία συντροφιά µε τα
ζώα.
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Αυτή είναι η ουσία, λοιπόν και γι’ αυτό διαφωνούµε ριζικά. Ο
πολιτισµός δεν µετριέται µε το ποσό που κερδίζει η κάθε εται-
ρεία. Αν όντως είχατε πολιτισµό, θα τα είχατε δωρεάν. Παραδείγ-
µατος χάριν, θα φτιάχνατε µία υποδοµή σε όλους τους τοµείς
-είτε σε δήµους είτε όπου θέλετε- και θα µπορούσαν δωρεάν να
γίνουν όλα αυτά. Θα πείτε ότι δεν υπάρχουν χρήµατα; Όχι δα!
Είναι ένα συµβολικό ποσό, θα έλεγα. Δεν το κάνετε.

Αυτή είναι και η δική µας ριζική διαφορά και πιστεύουµε -και
έτσι είναι- ότι σήµερα υπάρχουν τέτοιες και τόσες τεράστιες οι-
κονοµικές δυνατότητες που θα µπορούσαν να αντιµετωπίσουν
και αυτό το θέµα της σχέσης -το λέω έτσι- ανθρώπου µε τα ζώα.
Όµως, αυτό το σύστηµα δεν γίνεται. Έχει βρωµίσει και έχει σα-
πίσει τόσο πολύ που η δυσοσµία του αποπνέει και εδώ και ακόµη
και στη σχέση ανθρώπων και ζώων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι οκτώ µαθητές και µαθήτριες και µία εκπαιδευτικός από το
5ο και 10ο Δηµοτικό Σχολείο Αγίων Αναργύρων (2ο Τµήµα).

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙΔΗΣ: Θα πρέπει να µιλήσουν οι Βου-
λευτές, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού
κ. Αλέξανδρος Χρυσανθακόπουλος.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Θα ήθελα, πριν προχωρήσω στο θέµα του νοµοσχεδίου, να
κάνω µία σύντοµη δήλωση-αναφορά τιµής στη µεγάλη προσω-
πικότητα που εξέλειπε, του Θόδωρου Αγγελόπουλου, ο οποίος
τίµησε τη χώρα, υπήρξε αυθεντικός δηµιουργός, είχε την ιδιαί-
τερη στάση στην τέχνη να αναδεικνύει τα πράγµατα µε έναν
αργό, αλλά περιεκτικό τρόπο, επηρεασµένος από µία σχολή η
οποία είναι ιδιαίτερα εκφραστική της πραγµατικότητας και ο
οποίος κινήθηκε πάντοτε µε παγκόσµιο σεβασµό και αναγνώριση
και εξέφρασε αυτό που λέµε την ελληνική ικανότητα να πρωτο-
στατεί, να πρωτοπορεί και να καταξιώνεται, δίχως ιδιαίτερη βοή-
θεια ούτε από την πολιτεία ούτε από µεγάλα ιδιωτικά
συµφέροντα. Έδινε τα πάντα αφοσιωµένος στο καθήκον του,
όπου είχε τάξει τον εαυτό του να είναι δηµιουργός της τέχνης.

Η απουσία του είναι οδυνηρή για όλους, αλλά το έργο του πα-
ραµένει αιώνιο και πιστεύουµε ότι για πολλά χρόνια θα σηµατο-
δοτεί µία θετική εξέλιξη, καθώς γέµισε συναισθήµατα την
Ελλάδα, τα Βαλκάνια, αλλά και αξίες όλους όσους παρακολου-
θούν την τέχνη του κινηµατογράφου.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Πρέπει να πω ότι εµείς είµαστε ιδι-
αίτερα ικανοποιηµένοι, γιατί επιτέλους η ελληνική Βουλή κινείται
στο πλαίσιο του πολιτισµού και ο άνθρωπος αξιολογείται µέσα
από τη στάση του απέναντι και στο ζωικό βασίλειο. Θεωρούµε
ότι το νοµοσχέδιο όχι µόνο δεν είναι κερδοσκοπικό, αλλά είναι
φιλοζωικό. Στηρίζεται στην προστασία των συντρόφων µας στην
καθηµερινότητα, δηλαδή όλων αυτών των κατοικίδιων ή άλλων
ζώων, τα οποία οφείλουµε µε σεβασµό να µεταχειριζόµαστε. Κρι-
τήριο του πολιτισµού είναι και αυτή η συµπεριφορά. 

Θα ήθελα να πω ότι οι υπερβολές να έχουν όλα έναν παρονο-
µαστή µε βάση το πολιτικό σύστηµα είναι λανθασµένες, διότι και
ο καπιταλισµός και το ανατολικό κρατιστικό σύστηµα και το κι-
νέζικο και όλα αυτά κινούνται στη λογική της ωφελιµότητας. Αν
δούµε πόσα είδη του ζωικού βασιλείου εξέλειπαν στην περιοχή
της Κίνας ή της Ασίας, θα πούµε τελικά ότι απέτυχε µία άλλη φι-
λοσοφία, η οποία ήταν ανθρωποκεντρική, αλλά οικονοµίστικη.
Και όταν είναι οικονοµίστικη η φιλοσοφία, σε όλες τις περιπτώ-
σεις χρησιµοποιεί βάναυσα τα ζώα. 

Το νοµοσχέδιο θεσπίζει ποινές –για πρώτη φορά γίνεται αυτό-
σε όσους κακοµεταχειρίζονται τα ζώα. Αυτό είναι πολύ σηµαν-
τικό. Επιτέλους, στη χώρα της ατιµωρησίας, στη χώρα της ανευ-
θυνότητας, στη χώρα της ασυδοσίας έρχεται ένας νόµος που

βάζει τάξη. Και βέβαια, δεν είναι ο νόµος που θα αλλάξει τη νο-
οτροπία, αλλά η ψήφιση του νόµου είναι απόδειξη ευθύνης. Οι
νοµοθετούντες παίρνουν τη βασική ευθύνη. 

Όποιος ψηφίζει «κατά», απαλλάσσει αυτόν που έγδαρε ζων-
τανό ένα σκυλί ή που το έκαψε; Ερώτηση. Γίνονται ηθικοί αυ-
τουργοί σε αυτές τις πράξεις αυτοί που καταψηφίζουν αυτό το
νοµοσχέδιο; Ή καταδικάζουν τον καπιταλισµό και δεν τους νοι-
άζει το συγκεκριµένο; Γιατί εδώ αυτό νοµοθετούµε. Όποιος είναι
ασύδοτος στη συµπεριφορά του στον ένα τοµέα, θα είναι και
στον άλλο. Σε όλους τους τοµείς θα είναι. 

Άρα, λοιπόν, χρειάζονται νόµοι. Χρειάζονται σωστοί νόµοι.
Αυτός είναι σωστός νόµος, γιατί τοποθετεί τα πράγµατα στην
πραγµατική τους βάση και δίνει απάντηση. 

Είναι, λοιπόν, µία προσέγγιση που είναι ενάντια στον πρωτό-
γονο κοµµουνισµό της τροφοσυλλεκτικής περιόδου, όπου καθετί
γύρω µας ή µε τις αιχµές ή µε τα βέλη ή µε τις πέτρες σκοτώνε-
ται, για να του πάρουµε το δέρµα ή να το φάµε. Μην ξεχνάµε ότι
αν σήµερα το ζήτηµα είναι να απαλλάξουµε τους Πακιστανούς
που τρώνε τα σκυλιά, είναι λανθασµένος ο δρόµος. Είναι τελείως
διαφορετική η προσέγγιση. Εµείς έχουµε περάσει στην περίοδο
του προχωρηµένου πολιτισµού και της ανθρώπινης αυτογνω-
σίας, όπου µπορεί κανείς να δει τα πράγµατα πώς έχουν, διότι
οι καπιταλιστικά διαβιούντες, αλλά ψευτοαντικαπιταλιστικά δια-
µαρτυρόµενοι κάθονται σε δερµάτινα καθίσµατα σε αυτήν την
Αίθουσα. Δεν βάλανε πάνω µία σανίδα. 

Θέλω να πω, λοιπόν, ότι είναι καιρός να είναι κάποιος ολικός
στην πολιτική του και όχι µηδενικός στο περιεχόµενό της. Κάθε
φορά που σε αυτό το πρόβληµα της χώρας φταίει ο παγκόσµιος
καπιταλισµός, αυτός απλώς εδραιώνεται. Κάθε ασύδοτος νεοφι-
λελεύθερος ακραιφνής καπιταλισµός βάλλεται µόνο, όταν µε τέ-
τοια µέτρα, όπως αυτού του νοµοσχεδίου, βάζουµε
αντικαπιταλιστικό φραγµό στην ασυδοσία. 

Θεωρώ ότι όποιος δεν σέβεται οτιδήποτε ζωντανό υπάρχει
δίπλα του ούτε ανθρώπινα συναισθήµατα έχει ούτε θα τα εκφρά-
σει ποτέ καλλιεργηµένα. Στην ταξική πάλη οι ζωντανοί οργανι-
σµοί που µας υπηρετούν πολλές φορές θα µπορούσαν να
ονοµαστούν και ταξικοί δούλοι –για να το βάλω στην άλλη διά-
σταση- γιατί έτυχε να µην είναι ανθρώπινα όντα και να είναι ζωικά
όντα. Αν το θέλετε έτσι, η άρνηση υπερψήφισης του νοµοσχε-
δίου είναι η υπεράσπιση του ταξικά υπερέχοντος. 

Νοµίζω ότι ήµουν ξεκάθαρος σε όλα τα επίπεδα. Όµως, βέ-
βαια, για να µπει κάποιος στο πνεύµα του νοµοσχεδίου, πρέπει
να έχει την πνευµατική, ηθική και βιοηθική καλλιέργεια που απαι-
τείται για να νοµοθετήσει. Εµείς την έχουµε και επιµένουµε. Πρω-
τοστατήσαµε µε επίκαιρη επερώτηση στο θέµα, το αναδείξαµε,
σπρώξαµε την Κυβέρνηση να πάρει την πρωτοβουλία και είµαστε
υπερήφανοι, διότι θεωρούµε ότι όλοι οι φιλόζωοι έχουν µέσα
τους ένα βαθύ ανθρωπισµό, γιατί σέβονται τη ζωή.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Αντιπρόεδρος της
Βουλής κ. Βαΐτσης Αποστολάτος έχει το λόγο.

Κύριε Αντιπρόεδρε, θα µιλήσετε από τη θέση σας ή από το
Βήµα;

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Νοµίζω ότι είναι καλύτερα από εδώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Σας ευχαριστώ πολύ.
Θα ήθελα, για να συµφωνήσω µε τον κ. Παφίλη, να επαναλάβω

το Λεονάρντο ντα Βίντσι που είχε πει χίλια χρόνια πριν ότι θα
έρθει εποχή, όπου οι άνθρωποι θα βλέπουν τη δολοφονία των
ζώων, όπως τώρα βλέπουν τη δολοφονία των ανθρώπων.

Αυτό το νοµοσχέδιο είναι επιβεβαίωση του λόγου του. Έχουµε,
επιτέλους, ένα πόνηµα, το οποίο παρά τις όποιες διαφοροποι-
ήσεις µου σε ορισµένα σηµεία, στο σύνολό του κρίνω ότι είναι
ένα σηµαντικό όχηµα για τη διασφάλιση των βασικών δικαιωµά-
των αυτών των πλασµάτων που καταπατώνται δίχως έλεος και,
µάλιστα, προκαλώντας το ενδιαφέρον των ολίγων µόνο και την
αδιαφορία των περισσοτέρων.

Παρενθετικά, θα σηµειώσω ότι χθες µίλησαν δέκα συνάδελφοι,
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δηλαδή το 0,3% του συνόλου των συναδέλφων στη Βουλή. Να
υποψιαστώ ότι αυτό συνέβη γιατί τα ζώα δεν ψηφίζουν; 

Το ανεφάρµοστο και ελλιπές ακόµα ισχύον νοµοθετικό πλαί-
σιο, λοιπόν, η γενικότερη έλλειψη ευαισθητοποίησης των Ελλή-
νων πολιτών απέναντι στα αδέσποτα και τα δεσποζόµενα ζώα
συντροφιάς –και όχι µόνο- τα ανεπαρκή προγράµµατα περίθαλ-
ψης και προστασίας των αδέσποτων ζώων, η εγκατάλειψη και η
έξαρση εκτροφής, παράνοµης εµπορίας και εκµετάλλευσης
ζώων, είναι τα βασικά χαρακτηριστικά που στοιχειοθετούν το χα-
µηλότατο επίπεδο φιλοζωίας στην Ελλάδα και κατατάσσουν τη
χώρα µας στην πρώτη θέση αριθµού αδέσποτων ζώων ανά κά-
τοικο. 

Θα ήθελα να πω ότι αν δεν υπήρχαν τα φιλοζωικά σωµατεία
και οι ελάχιστοι ευαισθητοποιηµένοι άνθρωποι να φροντίζουν µε
τα δικά τους µέσα για την περίθαλψη και τη φροντίδα των αδέ-
σποτων ζώων και να ενηµερώνουν όσους περισσότερους µπο-
ρούν πάνω στο θέµα, τότε φοβάµαι ότι τα πράγµατα θα ήταν
τελείως ανεξέλεγκτα και σίγουρα πολύ χειρότερα. Να σκεφτούµε
µόνο ότι µέχρι το 2009, ο κόσµος δεν γνώριζε ότι λειτουργούν
παράνοµα εκτροφεία σκύλων στη χώρα µας. Νοµίζαµε ότι υπάρ-
χουν µόνο στο εξωτερικό. Με τη δραστηριοποίηση ορισµένων,
έχουν αποκαλυφθεί από τότε µέχρι σήµερα πολλά τέτοια κολα-
στήρια που ντροπιάζουν τη χώρα µας, τον πολιτισµό µας, τον
τουρισµό µας και πρώτα και πάνω απ’ όλα τον ανθρωπισµό µας,
διότι εκεί καταλήγουν και από εκεί πηγάζουν όλες οι συµπεριφο-
ρές και πράγµατι είναι θέµα παιδείας.

Επειδή οι υπεύθυνοι γι’ αυτήν την κατάσταση είµαστε πολλοί
και από διαφορετικούς χώρους, οφείλουµε µε αφορµή και το
παρόν νοµοσχέδιο να προβούµε, επιτέλους, σε επίσηµη κατα-
γραφή όλων των παραµέτρων του φαινοµένου. Οφείλουµε να
πληροφορηθούµε επίσηµα κάποια στιγµή πόσοι δήµοι εφαρµό-
ζουν σήµερα πρόγραµµα για τα αδέσποτα –ο «Καποδίστριας»
προσφέρεται- ως οφείλουν εκ νόµου εδώ και εννέα χρόνια, πού
υπάρχουν δηµοτικά καταφύγια και κατά πόσο λειτουργούν µε τις
επιβαλλόµενες συνθήκες, πόσα ιδιωτικά καταφύγια υπάρχουν µε
άδεια λειτουργίας, πόσα είναι τα δηµοτικά κτηνιατρεία που λει-
τουργούν, πόσα καταστήµατα pet shop µε άδεια πώλησης σκυ-
λιών και γατιών υπάρχουν, όχι µόνο στην Αθήνα, αλλά και στα
άλλα µεγάλα αστικά κέντρα και πιο εκεί.

Από εδώ πρέπει να ξεκινήσουµε και παράλληλα να ενηµερωθεί
ο καθένας για το τι πρέπει να κάνει αν βρει ένα αδέσποτο, πώς
να βοηθήσει, πού πρέπει να απευθυνθεί και το νοµοσχέδιο αυτό
προβλέπει πολλά. Όπως, επίσης, πρέπει να ξέρει ποιες είναι οι
υποχρεώσεις του ως ιδιοκτήτη δεσποζόµενου ζώου, γιατί γνωρί-
ζουµε όλοι αυτά που σε εµάς φαίνονται αυτονόητα και ο κόσµος
δεν γνωρίζει. Οι περισσότεροι αγνοούν µέχρι και ότι στη χώρα
µας ισχύει ήδη σχετικός νόµος, όχι τόσο πλήρης, όπως το νοµο-
σχέδιο τούτο, αλλά ωστόσο υπάρχει νόµος ο οποίος δεν εφαρ-
µόζεται.

Για παράδειγµα υπάρχει ήδη η θεσµοθετηµένη εισαγγελική
αρµοδιότητα για την προσωρινή αφαίρεση κατοχής ζώου σε πε-
ρίπτωση κακοµεταχείρισης και προσωρινή παράδοση σε ζωοφι-
λικό σωµατείο. 

Μετά την ψήφιση του παρόντος, ο κόσµος πρέπει να ενηµε-
ρωθεί ώστε να διασφαλίσουµε την εφαρµογή του, γιατί µόνο αν
εφαρµοστεί απαρέγκλιτα αυτό το νοµοσχέδιο -όσο γίνεται, µα-
κάρι τελείως- θα πετύχουµε τη συστηµατική περισυλλογή και
διαχείριση των αδέσποτων ζώων που µέχρι σήµερα γίνεται περι-
στασιακά ή ευκαιριακά. Πρέπει να οργανωθούν επιτέλους κατα-
φύγια, να εφαρµοστεί πλήρως -αν είναι δυνατόν- η καταγραφή
ζώων συντροφιάς και η έκδοση βιβλιαρίου υγείας ή διαβατηρίου. 

Θέλω να σηµειώσω ότι για την ηλεκτρονική σήµανση των γα-
τιών έχω κι εγώ µία επιφύλαξη, όπως αυτή που εξέφρασε η κ. Πι-
πιλή, για τη φύση των µικρών αιλουροειδών τούτων. Με δύο
λόγια είναι αδήριτη η ανάγκη µεταστροφής της κουλτούρας µας
σ’ αυτό το κοµµάτι και αλλαγής της νοσηρής νοοτροπίας στη
χώρα µας. Γι’ αυτό είναι προαπαιτούµενο να καλυφθεί το κενό
παιδείας, αγωγής και εκπαίδευσης που υπάρχει στο θέµα προ-
στασίας όλων των ζώων. 

Κι εδώ θα πω ότι θεωρώ εξαιρετικά σηµαντικό ότι το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο, ειδικά µε το άρθρο 18, ρυθµίζει µε έναν

τρόπο το θέµα αυτό, ειδικά µε τα επιµορφωτικά σεµινάρια και τα
εκπαιδευτικά προγράµµατα που προβλέπει, σε συνεργασία µε
τους αρµόδιους φορείς, όλους. Μόνο ζητούµενο εδώ είναι να
υπάρξει το αντίστοιχο ενδιαφέρον από τα σχολεία, προκειµένου,
αφού δεν µπορούµε να έχουµε αυτοτελές µάθηµα φιλοζωικής
αγωγής –προσωπικά πιστεύω πως µπορούµε- τουλάχιστον να
αξιοποιηθεί η συγκεκριµένη διάταξη. Στο ίδιο σκεπτικό κρίνω ση-
µαντικό και το σηµείο του νοµοσχεδίου, όπου αναφέρεται ότι το
σχολείο µπορεί πια να υιοθετήσει αδέσποτο ζώο. 

Ειδικά για το άρθρο 20 που προβλέπονται οι ποινικές κυρώ-
σεις, είναι χαρακτηριστική και πολύ σωστή η αυστηροποίηση των
ποινών για την κακοποίηση και τη βάναυση µεταχείριση των ζώων
τόσο σε επίπεδο φυλάκισης όσο και σε επίπεδο χρηµατικής ποι-
νής -και µακάρι να πάει και παραπάνω- και µάλιστα ανεξάρτητα
από το διοικητικό πρόστιµο, που είναι επίσης αυστηρό. 

Πρέπει, δηλαδή, επιτέλους οι άνθρωποι αυτοί για τα εγκλή-
µατα που τελούν κατά των αδέσποτων και δεσποζόµενων ζώων,
να πάψουν να αντιµετωπίζονται όχι µε την επιείκεια -όπως λέµε-
γιατί στην επιείκεια πιστεύουµε όλοι στη δικαιοσύνη, αλλά µε
αυτήν την χαλαρότητα. Διότι µέχρι σήµερα η αντιµετώπισή τους
σε επίπεδο ποινών αποτελούσε κι αυτή µια µεγάλη πηγή του
κακού. Συµφωνώ απόλυτα µε την άποψη ότι πρέπει να κάνουµε
ένα µεγαλύτερο βήµα κάποια στιγµή και το αδίκηµα της κακο-
ποίησης ζώων να γίνει από πληµµέληµα, κακούργηµα, κύριε
Υπουργέ. 

Θα ήθελα πριν κλείσω να κάνω µία παρατήρηση για το άρθρο
8, που ρυθµίζει τα σχετικά µε τη διατήρηση ζώων συντροφιάς σε
κατοικίες. Έγινε πολύς λόγος και στις συνεδριάσεις της αρµό-
διας επιτροπής για το θέµα τούτο. 

Αναγνωρίζω και καταλαβαίνω την προσπάθεια που έχει γίνει
από το Υπουργείο για να τηρηθούν οι ισορροπίες, ώστε να ρυθ-
µιστεί η συµβίωση ζώων µε ζώα αλλά και ανθρώπων µε ανθρώ-
πους στις πολυκατοικίες. Εξ ου και το όριο που θέτετε ως προς
τον αριθµό κατοικίδιων.

Ωστόσο, θα πω ότι προσωπικά θέλω να µην τίθεται κανένας
περιορισµός στον αριθµό των ζώων συντροφιάς, τηρουµένων βε-
βαίως των όρων της εκπαίδευσής τους, της υγιεινής και της ευ-
ζωίας αυτών και πάντα µέσα σε λογικό πλαίσιο. Διότι υπάρχουν
άνθρωποι –και το λέω αυτό από προσωπική εµπειρία- για τους
οποίους τα ζώα δεν είναι συντροφιά απλή. Είναι κυριολεκτικά η
ζωή τους όλη. 

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, τούτο είναι το καλύτερο δυνατό απο-
τέλεσµα –τουλάχιστον µέχρι τώρα, σαφώς πρέπει να κάνουµε
και άλλα- λαµβάνοντας υπ’ όψιν τη συνθετική δουλειά που έγινε
για τις αναγκαίες τροποποιήσεις και βελτιώσεις, βάσει των από-
ψεων όλων των συναδέλφων που ασχολήθηκαν πραγµατικά µε
το θέµα και που θέλουν να αλλάξει επιτέλους κάτι στην τριτοκο-
σµική –όσο υπερβολικό και αν ακούγεται, δεν είναι- εικόνα που
παρουσιάζουµε ως λαός σε αυτό που ονοµάζεται φιλοζωική
κουλτούρα, µε ό, τι αυτό περιλαµβάνει και συνεπάγεται.

Νοµίζω ότι πρέπει επιτέλους έµπρακτα να µπει µία φραγή και
ένα τέλος σε όλα αυτά τα κακά -τις βιαιοπραγίες στα ζώα εννοώ-
και να χτυπήσουµε το πρόβληµα στη ρίζα. Γιατί βεβαίως και δεν
µπορούµε να εξαναγκάσουµε κάποιον να αγαπήσει τα ζώα, υπο-
χρεούµαστε όµως όλοι ρητά να τα σεβόµαστε σαν άλλα έµβια
όντα, συνυπάρχοντα µε εµάς.

Θα ήθελα µε τον τρόπο που συνηθίζω να µιλάω, να πω ότι
πράγµατι συµφωνώ πως πολλοί από εµάς παράτησαν την περι-
πέτεια της ποίησης, παράτησαν την ποίηση της περιπέτειας. Τα
ζώα έχουν δύο ιερά: τον έρωτα και την τροφή. Αυτό σηµαίνει ότι
ξέρουν να κάνουν έρωτα, ξέρουν να αναπαυθούν, ξέρουν να
φάνε και να πιουν, ξέρουν να κουβεντιάζουν µεταξύ τους και µε-
ταξύ µας έστω και µε τα µάτια, σαν τους σκύλους. Και ο άνθρω-
πος έχει ανάγκη από τα ίδια, γιατί στο ίδιο βασίλειο ανήκουµε.
Γιατί και ο άνθρωπος πράγµατι είναι σαν κι αυτά: έρωτας, ύπνος,
όνειρα, συµπόσιο, συζήτηση, κρεβάτι και τραπέζι. 

Εµείς έχουµε γίνει αχθοφόροι συναισθηµάτων, ρακοσυλλέκτες
αναµνήσεων σήµερα µε τις κρίσεις. Και τώρα δεν κάνουµε τίποτα
άλλο παρά να εφοδιάζουµε τις αποθήκες του ουρανού, όπου
πήγε ο Θόδωρος Αγγελόπουλος, ο οποίος ήξερε πολύ καλά τους
ρυθµούς των ζώων µε τον αργό ρυθµό που µας έµαθε να παρα-
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κολουθούµε τα πράγµατα, ως οφείλουµε. Η κινηµατογραφική
του πορεία ήταν τέτοια, σαν το ταξίδι που διάλεξε: Να είναι
πάντα συνοδοιπόρος, µάλλον να κάθεται δίπλα στον οδηγό,
αυτός που συνεχίζει το ταξίδι του στο φως. Και τον ευχαριστούµε
πολύ για ό, τι µας έχει προσφέρει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο κ. Λαφαζάνης έχει
το λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, θέλουµε να εκφράσουµε τη βαθύτατη θλίψη µας,

την οδύνη µας, για τον πρόωρο χαµό του Θόδωρου Αγγελόπου-
λου. 

Ο Θόδωρος Αγγελόπουλος ήταν ένας µεγάλος της τέχνης,
ένας µεγάλος του κινηµατογράφου, ένας µεγάλος δάσκαλος για
την Ελλάδα και τον ελληνικό λαό. Ήταν από τους ανθρώπους
που όχι µόνο αναδείκνυαν ένα ιστορικό παρελθόν γεµάτο αγώνες
και θυσίες, αλλά κυρίως, µας έδειχναν ένα πολύ ελπιδοφόρο µέλ-
λον. Δυστυχώς, όµως, τέτοιοι µεγάλοι άνθρωποι σε αυτή τη
χώρα όσο ζουν δεν τιµώνται όσο πρέπει. Και δυστυχώς, ιδιαίτερα
η πολιτεία τούς έχει στο περιθώριο, τούς έχει στη δεύτερη
γραµµή, αντί να είναι σε πρώτο πλάνο, οδηγοί όπως έπρεπε να
είναι και πρωταγωνιστές. Ας ελπίσουµε ότι ο πρόωρος θάνατος
του Θόδωρου Αγγελόπουλου θα δώσει µηνύµατα σε όλους µας
για ένα νέο ξεκίνηµα, για µια νέα πορεία της χώρας, όπως ο ίδιος
πάντα την οραµατιζόταν µέσα από τις ταινίες του και µε την πα-
ρουσία του.

Πέραν αυτών, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι
έχουµε µία Κυβέρνηση, η οποία έχει καταρρεύσει. Στην ουσία
δεν υπάρχει συγκυβέρνηση αυτή την ώρα. Υπάρχει ένα τσίρκο
τριών κοµµάτων, τα οποία εµφανίζονται υπό ένα δοτό Πρωθυ-
πουργό, το Λουκά Παπαδήµο και παριστάνουν ότι είναι Κυβέρ-
νηση σε αυτήν τη χώρα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, να βάλουµε και
ένα κλουβί για το τσίρκο…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Αυτή είναι η πραγµατικότητα της
σηµερινής Ελλάδας και αυτό κατέδειξε η χθεσινή κατάσταση στη
Βουλή, ότι δηλαδή η Κυβέρνηση αυτή πλέον δεν εκφράζει ούτε
την κοινοβουλευτική Πλειοψηφία την οποία υποτίθεται ότι αντι-
προσωπεύει. Μία πρωτοφανής, πολύ ευρεία κοινοβουλευτική
Πλειοψηφία συρρικνώνεται στον αριθµό 101 και αυτό στέλνει ένα
πολιτικό µήνυµα συντριβής και καταδίκης της συγκυβέρνησης
του δοτού Πρωθυπουργού. Εµείς αυτό το συγκρατούµε και το
αναδεικνύουµε διότι σηµατοδοτεί από δω και µπρος πολύ µεγά-
λες εξελίξεις.

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, η εισηγήτριά µας κ. Ηρώ Διώτη
έχει κάνει πολύ καλή δουλειά και στην επιτροπή και µε την πα-
ρουσία της στη Βουλή επί της αρχής και επί των άρθρων. Εγώ
δεν έχω να προσθέσω κάτι το σηµαντικό. Θα ήθελα να κάνω µόνο
δύο παρατηρήσεις, διότι ζούµε σε µία πάρα πολύ σκληρή συγ-
κυρία και βεβαίως δεν θέτω σε καµµία αντιπαράθεση –αλίµονο-
τα ζώα µε τους ανθρώπους, αλλά βλέπω γύρω µας τους αδέσπο-
τους ανθρώπους, ιδιαίτερα τους νέους, να πληθαίνουν. 

Τι κάνουµε απέναντι σ’ αυτόν τον κόσµο, κύριοι της Κυβέρνη-
σης; Είναι πλέον µέγα πρόβληµα να κυκλοφορήσει κανείς στην
Αθήνα, διότι όπου πάει κι όπου σταθεί, βλέπει τη δυστυχία και
την εξαθλίωση γύρω του. Πονάει, υποφέρει, από το φανάρι µέχρι
τους δρόµους, από τις πλατείες µέχρι τα παγκάκια. Άνθρωποι
εγκαταλειµµένοι, άνθρωποι που χρειάζονται βοήθεια, άνθρωποι
που βλέπεις ότι µετράνε µέρες για τη ζωή τους. Δεν βλέπω από
την Κυβέρνηση και γενικότερα από την πολιτεία να υπάρχει µια
ευαισθησία απέναντι σ’ αυτήν την κατάσταση. Αντίθετα, αυτό
που βλέπουµε είναι πολιτικές εξαθλίωσης.

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω λέγοντας ότι το νοµοσχέδιο ασφα-
λώς δεν είναι για πέταµα. Κάνει µία απόπειρα να ρυθµίσει κάποια
θέµατα, αλλά βεβαίως, πάσχει επί της αρχής. Η αρχή του δεν
είναι αυτή που θα έπρεπε να ανταποκρίνεται σήµερα σε µια
στάση που πρέπει να έχουν και το ελληνικό κράτος και οι άνθρω-
ποι απέναντι στα ζώα, τα οποία οι ίδιοι έχουν δίπλα τους και βε-
βαίως και στην άγρια φύση. Τα άγρια ζώα δεν θίγονται βεβαίως
απ’ αυτό το νοµοσχέδιο, αλλά είναι κι αυτά µέρος µιας αναγκαίας

παρέµβασης σήµερα, προκειµένου να κρατήσουµε ζωντανή την
ποιότητα ζωής και το περιβάλλον µας. 

Άκουσα τον κύριο Υπουργό να µιλάει για «φακέλωµα». Εγώ εν-
τυπωσιάστηκα διαβάζοντας το νοµοσχέδιο. Αυτό που καταλα-
βαίνω είναι ότι επιχειρείτε –άθελά σας, δεν ξέρω- µία απίστευτη
γραφειοκρατική διαδικασία, όπου περίπου η σήµανση των ζώων
θα είναι πιο ισχυρή και πιο σκληρή από τη σήµανση που υπάρχει
στους ανθρώπους. Δεν ξέρω αν θα το καταφέρετε αυτό και τι
κόπος, τι έξοδα, τι κόστος, τι γραφειοκρατία χρειάζεται η σύγ-
χρονη Ελλάδα προκειµένου να βάλει ταυτότητα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Υπάρχει σήµανση τώρα.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Υπάρχει, αλλά βλέπετε ότι έχει

οδηγήσει σε πάρα πολύ µεγάλα προβλήµατα.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ολοκληρώστε, κύριε

Λαφαζάνη.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Μία παρατήρηση κάνω. Σηµει-

ώστε την και, αν θέλετε, πετάξτε την, αλλά δείτε σε ποια χώρα
ζούµε, σε ποια πολιτεία ζούµε. 

Αυτό που χρειάζεται αυτήν τη στιγµή δεν είναι να πέσουµε από
τη µία γραφειοκρατία στην άλλη και να φορτώνουµε σε δήµους
πράγµατα τα οποία δεν µπορούν να βγάλουν σε πέρας όχι µόνο
οικονοµικά αλλά και από την άποψη της οργάνωσης και των δυ-
νατοτήτων τους. Αυτό που χρειάζεται είναι να περάσει µια νέα
αντίληψη, κυρίως, που είναι κάτι πολύ µεγαλύτερο και ουσιαστι-
κότερο από οποιαδήποτε σήµανση των ζώων. Αυτή η αντίληψη
είναι που θα κρατήσει αυτά τα οποία θέλουµε ψηλά σε σχέση µε
τα ζώα, αλλά και τη δυνατότητά µας να προστατεύουµε και την
υγεία και την ποιοτική συµβίωση στις πόλεις µας και όχι µόνο
στις πόλεις. Νοµίζω ότι εκεί πρέπει να δοθεί το βάρος. Αυτό είναι
ένα µεγάλο κεφάλαιο παιδείας το οποίο, αν µου επιτρέπετε, λεί-
πει από το σχετικό νοµοσχέδιο. Η παιδεία πρέπει αυτήν την ώρα
να καλλιεργηθεί συνολικά για τη στάση των ανθρώπων και της
κοινωνίας απέναντι στα ζώα. Είναι κάτι που πρέπει να διαπεράσει
το σχολείο και µάλιστα από τα πρώτα χρόνια, από το νηπιαγω-
γείο και το δηµοτικό. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Λαφαζάνη, κατά

την αγόρευσή σας νοµίζω ότι χρησιµοποιήσατε χαρακτηρισµούς
που δεν βοηθάνε, ούτε τη συζήτηση, αλλά πάνω απ’ όλα δεν βοη-
θάνε το ίδιο το Κοινοβούλιο. Ούτε τσίρκο είναι η Κυβέρνηση,
όπως την αποκαλέσατε ούτε δοτός είναι ο Πρωθυπουργός µε
256 ψήφους. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι είναι κάποιοι χαρακτηρισµοί που στην επι-
χειρηµατολογία σας θα µπορούσαν να έχουν αποφευχθεί, γιατί
θα ανοίξουν ένα κύκλο συζητήσεων. Νοµίζω ότι υπάρχουν άλλα
επιχειρήµατα που µπορεί να χρησιµοποιήσει ο καθένας, παρά να
χρησιµοποιεί λέξεις περί δοτών, περί τσίρκου και οτιδήποτε άλλο
και να εξάγουµε αυθαίρετα συµπεράσµατα για το αν πράγµατι
το Κοινοβούλιο έχει τη δυνατότητα της ελεύθερης βούλησης των
Βουλευτών. Δηλαδή, αν κάποιος Βουλευτής δεν ψηφίζει ένα
άρθρο σηµαίνει ότι έχει χαθεί η δεδηλωµένη της Κυβέρνησης;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Δεν είπα εγώ αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Δηλαδή, σε λίγο θα

φακελώσουµε και τον κάθε Βουλευτή αν έχει την ελεύθερη βού-
ληση ή όχι εδώ µέσα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Το αντίθετο. Καµµία διάθεση δεν
είχα να ακυρώσω τη δυνατότητα του οποιουδήποτε Βουλευτή να
ψηφίζει κατά τη συνείδησή του. Νοµίζω ότι αν το έκανε µέχρι
τώρα αυτό -και όποτε το έχει κάνει- έχει βοηθήσει. Μακριά από
µένα κάθε τέτοια σκέψη.

Δεν καυτηρίασα τη στάση των Βουλευτών οι οποίοι ίσα-ίσα ψή-
φισαν κατά συνείδηση. Καλώς έπραξαν. Άλλοι τους κατηγορούν
ότι ψήφισαν συντεχνιακά. Δεν είναι δυνατόν να καλείται κάποιος
να ψηφίσει και όταν ψηφίζει αυτό που δεν υπαγορεύει η Κυβέρ-
νηση να το λένε συντεχνία. Αυτά είναι απαράδεκτα πράγµατα. 

Εγώ δεν µίλησα για τη στάση των Βουλευτών. Εγώ θεωρώ
πάρα πολύ θετική αυτήν τη στάση. Είναι ένα δείγµα που πρέπει
να έχει συνέχεια γιατί θα αναβαθµίσει και τη Βουλή και την πο-
ρεία της χώρας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Για τους χαρακτηρι-
σµούς.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Εγώ καυτηρίασα τη στάση της
Κυβέρνησης. Αν νοµίζετε ότι είναι τόσο ενοχλητική η έκφραση
«τσίρκο», βάλτε τη σε εισαγωγικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το δοτός;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Περιµένετε. 
Αν θέλετε να πούµε «πολιτικό τσίρκο», να τη βάλετε. Αν θέλετε

να τη βγάλουµε εντελώς, τη βγάζουµε.
Αλλά, µε συγχωρείτε, το «δοτός Πρωθυπουργός» δεν το

παίρνω πίσω. Είναι µια έκφραση άκρως πολιτική η οποία αντι-
στοιχεί στα πράγµατα για το πώς ένα Πρωθυπουργός εγκαθι-
δρύθηκε, ποιοι τον εισήγαγαν και ποιοι τον επέβαλαν. Αυτή είναι
µια πολιτική άποψη. Δεν είναι µειωτική για το πρόσωπο. Είναι πο-
λιτικός χαρακτηρισµός για ένα αξίωµα που έπρεπε να είναι
εκλεγµένο. Όχι από τη Βουλή. Από τη Βουλή εκλέγεται ο Πρό-
εδρος της Δηµοκρατίας, ο οποίος δεν έχει εξουσίες. Ο Πρωθυ-
πουργός όµως εκλέγεται από τον ελληνικό λαό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο πρώην Πρόεδρος
της Βουλής, κ. Κακλαµάνης, έχει το λόγο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο συνάδελφος,
κ. Παναγιώτης Λαφαζάνης, εκπροσωπεί µια παράταξη η οποία
στο παρελθόν στήριξε κυβέρνηση µε την πιο αλλοπρόσαλλη ιδε-
ολογική και πολιτική σύγκληση, µε πρωθυπουργό που προφανώς
δεν ήταν Αρχηγός ενός κόµµατος και µάλιστα του πλειοψηφούν-
τος. Τη στήριξε όχι για το σκοπό που όλοι εµείς στηρίζουµε την
Κυβέρνηση που έχει Πρωθυπουργό τον κ. Παπαδήµο, δηλαδή
για να σωθεί η χώρα, αλλά για να οδηγηθεί η χώρα στη διάλυση
του µεγάλου κόµµατος στο οποίο έχω την τιµή να ανήκω από την
ίδρυσή του και να το εκπροσωπώ στη Βουλή. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι σε αυτήν την Αίθουσα –το έχω πει κι άλ-
λοτε- πρέπει να είµαστε πολύ προσεκτικοί στους χαρακτηρι-
σµούς που κάνουµε για έναν πρόσθετο λόγο: Ξέρουµε ότι
πολλές φορές αυτά που λέγονται εδώ, χρησιµοποιούνται και
αξιοποιούνται προς την αντίθετη κατεύθυνση, ακόµα κι εκείνης
που µπορεί να νοµίζει κάποιος ότι υπηρετεί, διατυπώνοντας εδώ
κοινοβουλευτικά οποιαδήποτε άποψη.

Το ότι σήµερα είµαστε ελάχιστοι εδώ, το ότι το Κοινοβούλιο
αυτήν τη στιγµή έχει ελάχιστη συµµετοχή συναδέλφων, λέει
πολλά, κύριε Πρόεδρε. Βέβαια, είναι σε επιτροπές, είναι σε άλλα
έργα. Η εικόνα, όµως, δεν παύει να είναι αρνητική.

Να µη δίνουµε, λοιπόν, τη δυνατότητα σε σχολιασµούς που
είναι προσβλητικοί για το ρόλο µας και για το ρόλο ολόκληρου
του Κοινοβουλίου. Δεν ξέρω αν έχουν επίσηµη την προέλευση.
Εγώ αισθάνοµαι, όµως, την ανάγκη να επιστρέψω, απ’ όπου κι
αν προέρχονται, αυτές τις µοµφές –εντός ή εκτός εισαγωγικών-
ότι οι Βουλευτές που διαφοροποιήθηκαν χθες σε ορισµένα
άρθρα, υπηρετούν συντεχνιακά συµφέροντα. 

Από την πείρα µου τέσσερις σχεδόν δεκαετίες εδώ, γνωρίζω
ότι συµφέροντα ιδιοτελή, προσωπικά ή και οµάδων, συντεχνιών,
συνήθως εξυπηρετούνται από εκείνους που ασκούν εκτελεστική
εξουσία. Και πολλές φορές, αξιοποιώντας διαδικασίες που προ-
βλέπει το Σύνταγµα και ο Κανονισµός για να αντιµετωπίζονται
επείγοντα ζητήµατα, φέρνουν εδώ νοµοσχέδια που σε ένα πα-
κέτο είναι πάρα πολλά άλλα νοµοσχέδια. Και οι Βουλευτές προ-
σπαθούµε µε κατανόηση να αντιµετωπίζουµε ζητήµατα, χωρίς να
δηµιουργούµε προβλήµατα στη λειτουργία και της Κυβέρνησης
και της ελληνικής κοινωνίας.

Πρέπει να επιστραφούν, λοιπόν, εκεί –είτε από τον Τύπο προ-
έρχονται είτε από άλλους επίσηµους ή ανεπίσηµους χώρους-
αυτές οι µοµφές διότι τόλµησαν Βουλευτές να διαφοροποιηθούν
σ’ ένα ή σε άλλο άρθρο.

Ακόµα, όπως ξέρετε, όσον αφορά το ζήτηµα ειδικώς της δια-
φοροποίησης επί του άρθρου που αφορά το ωράριο των φαρ-
µακείων, η όποια διαφοροποίηση εδώ δεν είχε σχέση µε την
ουσία της διατάξεως. Είχε σχέση µε το ότι ο Υπουργός επέµενε
να παραβιάσουµε τον Κανονισµό της Βουλής και να ψηφίσουµε
-ενώ είχε κλείσει η συζήτηση επί της ουσίας- µετά τρεις ηµέρες
και να συζητήσουµε ουσιαστική νοµοθετική αλλαγή στη διάταξη
την οποία είχε αρχικώς φέρει.

Ο Πρόεδρος της Βουλής κι εγώ πολύ επιµείναµε. Δυστυχώς,

ο Υπουργός –εγώ κατανοώ το πρόβληµα του Υπουργού- πιεζό-
µενος στο θέµα αυτό, το µεγάλο, του ανοίγµατος του επαγγέλ-
µατος του φαρµακοποιού, ήθελε να κλείσει το ζήτηµα. Εµάς,
όµως, δεν µας αφορά το θέµα του ανοίγµατος του επαγγέλµα-
τος του φαρµακοποιού. Θέλαµε το Κοινοβούλιο, αυτήν την ώρα
που βάλλεται από πολλές πλευρές, που δεν θέλουν να βγει η
χώρα από το αδιέξοδο αυτό, που προπαγανδίζουν την επι-
στροφή στη δραχµή, που προπαγανδίζουν και προωθούν τη χρε-
οκοπία, να παραµείνει στο ύψος των ευθυνών και του ρόλου του.

Κατά συνέπεια και οι συνάδελφοι που καταψήφισαν το άρθρο
αυτό, δεν καταψήφισαν τη συγκεκριµένη πολιτική της Κυβερνή-
σεως, αλλά την επιµονή του Υπουργού να επιβάλει, παρά τον Κα-
νονισµό, αυτό το οποίο νόµιζε.

Θα ήθελα τώρα να πω δύο λόγια για το νοµοσχέδιο. Εγώ
θεωρώ ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι ένα σηµαντικό βήµα διότι ο
ανθρωπισµός µας, όπως από πολλούς έχει λεχθεί, κρίνεται από
το πως συµπεριφερόµαστε στα αδύναµα όντα είτε ανθρώπινα
είτε οποιαδήποτε άλλα όντα του ζωικού βασιλείου.

Η µόνη αδυναµία που εγώ, κύριε Υπουργέ, διαπιστώνω είναι
ότι δεν φαίνεται να στηρίζετε επαρκώς το έργο αυτών που ασχο-
λούνται εθελοντικά. Οι φιλοζωικές οργανώσεις πρέπει να στη-
ριχθούν, να συνεργαστείτε µαζί τους γιατί εισφέρουν -νοµίζω-
πολύ σηµαντικά στο στόχο τον οποίο υπηρετεί αυτό το νοµοσχέ-
διο. 

Με τους δήµους πιστεύω ότι χρειάζεται µια καλύτερη συνερ-
γασία, διότι όπως ξέρετε όταν ο δήµος έχει µια ευθύνη και δεν
έχει τα µέσα, καταλήγει σε µια πολύ βάρβαρη µεταχείριση των
αδέσποτων ζώων.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Θα ολοκληρώσουµε

µε τους οµιλητές και µετά θα πάρετε το λόγο εσείς, κύριε
Υπουργέ.

Το λόγο έχει τώρα ο κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου, Βουλευτής
του ΠΑΣΟΚ, για να κλείσουµε τον κατάλογο των οµιλητών.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έχει γίνει µια πάρα πολύ σηµαντική δουλειά µε το νοµοσχέδιο.

Πρέπει να πω ότι και κατά τη διάρκεια της επεξεργασίας στην
επιτροπή έγιναν βελτιώσεις και η πολιτική ηγεσία και ο παριστά-
µενος Υφυπουργός δέχτηκαν λογικές και σωστές προτάσεις και
τροποποίησαν άρθρα. Θεωρώ ότι αν η δουλειά επί της ουσίας
είχε γίνει σε έναν άλλο χρόνο θα µπορούσε να είναι ακόµα καλύ-
τερο, αλλά θα δούµε στην πράξη τα κενά και µπορούµε στη συ-
νέχεια να τα διορθώσουµε.

Θα περιοριστώ σε τρεις παρατηρήσεις για το νοµοσχέδιο από
αυτές βέβαια που έχουν, ήδη, κατατεθεί από φορείς και που
κρίνω ότι πρέπει να συζητηθούν. Συµφωνώ µε την άποψη που εκ-
φράστηκε και στην Ολοµέλεια ότι θα πρέπει να βρεθεί ένα πρό-
γραµµα ούτως ώστε ακόµα και οι σκύλοι των ποιµνιοστασίων,
των κτηνοτρόφων να ενταχθούν, να καταγραφούν, να αποκτή-
σουν την ταυτότητά τους και τον έλεγχό τους. Νοµίζω ότι είναι
πάρα πολύ σωστή αυτή η άποψη. Δεν ξέρω αν είµαστε έτοιµοι,
θα πρέπει όµως να το έχουµε στον προγραµµατισµό µας.

Όσον αφορά το διαχωρισµό, που γίνεται στο άρθρο 6, στην
παράγραφο 1, πάνω από δύο και τόσες φορές το χρόνο για τις
περιπτώσεις που έχουµε εκτροφή και αναπαραγωγή θηλυκών
σκύλων, νοµίζω ότι θα πρέπει να υπάρξει µια ενιαία αντίληψη σ’
αυτό. Νοµίζω ότι δεν χρειάζεται αυτός ο διαχωρισµός, διότι το
δύο φορές ή το τρεις φορές δεν διαφέρει πάρα πολύ επί της ου-
σίας.

Το άλλο θέµα έχει να κάνει ουσιαστικά µε τη δυνατότητα των
δήµων που δεν έχουν υποδοµή ή που έχουν συγκεκριµένης δυ-
ναµικότητας υποδοµή για τη φύλαξη µέχρι να γίνει αναδοχή.
Θεωρώ ότι µπορεί να υπάρξει ο όρος και η διαδικασία της προ-
σωρινής αναδοχής. Όταν ο δήµος δεν µπορεί να φιλοξενήσει ένα
ζώο να ανατίθεται είτε σε µεµονωµένο πολίτη είτε σε φιλοζωική
οργάνωση η προσωρινή αναδοχή µέχρι να βρεθεί µόνιµος ανά-
δοχος ή να δούµε τι τύχη θα έχει το συγκεκριµένο ζώο. Η υιοθε-
σία µπορεί να µην έρθει στους δύο, στους τρεις, στους πέντε
µήνες. Εκείνο, όµως, το διάστηµα θα µπορεί να υπάρξει προσω-
ρινή αναδοχή.

Τέλος, ήθελα να πω για το θέµα που έχει να κάνει µε τη συ-
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νεργασία των δήµων και των εθελοντών. Στη διάταξη που ανα-
φέρεται για τη συνεργασία των εθελοντών κτηνιάτρων θα πρέπει
να προστεθεί ότι η πραγµατοποίηση των στειρώσεων θα πρέπει
να γίνεται σε συνεργασία µε κτηνίατρο που να έχει πιστοποιηθεί.
Νοµίζω ότι αυτό µπορεί να γίνει σε συνεργασία µε την αρµόδια
υπηρεσία του δήµου αν αυτή είναι συγκροτηµένη. Να προστεθεί,
δηλαδή, εκεί σε συνεργασία µε πιστοποιηµένο κτηνίατρο ή µε
την αρµόδια υπηρεσία του δήµου. Αυτές τις παρεµβάσεις ήθελα
να κάνω. 

Οφείλω, όµως, κι εγώ να πω δύο πράγµατα σε σχέση µε αυτά
που ακούστηκαν προηγουµένως, γιατί δεχόµαστε την κρίση για
την ψήφο µας. Την κρίση για την ψήφο µας θα την κάνει ο πολί-
της. Οφείλουµε και εµείς, λοιπόν, να κρίνουµε, εάν δεχόµαστε
αυτήν την κρίση, αυτά που είπε ο κ. Λαφαζάνης, τα οποία, κύριε
Πρόεδρε, τα εξέφρασε το πρωί και ο κ. Μαρκόπουλος σε πρωινή
εκποµπή. Εξέφρασε ακριβώς τα ίδια µε την ίδια ακριβώς επιχει-
ρηµατολογία, η οποία µεταφέρθηκε στην Ολοµέλεια. Δεν νοµίζω
ότι αξίζει τον κόπο συζήτησης. Πήρε ήδη την απάντηση από τον
πρώην Πρόεδρο της Βουλής.

Θα ήθελα, όµως, να σηµειώσω ότι ο κ. Λαφαζάνης και η παρά-
ταξή του είναι οι καλύτεροι στυλοβάτες του συστήµατος, το
οποίο καταγγέλλουν. Με την αρνητική τους ψήφο συµµετέχουν,
απολαµβάνουν τα προνόµια, τα οποία «καταγγέλλουν» οι ίδιοι και
στηρίζουν το σύστηµα. Αυτός είναι ο ρόλος τους. Εµπαίζουν αυ-
τούς που απ’ έξω προσβλέπουν σε αυτούς. Αν θέλουν, λοιπόν,
να είναι ειλικρινείς ας µη χρησιµοποιούν δύο µέτρα και δύο
σταθµά. Ή έχουν αυτήν την άποψη και δεν στηρίζουν το σύστηµα
ή αφού το στηρίζουν ας αφήσουν τις κορώνες, τους παλικαρι-
σµούς και τις αυτογελιοποιήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ό,τι παράκληση και
αν κάνει το Προεδρείο να αποφεύγετε τους χαρακτηρισµούς,
εσείς τους εντείνετε βλέπω και τους πολλαπλασιάζετε. Οπότε το
Προεδρείο, από ένα σηµείο και µετά δεν µπορεί να κάνει άλλου
είδους παρατηρήσεις.

Το λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Γιουµατζίδης, εισηγητής του
ΠΑΣΟΚ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, συνάδελφοι και
συναδέλφισσες, επιχείρησα όλες αυτές τις µέρες να τονίσω επα-
νειληµµένα ότι δεν µπορεί κάποιος να λέει ότι συνδιαλέγεται, ότι
αγαπάει τα ζώα, ότι αγαπάει τους ανθρώπους, αγαπάει την κοι-
νωνία, ότι θέλει να υπάρχουν ρυθµοί αλλαγής στην κοινωνία και
να εµµένει φανατικά σε µια άποψη, δηλαδή, να τον διακρίνει τέ-
τοιος φανατισµός ούτως ώστε, εάν σε ένα νοµοσχέδιο δεν πε-
ράσουν όλες οι απόψεις του, να έχει γίνει ο κατακλυσµός του
Νώε. Αυτή είναι µια πρώτη παρατήρηση, την οποία θεωρώ πάρα
πολύ σηµαντική. Και αυτό το παρατήρησα για πρώτη φορά. Είµαι
εισηγητής στο ένατο νοµοσχέδιο σε αυτά τα δύο χρόνια στη
Βουλή και παρατήρησα πρώτη φορά, να υπάρχει τόσο έντονη
εµµονή, συντριπτικά σχεδόν, απ’ όλες τις πλευρές. 

Άρα το πρώτο µήνυµα, το οποίο πρέπει να περάσει, για να είναι
κάποιος εθελοντής, για να είναι κάποιος άνθρωπος που αγαπάει
τα ζώα, είναι ότι πρέπει να αντιλαµβάνεται ότι υπάρχουν και
άλλες απόψεις, ότι υπάρχουν απόψεις που πρέπει να συγκερα-
στούν, ότι δεν ζει ο άνθρωπος µόνος του µε τα ζώα, αλλά ζει και
µε άλλους ανθρώπους, δηλαδή και µε άλλα ζώα. Γιατί είναι και
οι άνθρωποι ζώα. Πιθανόν οι άνθρωποι να είναι το χειρότερο ζώο
απ’ ό,τι είναι τα προηγούµενα ζώα, γιατί τουλάχιστον τα ζώα,
όποια και αν είναι αυτά, σκοτώνουν µόνο για να φάνε, ενώ πολ-
λές φορές οι άνθρωποι σκοτώνουν µόνο για την ικανοποίησή
τους. 

Θα ήθελα σαν ύστατη προσπάθεια να διευκρινίσω το εξής:
Είναι λογικό να εντοπίσουµε το πρόβληµα. Το πρόβληµα πρώτα
και κύρια είναι πολιτισµικό. Παράγουµε περισσότερα ζώα απ’ ό,τι
χρειάζεται να καταναλώσουµε. Αυτά µας προκύπτουν ως αδέ-
σποτα. Οι πηγές είναι γνωστές. Το νοµοσχέδιο επιχειρεί στην
συντριπτική πλειοψηφία, να τις κλείσει αυτές τις πηγές. 

Για τα αδέσποτα, όµως, που προκύπτουν και που ήδη υπάρ-
χουν για ένα µεσοδιάστηµα, µέχρι να κλείσουν αυτές οι πηγές –
γιατί δεν έχει κάποιος, ψηφίζοντας ένα νόµο, ένα µαγικό ραβδί
και το προχωράει µέχρι το τέλος- πρέπει να υπάρχουν κάποιες
διαδικασίες διαχείρισης. Όταν κάποιος αρνείται τις διαδικασίες

διαχείρισης, όποιες και να του προτείνεις, δεν έχει κανένα νόηµα
η συζήτηση µέσα στο Κοινοβούλιο.

Παλαιότερα, στη δική µου εποχή, στην επαρχία, οι ίδιοι οι άν-
θρωποι εξασφάλιζαν την ισορροπία. Δεν είχαµε αδέσποτα. Όσα
δεν τους χρειάζονταν τα θανάτωναν. Όχι µόνο στην Ελλάδα,
αλλά και στην Αγγλία του πολιτισµού και στη Γερµανία το πολι-
τισµού τα θανάτωναν. Όπως και σε πάρα πολλές περιπτώσεις τα
θανατώνουν πάλι, επικαλούµενοι λόγους ευθανασίας σε όλη την
πολιτισµένη Ευρώπη.

Έτσι, λοιπόν, εµείς δεν θέλουµε να τα θανατώνουνε. Συµφω-
νούµε όλοι. Δεν θέλουµε να τα εµπορευόµαστε. Συµφωνούµε
όλοι. Όµως δεν θέλουµε να τα τσιπάρουµε; Είναι ο µοναδικός
τρόπος να ελέγξουµε τα αδέσποτα ζώα. Ας βρει κάποιος άλλος
µια άλλη πρόταση.

ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Για τα δεσποζόµενα είπαµε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙΔΗΣ: Τα δεσποζόµενα, αγαπητή συ-

ναδέλφισσα, αν δεν είναι τσιπαρισµένα, αδέσποτα θα καταλή-
ξουν.

Λοιπόν, θέλω να πω πολύ απλά ότι η στρατηγική σκέψη για το
τσιπάρισµα είναι δεδοµένη, εκτός αν υπάρχει κάποιος να προ-
τείνει κάποια άλλη λύση. Γιατί; Γιατί δηµιουργεί προϋποθέσεις
να ελεγχθεί η πηγή προέλευσης του αδέσποτου, που δεν είναι
κατ’ ανάγκην από τον πολίτη το αδέσποτο. Το αδέσποτο µπορεί
να προκύπτει από την κλοπή ενός ζώου. Το αδέσποτο µπορεί να
προκύπτει από ένα εκτροφείο, νόµιµο ή παράνοµο, που δεν το
πούλησε ή δεν µπορούσε να το ταΐσει. Αυτό είναι σαφές και τε-
λικά πρέπει να γίνει κατανοητό. Η προσπάθεια είναι σηµαντική
και υπάρχει µια τεράστια προσπάθεια συγκερασµού κάποιων
απόψεων και διαφόρων κοινωνικών οµάδων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ολοκληρώστε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙΔΗΣ: Θα ολοκληρώσω, κύριε Πρό-

εδρε, αλλά θα ήθελα να πω ότι εγώ µίλησα στην πρωτοµιλία µου
στα όρια που µου έδινε ο χρόνος, γι’ αυτό κάνω παράκληση στη
δευτερολογία µου, να είναι λίγο περισσότερος ο χρόνος που
έχω.

Θα ήθελα, λοιπόν, να πω κάτι το οποίο είναι πολύ σηµαντικό.
Θα πρέπει να γίνει κατανοητό ότι κανείς δεν ισχυρίστηκε ότι δεν
υπάρχουν φιλόζωοι. Κανείς δεν ισχυρίστηκε ότι η φιλοζωία είναι
εθελοντισµός. Αλλά πρέπει να αντιληφθούν και οι φιλόζωοι ότι ο
καθένας αντιλαµβάνεται τη φιλοζωία µε βάση το πολιτιστικό και
πνευµατικό επίπεδο που έχει ή τις επιρροές που έχει, συµµετέ-
χοντας σε ένα σωµατείο, που δεν είναι κατ’ ανάγκην αυτές οι
οποίες διέπουν µια ορθολογιστική αντίληψη για το τι είναι φιλο-
ζωισµός. 

Έτσι, λοιπόν, κανείς δεν κατηγορεί τον απλό πολίτη, το φιλό-
ζωο που συµµετέχει σε µια οργάνωση, που ξοδεύει την περιουσία
του, ξοδεύει τη ζωή του, ξοδεύει το χρόνο του, προσπαθώντας
µε όποιο τρόπο µπορεί, όταν δεν υπάρχει οργανωµένη πολιτεία,
να λύσει το πρόβληµα. 

Άρα ποιο είναι το πολιτικό πρόβληµα; Ότι τη διαχείριση ενός
κοινωνικού προβλήµατος, των αδέσποτων, που καταντούν ουσια-
στικά, απορρίµµατα που παράγουµε εµείς οι άνθρωποι, πρέπει
να την αναλάβει η πολιτεία, όταν εκ προοιµίου αυτή η διαδικασία
δεν έχει κάποιο κέρδος, είναι δηλαδή, µια κοινωνική παρέµβαση
που πρέπει να γίνει. 

Σε αυτήν την κατεύθυνση σαφέστατα είναι και το νοµοσχέδιο
και µάλιστα η πρότασή του είναι να προχωρήσει ακολουθώντας
τη διαδικασία, δίνοντας δηλαδή υγεία στο ζώο, δίνοντας τους εµ-
βολιασµούς του και κυρίως, δίνοντας στο ζώο τη στείρωσή του,
για να γυρίζει στο περιβάλλον.

Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα ως µία τελευταία παρατή-
ρηση και έκκληση, αν θέλετε, να δούµε δύο ζητήµατα. Πρώτον,
στο άρθρο 9 στην παράγραφο 6, που όλοι µας –φαντάζοµαι-
έχουµε δεχθεί µια σειρά από παρεµβάσεις. Αδέσποτα ζώα συν-
τροφιάς που περισυλλέγονται και διαπιστώνεται ότι είναι υγιή ή
έχουν αποθεραπευτεί, καθώς και αυτά που προέρχονται από πα-
ράδοση, να µπορούν να υιοθετηθούν από ενήλικα άτοµα ή από
φιλοζωικές ενώσεις και σωµατεία. Τι νόηµα έχει αυτό; Γιατί δη-
λαδή να µπορούν; Αφού είναι υγιή, αφού έχουν υποστεί όλες τις

3782 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



διαδικασίες, να βγουν στο περιβάλλον, εκτός αν θέλει να τα υιο-
θετήσει ένας πολίτης, ένα φυσικό πρόσωπο. Γιατί να τα υιοθετεί
µια φιλοζωική οργάνωση; Έχει τόσα λεφτά η φιλοζωική οργά-
νωση που µπορεί να τα ταΐζει και να τα ελέγχει; Όταν είναι υγιή.
Απευθύνοµαι δηλαδή, στην παράγραφο 6 και προτείνω να αφαι-
ρεθεί το «να µπορούν να υιοθετηθούν από φιλοζωική ένωση ή
σωµατείο, όταν είναι υγιή». Μέχρι το στάδιο, που να έχουν γίνει
όλες αυτές οι προσπάθειες, ώστε να είναι υγιές, να έχει πλέον
αποθεραπευτεί και να µπορεί η φιλοζωική οργάνωση να το υιο-
θετεί. Όταν όµως είναι υγιές, τι νόηµα έχει να το κρατάει από
εκεί και πέρα, όταν η κυρίαρχη φιλοσοφία του νοµοθέτη, του νο-
µοθετήµατος που επιχειρούµε, είναι να βγει αυτό το ζώο στο πε-
ριβάλλον; Ποιο είναι το νόηµα να το κρατάει µια φιλοζωική
οργάνωση; Αν κάποιο από τα µέλη της φιλοζωικής οργάνωσης
δηµιούργησε συναισθηµατικές σχέσεις µε το ζώο, να το υιοθε-
τήσει.

Σε συνδυασµό µε αυτήν την παρατήρηση -και κλείνω- θα
ήθελα να προτείνω, αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, και µια δεύτερη πα-
ρατήρηση, αυτό που και η συνάδελφος από τη Νέα Δηµοκρατία
θεωρεί ότι είναι µείζον ζήτηµα. Αναφέροµαι στο ζήτηµα της
ύπαρξης αριθµού ζώων στις οικοδοµές. Κάνω, λοιπόν, µια τελευ-
ταία έκκληση -φαντάζοµαι ότι είναι από όλους τους εισηγητές- ο
περιορισµός προς τα κάτω, αν θέλετε, του νούµερου των δύο
ζώων να γίνει τρία, κύριε Υφυπουργέ, για να δείξουµε ότι έχουµε
τη δυνατότητα να συµβιβάζουµε όλες τις καταστάσεις. Νοµίζω
ότι είναι σαφές. Να δώσουµε δηλαδή αυτήν τη δυνατότητα,
εκτός, εάν θέλετε µια ριζική πρόταση, να καθοριστεί αριθµός
ζώων ανά τετραγωνικά ενεργού χώρου οικοδοµής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κατανοητό.
Κλείστε, κύριε Γιουµατζίδη.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙΔΗΣ: Πιστεύω, λοιπόν, ότι σίγουρα, η

ιδεολογική προσέγγιση ότι ο αριθµός των ζώων πρέπει να είναι
απεριόριστος, είναι σωστή, αλλά εν τοιαύτη περιπτώσει, πάλι
κολλάµε στο βασικό ζήτηµα, ότι αυτό προϋποθέτει παιδεία, προ-
ϋποθέτει πολιτισµό, προϋποθέτει συνείδηση και ορθολογιστική
λειτουργία της κοινωνίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει η ειση-
γήτρια της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Φωτεινή Πιπιλή.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Κύριε Υπουργέ, κύριε Πρόεδρε, όπως ξέ-
ρετε, έχουµε δηλώσει ότι, παρά το γεγονός ότι επί της αρχής
έχουµε ψηφίσει, δεν ψηφίζουµε τις διατάξεις για τους λόγους
που ανέλυσα και δεν χρειάζεται να κουράζω το Σώµα. Βέβαια
θέλω να κάνω µερικές παρατηρήσεις, γιατί, ανεξαρτήτως τού αν
ψηφίζουµε τις διατάξεις ή όχι, θα πρέπει να ακούγονται και οι
παρατηρήσεις µας, οι οποίες, όπως έχουµε αποδείξει, προέρ-
χονται ιδίως από µία σοβαρή γνώση του θέµατος, που αποτελεί
το αντικείµενο του νοµοσχεδίου και θα πρέπει να εισακουστούν
και να καταγραφούν. 

Από την αρχή υπήρχε µία µεγάλη συζήτηση για τους εθελον-
τές κτηνιάτρους που έρχονται από το εξωτερικό και βεβαίως
υπάρχει η λογική, να υπάρχει η συνεργασία µε την ελληνική πο-
λιτεία. Αυτό το γεγονός δεν το αµφισβητεί κανείς. 

Στο άρθρο 9 παράγραφος 11, µπήκε στις αλλαγές –δεν
υπήρχε από την αρχή- το στοιχείο ότι οι εθελοντές κτηνίατροι,
που έρχονται από το εξωτερικό και οι οποίοι πηγαίνουν συνήθως,
σε µικρά απόµακρα νησιά, βρίσκονται υπό την εποπτεία –όπως
λέει ο νόµος, µε τις αλλαγές- του κτηνιάτρου που έχει πιστοποι-
ηθεί.

Και ερωτώ εγώ η αφελής: Αυτός ο κτηνίατρος είναι ιδιώτης ή
δηµόσιος; 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Το λέει. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Όχι, δεν το λέει. Με συγχωρείτε, αλλά ξέρω
να διαβάζω. Δεν το λέει. Πρέπει να το ξεκαθαρίσετε.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Να το ξεκαθαρίσω, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρία Πιπιλή, επιτρέ-
πετε να παρέµβει ο κύριος Υφυπουργός; 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Μα, βεβαίως. Εγώ τοποθέτηση κάνω

απλώς για την καταγραφή. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ένα δευτερόλεπτο θα κάνω, κύριε Πρόεδρε. 
Αν διαβάσετε προσεκτικά το άρθρο, κυρία Πιπιλή, θα δείτε ότι

η διατύπωση είναι σαφεστάτη και πάρα πολύ απλή. Πότε τίθεται
υπό την εποπτεία του πιστοποιηµένου κτηνιάτρου;

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Όταν είναι σε οργανωµένα κτηνιατρεία του
δήµου.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Όταν χρησιµοποιεί δηµόσια υποδοµή. Δεν µιλάµε
µόνο για αλλοδαπό. Κι εσείς αν πάτε …

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Δεν καταλάβατε τι θέλω να πω.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κι εσείς αν πάτε να χρησιµοποιήσετε το κτηνια-
τρείο, παραδείγµατος χάριν, ενός δήµου ή µιας Διεύθυνσης
Αγροτικής Οικονοµίας και Κτηνιατρικής τής τάδε περιφερειακής
ενότητας, θα γίνει υπό την εποπτεία κάποιου κτηνιάτρου. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Ναι, αλλά ιδιώτη κτηνίατρου;
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Μα µιλάµε για δηµόσια υποδοµή, άρα δηµοσίου
κτηνιάτρου. Μπορεί να είναι της περιφέρειας, του δήµου. Το λέει
µέσα. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Ξέρουµε καλά την Ελλάδα. Δεν είναι µόνο
ο Δήµος Αθηναίων, ο Δήµος Πατρέων, ο Δήµος Ηγουµενίτσας,
που µπορεί όντως να έχουν τέτοια υποδοµή. Από την εµπειρία
µου ξέρω ότι συνήθως αυτοί πηγαίνουν σε περιοχές που δεν
υπάρχει αυτή η υποδοµή, όπως είναι η Ψέριµος, η Νίσυρος …

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε …

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Κύριε Ροντούλη, απαντήστε µετά. Εγώ πα-
ρατηρήσεις κάνω, για να µη γίνουµε «µαλλιά κουβάρια», όχι
εµείς, αλλά οι ξένοι εθελοντές κτηνίατροι µε τον έλεγχο της πο-
λιτείας, που σαφώς πρέπει να υπάρχει. 

Προσέξτε το αυτό, ώστε στις περιοχές που δεν υπάρχει αυτή
η υποδοµή, να µη δηµιουργηθεί τέτοιου είδους διελκυστίνδα και
στο τέλος σηκωθούν και φύγουν και οι εθελοντές. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, επιτρέπετε; 

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Μα, κύριε Ροντούλη,
δεν δέχεται η κ. Πιπιλή τη διακοπή.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κυρία Πιπιλή, για να µην εκκρεµούν ζητήµατα,
όταν δεν υπάρχει υποδοµή …

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Ροντούλη, δεν
δέχεται τη διακοπή η κ. Πιπιλή. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Εγώ κάνω µία επισήµανση. Θα ήθελα
απλώς να προσέξετε αυτό το σηµείο. 

Δεύτερον, οι αλλαγές από εσάς ήταν πολλές και βιαστικές,
που στο τέλος ακόµα κι εγώ µπερδεύτηκα. Αποσύρθηκε το
άρθρο 12 παράγραφος 3, το οποίο προέβλεπε η αιτιολογική έκ-
θεση. Ήταν πολύ λογικό και δεν καταλαβαίνω κάτω από ποιες
πιέσεις αποσύρθηκε. 

Έλεγε ότι απαγορεύεται η οποιαδήποτε χρησιµοποίηση ζώου
παντού για κερδοσκοπικούς σκοπούς, ακόµα και σε υπαίθρια δη-
µόσια έκθεση, όπως στα πανηγύρια. Αυτό αποσύρθηκε. Και ξαφ-
νικά, ο πιο χοντρός κόκορας στην πατρίδα του παππού µου
µπορεί έναντι χρηµατικού ποσού να είναι το αντικείµενο ενός πα-
νηγυριού! 

Να µην µπούµε στη διαδικασία τού γιατί αποσύρθηκε. Το κά-
νατε τόσο βιαστικά που, ενώ αποσύρθηκε η παράγραφος 3 του
άρθρου 12, το διοικητικό πρόστιµο παραµένει ακόµα. Ψηφίζετε
στο νόµο δηλαδή, 5.000 ευρώ για κάθε ζώο. 

Άκουσα έκπληκτη, κύριε Ροντούλη, το εξής. Είπαµε να είµαστε
βιαστικοί, αλλά είδατε τι έπαθε ο κ. Λοβέρδος χθες µε την τρο-
πολογία 29 …

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κυρία Πιπιλή …. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Κύριε Ροντούλη, µην αντιδράτε. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Δεν αντιδρώ, σας απαντώ. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Είπατε ότι όποιος είναι θύτης µπορεί και
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θύµα τροχαίου µε ζώα, που είναι κάτι πάρα πολύ συνηθισµένο
και οδηγεί και σε θάνατο ανθρώπων …

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κυρία Πιπιλή …

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Κύριε Ροντούλη, γιατί αγανακτείτε; Είστε
τόσο παντογνώστης; 

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Ροντούλη, σας
παρακαλώ.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Πριν από µισή ώρα ανακοινώσατε ότι φέρ-
νετε µία αλλαγή, που η βάση της είναι σωστή.

Δηλαδή για να µην εγκαταλείπονται κτυπηµένα ζώα, θα πρέπει
αυτός που κτύπησε το ζώο, συνήθως ακουσίως και συνήθως
νύχτα, να ειδοποιεί -αν είναι δυνατόν!- τον οικείο δήµο, λες κι η
Ελλάδα είναι στο Δήµο Νέας Υόρκης, όπου υπάρχουν χίλια τη-
λεφωνικά κέντρα 3.00’ η ώρα τη νύχτα ή Παρασκευή στις 8.00’!
Συγγνώµη, κύριε Υπουργέ, πού ζείτε; Οι δήµοι έχουν ωράριο. 

Εγώ, λοιπόν, οδηγώ. Μου πετάγεται ένα σκυλί. Δυστυχώς,
πρέπει να το κτυπήσω, γιατί η παιδεία ξέρετε τι λέει; Λέει ότι, αν
είναι να σκοτωθείς ή να σκοτώσεις τον πίσω -είναι κανόνας δη-
λαδή που τον λέει και η Τροχαία- κτυπάς το ζώο. Εκείνη την ώρα
-είναι νύχτα- εσύ υποχρεωτικά πρέπει να έχεις κινητό, γιατί είµα-
στε όλοι µε ένα κινητό φορτισµένο! Θα ξέρει ο πολίτης σε ποιον
δήµο θα πάρει στις 3.00’ η ώρα τη νύχτα! Αυτά δεν γίνονται,
κύριε Ροντούλη. 

Ξέρετε τι γίνεται; Σωστή είναι βέβαια αυτή η αλλαγή που θέ-
λετε. Όποιος όµως κτυπάει ζώο, τηλεφωνεί στο «100», γιατί έτσι
κι αλλιώς ό,τι είναι στο δρόµο είναι της Τροχαίας ευθύνη. Δεν
είναι του δήµου. Κι από εκεί και πέρα, ας το µελετήσουν οι υπη-
ρεσίες σας. Άρα το «100» να ξέρει, µε τους δήµους, τον όποιο
δήµο, πώς θα γίνει αυτό, δηλαδή η περισυλλογή του άτυχου
τραυµατισµένου ζώου. Είναι πολύ σοβαρό αυτό που σας λέω, αν
θέλετε να το καταλάβετε. 

Τελειώνω µε το εξής: Έχετε µία σειρά –το είπαν κι άλλοι συ-
νάδελφοι- διοικητικών προστίµων πρώτη φορά σε νοµοσχέδιο.
Υπάρχουν τρεις σελίδες διοικητικών προστίµων για το παραµι-
κρό. Εδώ είναι µία παραζάλη. Τα έχουµε πει και στην αρχή. Ξέ-
ρετε όµως τι δεν βλέπω και µου ενισχύει την άποψη ότι τελικά,
µπορεί ένα νοµοσχέδιο να αποβεί εναντίον εκείνου του καηµένου
κυρίου ή εκείνης της κυρίας που θέλει ένα σκυλί, γιατί του είπε
και ο γιατρός, επειδή είναι και διαβητικός, «πάρε ένα αδέσποτο,
υιοθέτησέ το, σήµανέ το, να το πηγαίνεις βόλτα, γιατί σου κάνει
καλό στη χοληστερίνη»; Γιατί υπάρχει κι αυτή η τάση των για-
τρών τώρα, να λένε στους ανθρώπους που πάσχουν από κάτι και
θέλουν περπάτηµα, να πάρουν ένα ζώο για να έχουν παρέα. 

Τιµωρείτε, λοιπόν, ορθώς -να το δεχθώ- τους φιλόζωους οι
οποίοι είναι απρόσεκτοι. Όσον αφορά όµως τους δήµους, κύριε
Υπουργέ, που τους φορτώνετε όλη την περισυλλογή, πού είναι
τα διοικητικά πρόστιµα, όπως για παράδειγµα στο Δήµο Αθη-
ναίων, στο Δήµο Θεσσαλονίκης ή στο Δήµο Αµαρουσίου; Ήδη
από την εποχή που ήµουν εγώ στο Δήµο Αθηναίων είναι υποχρε-
ωµένη η Δηµοτική Αστυνοµία –και αυτό το πέρασε ο Αβραµόπου-
λος- να ενηµερώνει και εν συνεχεία να κόβει πρόστιµο στον
καθένα και στην κάθε κυρία η οποία παίρνει το σκυλί της -συνή-
θως είναι και µεγάλα σκυλιά- το πάει βόλτα κι αυτό αφήνει τις
ακαθαρσίες του στο δρόµο –και δυστυχώς, οι περισσότεροι που
κυκλοφορούν τα σκυλιά, είναι και αλλοδαποί- και λαµπρό παρά-
δειγµα αποτελεί το Εθνικό Ωδείο στην οδό Βασιλέως Γεωργίου.
Έχει βάλει, λοιπόν, ο Δήµος Αθηναίων ταµπέλα τώρα. Πρόκειται
για µία υπόθεση δηµόσιας υγείας. Ρωτήστε στο ΚΑΤ πόσοι άν-
θρωποι στην Ελλάδα έχουν κτυπήσει, γιατί πατάνε ακαθαρσίες
σκύλων στα πεζοδρόµια. Εδώ, λοιπόν, αφού δίνετε στους δή-
µους -και δικαίως- την αρµοδιότητα περισυλλογής των αδέσπο-
των, θα πείτε: «έλα εδώ, κύριε της Δηµοτικής Αστυνοµίας», -όπου
υπάρχει, σ’ όλη την Ελλάδα- «έχεις ευθύνη, γιατί το λέει κι ο
νόµος, να ενηµερώνεις αρχικά και εν συνεχεία να δίνεις πρόστιµο
σε αυτόν τον κάτοχο ζώου, που κάνει κάτι τέτοιο και κυρίως, σε
κάτι Αθηναίους και κάτι Αθηναίες που παριστάνουν και τους πολύ
πολιτισµένους. Καταλαβαίνετε τι εννοώ. Να µην κάνουµε περι-
γραφή. 

Επίσης σας είχα πει ότι ο Δήµος Κορδελιού - Ευόσµου στη
Θεσσαλονίκη, χωρίς νόµο -υποψιάζοµαι ότι ένας µικρός δήµος

πρέπει να είναι - και χωρίς να του το επιβάλλει κανείς, έφτιαξε
τουαλέτα σκύλων. Δηλαδή, για να µπορέσει να περιοριστεί το
φαινόµενο αυτό που σας περιέγραψα, πρέπει όλοι οι µεγάλοι
δήµοι -δεν µιλώ για τους µικρούς- υποχρεωτικά να κάνουν αυτό
που γίνεται στο εξωτερικό. Είναι υποχρεωµένοι να έχουν χώ-
ρους, για να πηγαίνουν τα σκυλιά κι όχι να πηγαίνουν µαζί τα σκυ-
λιά, τα παιδιά, οι παππούδες, να τσακώνονται, να µην καθαρίζει
κανείς. Ένα παράδειγµα είναι η οδός Φωκίωνος Νέγρη, που είναι
µείζον θέµα, αλλά αυτό συµβαίνει και σ’ όλη την Ελλάδα.

Και τελειώνω. Ναι, στις ποινικές κυρώσεις από τη Νέα Δηµο-
κρατία -τις ποινικές, όχι τις διοικητικές- και να σας πω µε τι σκε-
πτικό. Μπράβο στην Αστυνοµία, µπράβο στη δικαιοσύνη -γιατί τα
έχω πει στην πρωτολογία µου στην επιτροπή- που όντως τα τε-
λευταία χρόνια, κύριε Πρόεδρε, έχουν αποδείξει ότι ο πολιτισµός
µπήκε και στα δύο αυτά βασικά κοµµάτια της ελληνικής πολι-
τείας. Υπάρχουν δικαστές που χωρίς νόµους -που τώρα γίνονται
πιο αυστηροί, γι’ αυτό ψηφίζω τις διοικητικές- ήδη έχουν χώσει
κάτι αγρότες που κακοποιούσαν τα σκυλιά τους, στη Ρόδο, στα
Χανιά, παντού. 

Μπράβο και στην Αστυνοµία που έκανε πέρυσι σεµινάριο στη
ΓΑΔΑ µε αφορµή τις φιλοζωικές οργανώσεις και ήταν µια λαµπρή
οµάδα νέων αξιωµατικών γυναικών και ανδρών, οι οποίοι µίλησαν
και είπαν: «Τα ζώα χρειάζονται σεβασµό, όπως και οι άνθρωποι».

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, πενήντα πέντε µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκ-
παιδευτικοί από το 1ο Γενικό Λύκειο Αργυρούπολης.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Αν µου επιτρέπετε, θα ήθελα να κάνω µια παρατήρηση: Κον-
τεύουµε να πούµε ότι κάποιος είναι φιλόζωος, όταν τηρεί τις υπο-
χρεώσεις. Κοντεύουµε να γενικεύσουµε το ότι η υποχρέωσή µας
και οι κανόνες απέναντι στα ζώα θεωρείται φιλοζωία. Φιλοζωία
δεν είναι η τήρηση των υποχρεώσεών µας απέναντι στα ζώα.

Ορίστε, κύριε Ιγνατιάδη, έχετε το λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Δεν θα κουράσω πολύ, θα κάνω

µόνο ορισµένες παρατηρήσεις µετά τις τροποποιήσεις που έγι-
ναν.

Για το άρθρο 7, παρά το γεγονός ότι θεωρούµε ότι η τελευταία
τροποποίηση της διάταξης είναι σε θετική κατεύθυνση, έχει κατά
την εκτίµησή µας, σοβαρότατες ανεπάρκειες σχετικά µε τη διορ-
γάνωση των εκθέσεων.

Για το άρθρο 8, επίσης, έχουµε τις επιφυλάξεις -και επιµέ-
νουµε σε αυτές- για τη µη σύνδεση µε αντικειµενικούς όρους,
που σχετίζονται µε το µέγεθος της κατοικίας, το είδος του ζώου,
τη ράτσα του ζώου και τις απαιτήσεις της, τον αριθµό των ζώων.

Στο άρθρο 12, επιµένουµε στην παράγραφο 3 να µπουν οι
απαγορεύσεις και για την εµπορία αυτών, για τη χρησιµοποίηση
για καλλυντικά, για κυνοµαχίες κ.λπ. και όχι µόνο για την αναπα-
ραγωγή, εκτροφή κ.λπ..

Στο άρθρο 16, για την κακοποίηση, θεωρούµε επίσης ότι είναι
σε θετική κατεύθυνση η καινούργια διατύπωση. Έχουµε την επι-
φύλαξη γι’ αυτό το «κακή», γιατί µπορεί να ερµηνευθεί από κά-
ποιους πολύ υποκειµενικά και να έχουµε ακραίες µορφές άλλων.
Μπορεί να φύγει αυτό το «κακή» και όλα τα άλλα καλύπτουν, εν
πάση περιπτώσει και άλλου είδους προβλήµατα.

Επίσης επιµένουµε ότι πρέπει τουλάχιστον, να µπει ένα ζήτηµα
σε σχέση µε τη διακίνηση των φαρµάκων. Πρόκειται κυρίως, για
τα φυτοφάρµακα –εννοώ, όταν πρόκειται για τις δηλητηριάσεις-
στα οποία είναι ανεξέλεγκτη η διακίνησή τους και είναι δύσκολο
να εντοπίσεις και αυτόν που έκανε τη δηλητηρίαση.

Κάτι που δεν είπαµε για το άρθρο 23 είναι, ότι εµείς αντιταχ-
θήκαµε σε αυτό το νόµο, εκτός από ένα πράγµα, την εξαίρεση
από την παράγραφο 6 του άρθρου 7 –αυτό το διατηρεί- του προ-
ηγούµενου νόµου, που προβλέπει να υπάρχουν καταφύγια µέσα
σε δάση και δασικές εκτάσεις. Θα µπορούσαµε να το ψηφίσουµε,
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αν αυτό είχε απαλειφθεί. 
Επίσης ένα τελευταίο ζήτηµα είναι αυτό για τις προτεινόµενες

τροπολογίες από τον κ. Χαραλαµπόπουλο. Η µία βέβαια έγινε
δεκτή και θεωρούµε ότι πρέπει να γίνει δεκτή και η άλλη τροπο-
λογία. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο ειδικός αγορητής

του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Θανάσης Πλεύρης έχει
το λόγο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, θα αναφερθώ εν τάχει σε κάποια ζητήµατα.

Βλέπετε –και από τη συζήτηση που προκύπτει εδώ- τις διαφορε-
τικές προσεγγίσεις που έχουµε. Χαρακτηριστικό είναι, λόγου
χάριν, ότι και ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ, ο οποίος έχει κάνει έναν
πολύ µεγάλο αγώνα γι’ αυτό το νοµοσχέδιο, εκφράζει µια δυσπι-
στία για την υιοθεσία ζώων από τα φιλοζωικά σωµατεία, ενώ ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ θεωρεί ότι είστε δι-
στακτικός και δεν δίνετε στα φιλοζωικά σωµατεία τις αρµοδιότη-
τες που πρέπει. 

Εγώ κλίνω προς την κατεύθυνση του Κοινοβουλευτικού Εκ-
προσώπου του ΠΑΣΟΚ. Θεωρώ ότι δεν πρέπει να φοβηθούµε τα
φιλοζωικά σωµατεία. Πρέπει να µείνουν οι υιοθεσίες πραγµατικά
στη λογική της στάθµισης. Θεωρώ ότι βάλατε κάποια κριτήρια
να µείνουν οι υιοθεσίες όπως είναι στο νοµοσχέδιο. Επειδή πάλι
έγινε µια κουβέντα «µα, µπορούν να υιοθετούν νοµικά πρό-
σωπα;» θα σας πω το εξής: Οι σκύλοι της Ελληνικής Αστυνοµίας
σε ποιους ανήκουν; Ανήκουν σε κάποιο φυσικό πρόσωπο; Όχι.
Ανήκουν σε µια υπηρεσία. Αντίστοιχα και οι σκύλοι στους δή-
µους. Θεωρώ πολύ σηµαντικό –και ειπώθηκε- το ότι η Αστυνοµία
είναι η µοναδική ίσως υπηρεσία, η οποία έκανε οργανωµένο σε-
µινάριο για τη φιλοζωία. 

Ως προς τους εθελοντές κτηνιάτρους, πάλι εδώ είναι ένα βήµα
σε αντίθεση µε αυτούς που λένε για συντεχνίες. Εγώ θα πω ότι,
αν θέλατε να εξυπηρετήσετε συντεχνίες, δεν θα είχατε µέσα
αυτό το άρθρο. Πραγµατικά, δίνετε τη δυνατότητα να έρθουν
εδώ, αλλοδαποί κτηνίατροι που πληρούν κάποιες προϋποθέσεις.

Επίσης να το ξεκαθαρίσουµε, για να µη δηµιουργούνται παρε-
ξηγήσεις, προφανέστατα, όταν χρησιµοποιηθεί ένας δηµόσιος
χώρος, θα πρέπει το κράτος να δει ποιος χρησιµοποιεί αυτό το
χώρο. Είναι δυνατόν ακόµα και ένας γιατρός να έρθει εδώ, να
χρησιµοποιήσει χώρο τού ΕΣΥ, χωρίς να το γνωρίζει το ΕΣΥ,
χωρίς εποπτεία από το ΕΣΥ; Μάλιστα, δεν µιλάτε για εποπτεία,
αλλά για συνεργασία. Αυτό στην πραγµατικότητα, τι σηµαίνει;
Για να το καταλάβουµε, σηµαίνει ότι και να απουσιάζει ο δηµό-
σιος κτηνίατρος –ας µην έχει φυσική παρουσία- µπορεί σε συ-
νεννόηση να δώσει τη δυνατότητα να γίνουν αυτές οι ιατρικές
πράξεις. 

Βάλατε στο άρθρο 16 την παράγραφο γ’ και αυτό είναι πολύ
σωστό. Δεν ξέρω όµως –και σας το επισηµαίνω γιατί δεν ξέρω
ποια είναι η βούλησή σας- αν στις ποινικές κυρώσεις θέλετε να
συµπεριλάβετε και το «ένα µε πέντε χρόνια». Αν δεν θέλετε να
το συµπεριλάβετε, τότε θα πρέπει να πείτε «όποιος παραβιάζει
το άρθρο 16 παράγραφος 1 και 2», γιατί τώρα στο άρθρο 20 περί
ποινικών κυρώσεων, κάνετε λόγο για όποιον παραβιάζει το
άρθρο 16. Το επισηµαίνω γιατί δεν ήξερα ποια είναι η βούλησή
σας. Εγώ είµαι αυτής της κατεύθυνσης, διότι προφανώς, πρέπει
να υποχρεώνεται αυτός που θα κτυπήσει ένα σκυλί, αλλά δεν
µπορούµε να τον εξοµοιώσουµε στην κατάσταση. 

Ολοκληρώνοντας, κύριε Ροντούλη, εγώ όπως ξέρετε –και σας
το έχω πει, πολλές φορές έχουµε συζητήσει αυτό το θέµα- δεν
επιθυµώ τους περιορισµούς στις πολυκατοικίες. Άκουσα την πα-
ρατήρηση του κ. Γιουµατζίδη. Μπορείτε να δείτε µήπως γίνουν
και τρία τα ζώα συντροφιάς. Αντιλαµβάνοµαι τις σταθµίσεις,
αλλά επειδή ετέθη το θέµα, το επαναλαµβάνω κι εγώ. 

Πιστεύω ότι το νοµοσχέδιο αυτό µπορεί στην πράξη να προ-
στατεύσει καλύτερα τα ζώα και εγώ είµαι από αυτούς που πι-
στεύουν ότι πρέπει να υπάρχει σήµανση σε όλα και στα
αδέσποτα και στα δεσποζόµενα. Ως προς το φόβο που έχει εκ-
φραστεί από το ΣΥΡΙΖΑ –δηλαδή, αφού είναι δεσποζόµενο το
ζώο για ποιο λόγο θα πρέπει να σηµαίνεται - απευθυνόµενος
στην κυρία συνάδελφο, την κ. Διώτη, θα έλεγα ότι υπάρχουν δύο

λόγοι γι’ αυτό. 
Πρώτον, δυστυχώς, πολλές φορές αυτά τα δεσποζόµενα ζώα

γίνονται αδέσποτα και δεν µπορούµε να βρούµε ποιος είναι ο
ιδιοκτήτης, ώστε να του επιβληθούν διοικητικές κυρώσεις. 

Θα πρέπει, όµως, να µην αγνοούµε ότι δυστυχώς υπάρχουν
και πολλές παραστάσεις κακοποίησης δεσποζοµένων ζώων συν-
τροφιάς. Γι’ αυτό µάλιστα και ο προηγούµενος νόµος –και µένει-
προβλέπει τη δυνατότητα ο εισαγγελέας µε εισαγγελική παραγ-
γελία να µπορεί να πάρει ένα σκύλο όταν κακοποιείται.

Συνεπώς ακόµα και γι’ αυτές τις περιπτώσεις, να µπορούµε να
βλέπουµε πότε ο ιδιοκτήτης, ο δεσπότης δεν συµπεριφέρεται
ανάλογα στο ζώο.

Ψηφίζουµε όλες τις διατάξεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Υπουρ-

γός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, κ. Κώστας Σκανδαλί-
δης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Θέλω να κάνω πολύ λίγες παρατηρήσεις. Σε επιµέρους θέµατα
θα απαντήσει ο κ. Ροντούλης, που χειρίστηκε τη συζήτηση και
στην επιτροπή και στην Ολοµέλεια.

Κατ’ αρχάς θέλω να ξεκαθαρίσω δύο θέµατα στην Ολοµέλεια
της Βουλής, που έχουν σχέση µε ευρύτερα ζητήµατα της αγρο-
τικής πολιτικής. Το πρώτο θέµα αφορά την περιβόητη ζύµωση
που γίνεται γύρω από τη φορολογία των αγροτεµαχίων κ.λπ.. Η
Κυβέρνηση έχει αποφασίσει να µη συνδέσει ή να µην ανοίξει σε
καµµία περίπτωση θέµα φορολογίας της γης των αγροτών, σε
κανένα θέµα που έχει σχέση µε τη φορολογική πολιτική και εν
όψει του νέου φορολογικού νοµοσχεδίου. Αυτό πρέπει να είναι
σαφές προς κάθε κατεύθυνση. Όποιοι, λοιπόν, ζυµώνουν αυτά
τα θέµατα, που πολλές φορές φαντάζοµαι ότι µπορεί να είναι και
από µία πλευρά φιλοκυβερνητική ή οτιδήποτε άλλο ή από µια
πλευρά ανθρώπων που µπορεί να έχουν απόψεις γι’ αυτές τις
πολιτικές, θα πρέπει να είναι ξεκαθαρισµένο ότι η Κυβέρνηση δεν
ανοίγει θέµα φορολόγησης της γης. 

Δεύτερον, όπως γνωρίζετε, στην υπόθεση που έχει σχέση µε
το τέλος της ΔΕΗ, έχει υπάρξει µια νοµοθετική ρύθµιση η οποία
εξαιρεί από όλες τις διαδικασίες που έχουν σχέση µε το λεγό-
µενο χαράτσι, τις αγροτικές εκµεταλλεύσεις στο σύνολό τους. 

Υπήρξε το θέµα τού πώς αποδεικνύεται ότι κάποιος έχει µια
αγροτική εκµετάλλευση. Επειδή, µέχρι τώρα, σε πολλές περιπτώ-
σεις, η ΔΕΗ σε ορισµένα υποκαταστήµατά της στέλνει, για να
πληρώσουν αγρότες που έχουν εκµετάλλευση, οι οποίοι όµως,
δεν έχουν άδεια της κτηνοτροφικής ή άλλης µονάδας, η Κυβέρ-
νηση µελετάει άµεσα, τις επόµενες µέρες, έναν τρόπο να κατο-
χυρώσει απολύτως ότι, µε οποιοδήποτε αποδεικτικό στοιχείο, µε
τον ΟΣΔΕ και οτιδήποτε άλλο παρουσιαστεί που θα λέει ότι αυτό
είναι µια αγροτική εκµετάλλευση, δεν θα πληρώνει το τέλος στη
ΔΕΗ. Νοµίζω ότι αυτά τα δύο θέµατα είναι πολύ σηµαντικά και
πιστεύω ότι οι δεσµεύσεις της Κυβέρνησης είναι απολύτως σα-
φείς και δεν επιδέχονται καµµία παρερµηνεία.

Θα πω δύο λόγια για το νοµοσχέδιο. Κατ’ αρχάς, θέλω να πω
ότι όλη αυτή η διαδικασία ήταν για εµένα µια, θα έλεγα, ιδιαίτερα
ευχάριστη έκπληξη. Όχι µόνο, γιατί µε πάρα πολύ συστηµατικό
τρόπο, προσεγγίστηκαν τα επιµέρους θέµατα και µπήκαν διατά-
ξεις και συνδιαµόρφωσε και η επιτροπή και η Βουλή τα σχετικά
άρθρα, όσο κυρίως γι’ αυτό που αντιλήφθηκα ως γενική αλλαγή
στην ελληνική κοινωνία. 

Το λέω αυτό και το τόνισαν και άλλοι συνάδελφοι που τους
άκουσα χθες και παλιότερα. Υπάρχει µια θετική, προοδευτική αλ-
λαγή στην ελληνική κοινωνία. Τέτοια ζητήµατα που έχουν σχέση
µε τα ζώα, µε το οικολογικό περιβάλλον, µε τη φύση, µε την προ-
στασία της ζωής, απασχολούν πλέον καθολικά σχεδόν την ελλη-
νική κοινωνία. 

Έφερα και ένα παράδειγµα παλιότερα. Στη διαβούλευση που
έγινε για το νοµοσχέδιο για τους συνεταιρισµούς, υπήρξαν πε-
ρίπου τετρακόσιες µε εξακόσιες παρεµβάσεις. Σ’ αυτό το νοµο-
σχέδιο υπήρξαν πάνω από πέντε µε έξι χιλιάδες παρεµβάσεις.
Μιλάµε δηλαδή, για µια καθολική αντιµετώπιση διαφορετική των
πραγµάτων από ό,τι µέχρι πριν από λίγα χρόνια, από την ίδια την
ελληνική κοινωνία.
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Ξέρετε πολλές φορές, βρίσκουµε εύκολα λόγια να κατηγορή-
σουµε φιλοζωικές εταιρείες για την επιµονή τους, για την προ-
σπάθειά τους, για τις αντιθέσεις τους.

Πρέπει να οµολογήσω ότι στις δύο-τρεις συναντήσεις που βρέ-
θηκα εγώ, υπήρξε τεράστια αντίθεση µεταξύ τους, πάνω στο τι
πρέπει να γίνει και έχει να κάνει, µε µια σειρά διαφορετικές αντι-
λήψεις -άλλες είναι πιο απόλυτες, άλλες πιο σχετικές- που έχουν
σχέση µε αυτό. Όµως, αυτές οι δεκάδες φιλοζωικές οργανώσεις
της Αττικής, όπως επίσης και οι εκατοντάδες που υπάρχουν σε
όλη την Ελλάδα, είναι ένα τεράστιο µαζικό κίνηµα, που αφορά
την ευηµερία στην πόλη, την ευηµερία γενικά των ανθρώπων και
των ζώων.

Είναι παρά πολύ σηµαντικό, γιατί δείχνει ότι στο πεδίο της κα-
θηµερινότητας, αναπτύσσεται µια κοινωνική συνείδηση, η οποία
θα έλεγα ότι είναι ενθαρρυντική για έναν πολιτισµό που έρχεται
ή που πρέπει να έρχεται, σε σχέση µε τη βαρβαρότητα και τη βία
που σήµερα, αντιµετωπίζουµε σε διάφορους τοµείς της δηµό-
σιας και της ιδιωτικής ζωής των ανθρώπων. Αυτή είναι µια πάρα
πολύ σοβαρή υπόθεση.

Μια τρίτη παρατήρηση που θέλω να κάνω, πριν µπω σε δύο-
τρία πιο συγκεκριµένα πράγµατα, είναι ένα ψευδεπίγραφο δί-
ληµµα που τίθεται από πολλούς, αν θέλετε, θεωρητικούς
ανάµεσα στην ανθρωποκεντρική και τη φιλοζωική στάση και πώς
είναι αντικρουόµενα αυτά τα πράγµατα.

Εγώ θεωρώ ότι ο σεβασµός της ζωής κάθε έµβιου όντος είναι
αυταξία, είναι κάτι που δεν τίθεται µε κανόνες, δεν µπαίνει στο
πλαίσιο µιας διαδικασίας που λέει ότι µπορούµε να το χρησιµο-
ποιούµε µε δύο µέτρα και δύο σταθµά. Είναι κάτι που αφορά γε-
νικότερα τη ζωή στον πλανήτη και πιστεύω για µια κοινωνία ότι
δεν µπορεί να είναι ανθρωποκεντρική, αν δεν είναι και φιλοζωική,
δηλαδή, αν αντιλαµβάνεται τον άνθρωπο, δεν µπορεί να τον αν-
τιλαµβάνεται διαφορετικά από ένα ζώο που υποφέρει, που θυ-
µάται, που έχει συναισθήµατα…

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Μνήµη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-

πτυξης και Τροφίµων): …και που αποτελεί και ένα φίλο του αν-
θρώπου πάρα πολύ σηµαντικό και όχι µόνο για τους ανθρώπους
που νιώθουν µοναξιά, αλλά και τους ανθρώπους που έχουν µάθει
να ζουν µε αυτούς τους πραγµατικούς φίλους.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι αυτά τα τρία πράγµατα είναι ενθαρρυντικά,
είναι σοβαρά, είναι εξέλιξη για την ελληνική κοινωνία.

Η εθνική µας νοµοθεσία έχει ενσωµατώσει την Ευρωπαϊκή
Σύµβαση για την Προστασία των Ζώων Συντροφιάς, σύµφωνα µε
την οποία έχει διακηρυχθεί πανηγυρικά ότι ο άνθρωπος έχει
αναντίρρητα, ηθική υποχρέωση να σέβεται όλα τα ζώα. Η υφι-
στάµενη νοµοθεσία χρειάζεται συµπλήρωση, βελτίωση, εκσυγ-
χρονισµό και επικαιροποίηση. Αυτό προσπαθεί να κάνει αυτό το
νοµοσχέδιο για µια ουσιαστική και αποτελεσµατική προστασία.

Μέχρι τώρα, η περισυλλογή και η διαχείριση των αδέσποτων
ζώων γινόταν περιστασιακά και ευκαιριακά, τα καταφύγια ζώων
ποτέ δεν οργανώθηκαν συστηµατικά και ποτέ δεν ελέγχθηκαν, η
σύµβαση των σκύλων δεν προχώρησε και ο εθελοντισµός των
φιλοζωικών ενώσεων και σωµατείων ανιδιοτέλειας δεν αξιοποι-
ήθηκε στο βαθµό που έπρεπε. Δεν έπαψε, λοιπόν, να υφίσταται
η κακοµεταχείριση των ζώων, ενώ συνεχίζεται η χρησιµοποίηση
σε τσίρκο και άλλες «ψυχαγωγικές» ή κερδοσκοπικές εκδηλώ-
σεις.

Τι θέλουµε να κάνουµε µε αυτό το νοµοσχέδιο; Να συµπληρώ-
σουµε και να εκσυγχρονίσουµε το νοµικό πλαίσιο και να διατη-
ρήσουµε την οικολογική ισορροπία και την ευζωία τους. Αυτός
ο στόχος επιτυγχάνεται µε τη θέσπιση ενός σύγχρονου, συνεκτι-
κού, προστατευτικού και φιλικού προς τα ζώα ρυθµιστικού πλαι-
σίου.

Οι βασικές ρυθµίσεις είναι γνωστές -τις είπατε όλοι- είτε ανα-
φέρονται στην διαδικτυακή ηλεκτρονική βάση σήµανσης και κα-
ταγραφής των ζώων είτε αναφέρονται στις υποχρεώσεις που
καθορίζονται για τους ιδιοκτήτες και στους συγκεκριµένους κα-
νόνες ευζωίας είτε αναφέρονται στην ηλεκτρονική σήµανση και
τον κτηνιατρικό έλεγχο είτε αναφέρονται στο οργανωµένο σύ-
στηµα περισυλλογής και διαχείρισης των αδέσποτων ζώων
στους δήµους και τους συνδέσµους δήµων, σε συνεργασία µε

τις φιλοζωικές ενώσεις, σωµατεία και εθελοντές είτε αναφέρον-
ται στην απαγόρευση δηµοσίευσης-γνωστοποίησης αγγελιών για
υιοθεσία, αν δεν αναφέρεται ο αριθµός της ηλεκτρονικής σήµαν-
σης, γενικά ποιο είναι αυτό το ζώο είτε αναφέρονται στην απα-
γόρευση για τη συµµετοχή κάθε είδους ζώου σε τσίρκο ή άλλο
δηµόσιο θέαµα όπου βασανίζεται το ζώο είτε αναφέρονται στη
διαµονή των ζώων σε πολυκατοικίες και µονοκατοικίες -µε όλες
τις διαφορετικές απόψεις που ακούστηκαν- ή στα αδικήµατα της
βάναυσης µεταχείρισης, των τιµωριών, διοικητικών, οικονοµικών
κ.ο.κ., που τα συζητήσατε πάρα πολύ ουσιαστικά και θετικά, κατά
τη γνώµη µου, ανεξάρτητα, επαναλαµβάνω, από τις γενικές κο-
ρώνες των διαφορετικών απόψεων που ακούστηκαν, κατά τη
διάρκεια της συζήτησης είτε αναφέρονται στις οργανώσεις
κ.ο.κ..

Θέλω να κλείσω µε το εξής θέµα: Εδώ βάζουµε µια σειρά δια-
δικασιών. Έχουµε τις αρµόδιες αρχές του Υπουργείου, τη Γενική
Διεύθυνση Κτηνιατρικής, τη Διεύθυνση Κτηνιατρικής Αντίληψης
Φαρµάκων και Εφαρµογών, τη Διεύθυνση Πληροφορικής και
έχουµε και τις αρχές εφαρµογής και ελέγχου της τοπικής αυτο-
διοίκησης, τις Διευθύνσεις Κτηνιατρικής της Γενικής Διεύθυνσης
Περιφερειακής Αγροτικής Οικονοµίας και Κτηνιατρικής των πε-
ριφερειών, στο επίπεδο των περιφερειακών ενοτήτων, τις Διευ-
θύνσεις Αγροτικής Οικονοµίας και Κτηνιατρικής, τις υπηρεσίες
των δήµων και όπου αυτές δεν έχουν συσταθεί, τα γραφεία γε-
ωργικής ανάπτυξης του δήµου. 

Θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο σε αυτήν τη δοµή. Εδώ, για την
εφαρµογή αυτού του νόµου, έχουµε δύο πολύ σηµαντικά προ-
βλήµατα: Το ένα είναι οι πόροι. Η τόσο µεγάλη οικονοµική δυ-
σκολία που έχουµε σήµερα, δεν µπορεί να µην έχει επίπτωση
στην αδυναµία εξεύρεσης πόρων σε ό,τι αφορά αυτό το θέµα.
Άρα θα πρέπει η Κυβέρνηση –και αυτή είναι δουλειά και του
Υπουργείου και γενικότερα και του Υπουργείου Εσωτερικών και
των δήµων- να διασφαλίζει σε σταθερή βάση πόρους που θα πη-
γαίνουν προς αυτήν την κατεύθυνση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Δώστε µου ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε. 
Το δεύτερο θέµα που είναι ακόµα πιο δύσκολο -γιατί εδώ, στην

προστασία των ζώων υπάρχουν οι φιλοζωικές εταιρείες που είναι
και ένα ανάχωµα, αν θέλετε, ένα εµπόδιο στο να υπάρχει αυθαι-
ρεσία και οτιδήποτε άλλο- είναι ένα πρόβληµα εθισµού των θε-
σµών. Η κοινωνική συνείδηση, δηλαδή, είναι πολύ πιο ψηλά από
τη συνείδηση των δηµοτικών αρχών, των υπηρεσιών του Υπουρ-
γείου και οποιωνδήποτε άλλων υπηρεσιών που έχουν σχέση µε
την υλοποίηση αυτής της πολιτικής. Είναι πολύ πιο ψηλά η κοι-
νωνική συνείδηση. Εδώ χρειάζεται µία συστηµατική προσπάθεια
από όλους µας. 

Θέλω να σας πω την εµπειρία µου –για να κλείνω µε αυτό,
κύριε Πρόεδρε- όντας Υπουργός Εσωτερικών τις παραµονές των
Ολυµπιακών Αγώνων, πριν φύγει η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, τότε
που είχε δηµιουργηθεί αυτή η κίνηση µε το σύνδεσµο των δυτι-
κών προαστίων και είχα εγκαινιάσει τότε το σχετικό κατάλυµα.
Όσο εύκολα µια οργανωµένη κοινωνία –η ελληνική- µπορεί να
συστηµατοποιήσει το πρόβληµα, τόσο, µόλις φύγει από αυτήν
την πίεση, το αφήνει ρέµπελο, να γίνει ό,τι γίνει. Και αυτό είναι
τεράστιο πρόβληµα. 

Έχω συναντήσει δηµάρχους, που είναι φανατικοί αντίπαλοι
των ζώων, λες και τους φταίνε τα ζώα. Έχω συναντήσει θεσµούς
που δεν είναι αντίπαλοι, αλλά κυριολεκτικά αδιαφορούν, δεν
τους ενδιαφέρει τι θα γίνει στην περιοχή τους, σε σχέση µε αυτό.
Επειδή αυτή η προστασία είναι µία δύσκολη προστασία, έχει –αν
θέλετε- λεπτοµέρειες που είναι κουραστικές, συνήθως αποφεύ-
γουµε το θέµα.

Εδώ έρχεται το θέµα της διαπαιδαγώγησης και των κυρώσεων
που πρέπει να εφαρµοστούν. Δεν είµαι από αυτούς που πι-
στεύουν -ούτε έχω την ψευδαίσθηση- ότι αυτό το κράτος µπορεί
να εφαρµόσει εύκολα τέτοιου τύπου κυρώσεις. Πρέπει, όµως,
όλοι µαζί να συνεισφέρουµε προς αυτήν την κατεύθυνση. 

Πιστεύω ότι το νοµοσχέδιο είναι ένα σηµαντικό βήµα, ώστε τα
πράγµατα να αλλάξουν προς το καλύτερο σε αυτό το τόσο ευαί-
σθητο θέµα µας. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Υφυπουργέ,

έχετε να κάνετε µία νοµοτεχνική βελτίωση; 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, κλείνουµε το νοµοσχέδιο µε την παρέµβαση του κυ-
ρίου Υφυπουργού. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, θα καταθέσω στα Πρακτικά µία νοµοτεχνική βελ-
τίωση. 

Στην παράγραφο 2 του άρθρου 20, η φράση «οι παραβάτες
της διάταξης του άρθρου 16» αντικαθίσταται από τη φράση «οι
παραβάτες των διατάξεων των παραγράφων α’ και β’ του άρ-
θρου 16». 

Την καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων κ. Αστέριος Ροντούλης καταθέτει για τα Πρακτικά την
προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρακαλώ να διανε-
µηθεί στους συναδέλφους. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Έρχοµαι τώρα στα επιµέρους του νοµοσχε-
δίου και στις παρατηρήσεις που ακούστηκαν στην Αίθουσα. 

Πρώτον, πρέπει να πω ότι έµεινα έκπληκτος από την ελαφρό-
τητα της κριτικής της κ. Πιπιλή. Και για να γίνω περισσότερο συγ-
κεκριµένος, εδέχθην µία κριτική για την τροποποίηση που
κατέθεσα, σχετικά µε το τροχαίο ατύχηµα επί ζώου συντροφιάς.

Ενώ, λοιπόν, δεν αµφισβητήσατε την ουσία της ρύθµισης, εί-
πατε «µα, γιατί βάζετε το δήµο και δεν βάζετε το «100», την Τρο-
χαία.

Κυρία Πιπιλή, όταν διαβάζετε µία ρύθµιση, θα πρέπει να τη δια-
βάζετε ολοκληρωµένα. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Δεν τη διαβάσαµε. Την είπατε προφορικά.
Να τη λέγατε ολοκληρωµένη, να πω. Αφού την είπατε από το µι-
κρόφωνο, πού να τη διαβάσω;

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ορίστε, σας τη δείχνει ο συνάδελφος του
ΚΚΕ! Αν δεν τη διαβάσατε, πρόβληµά σας! Διανεµήθηκε σε όλη
την Αίθουσα!

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Δεν είναι έτσι τα νοµοσχέδια, κύριε Ρον-
τούλη! Δεν γίνεται τελευταία στιγµή! Σαν το Λοβέρδο χθες! Τι
µου λέτε τώρα;

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Αφήστε τον κ. Λοβέρδο τώρα σε ησυχία!
Εδώ, τώρα, εµείς µιλάµε! Διανεµήθηκε σε όλη την Αίθουσα!

Πρέπει, λοιπόν, να σας πω ότι βάλαµε το δήµο εν πλήρει επι-
γνώσει αυτού που κάνουµε, γιατί παρακάτω, στο τέλος, η ρύθ-
µιση λέει «προκειµένου να παρασχεθεί στο ζώο κτηνιατρική
φροντίδα και µέριµνα». Η Τροχαία θα έδινε… 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Μα, για το δήµο σας λέω!
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Μη βιάζεστε, κυρία µου! Μη βιάζεστε επιτέ-
λους!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ήρεµα, κύριοι συνά-
δελφοι, σας παρακαλώ! Αδικείτε το νοµοσχέδιο!

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Λέει, λοιπόν, «προκειµένου, λοιπόν, να πα-
ρασχεθεί στο ζώο κτηνιατρική φροντίδα και µέριµνα», γιατί
έχουµε ένα ατύχηµα, µπορεί να αιµορραγεί το ζώο, να είναι κάτω
στο δρόµο. Πρέπει να υπάρξει κτηνιατρική φροντίδα. Γι’ αυτό βά-
λαµε το δήµο. 

Σε περίπτωση τώρα, κ. Πιπιλή, που δεν λειτουργεί ο δήµος –
είναι απόγευµα, είναι Σαββατοκύριακο- ήδη σας λέω ότι τις επό-
µενες µέρες θα υπάρξει κανονιστική ρύθµιση ή εγκύκλιος, βάσει
της οποίας θα λέµε στους δήµους, αφ’ ης στιγµής ψηφιστεί το
νοµοσχέδιο, «σας παρακαλούµε πάρα πολύ, ορίστε έναν υπεύ-
θυνο, µε ένα τηλέφωνο έκτακτης ανάγκης, προκειµένου να αντι-
µετωπίζονται τέτοια περιστατικά και δηµοσιοποιείστε το αυτό,
κάντε το γνωστό, στείλτε το και στην Αστυνοµία, στείλτε το παν-
τού», προκειµένου ο άνθρωπος που ενεπλάκη σε ένα τέτοιο ατύ-
χηµα, να ξέρει ότι αν τηλεφωνήσει, για παράδειγµα, σε ένα ΚΕΠ
ή στην Αστυνοµία, στο άλφα ή στο βήτα, θα του πουν «είναι ο
Ιγνατιάδης µ’ αυτό το τηλέφωνο»! Τόσο απλά!

Άρα, λοιπόν, προς τι αντιτίθεστε στη ρύθµιση; Πρέπει, µάλι-
στα, να σας πω ότι ήταν µία ρύθµιση που προήλθε από παρατή-
ρηση του κ. Ιωαννίδη της Νέας Δηµοκρατίας!

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Ναι, αλλά δεν ξέρει τη λειτουργία των
δήµων! Εγώ δεν αντιδρώ! Λέω να πούµε «πρώτα το «100»!

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ναι, εντάξει! Φθάνει που τα ξέρετε εσείς!

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Τον ξέρω καλύτερα το δήµο και το πώς λει-
τουργεί!

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Νοµίζω ότι σας απάντησα! Όπως το κατα-
λαβαίνετε!

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Μα, δεν διαφωνώ! Λέω «πρώτα το «100»!
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Εντάξει, εντάξει! Αφού δεν διαφωνείτε, µη
δηµιουργείτε προβλήµατα εκεί που δεν υπάρχουν!

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Μα, σας λέω την κοινή λογική, ότι δεν θα
λειτουργήσει! Να βοηθήσω θέλω!

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Την κοινή λογική σάς λέω και εγώ!

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Στο τροχαίο, έτσι κι αλλιώς θα πάει
το «100»!

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Μα, το «100» ξέρει να βρει και τον κτηνία-
τρο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Σας παρακαλώ πάρα
πολύ! Μη διακόπτετε, για να ολοκληρώσουµε το νοµοσχέδιο!

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Πάντως, κάποια περιστατικά θα αντιµετωπι-
στούν, κυρία Πιπιλή, ενώ τώρα δεν υπήρχε τίποτα. Δεχθείτε
τουλάχιστον ότι είναι σε θετική κατεύθυνση!

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Σας είπα εγώ ότι είναι σε αρνητική;
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Καλά, φθάνει που το δέχεστε και αυτό!
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Μα, µε τον εαυτό σας τσακώνεστε!
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ψάχνετε να βρείτε διάφορα προσχήµατα για
να αντιπολιτευτείτε! Ποιον και τι; Αυτό είναι ένα ερώτηµα!

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Εγώ εσάς;
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να συνεχίσω; Με έχει
διακόψει πάρα πολλές φορές!

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Μα, εσείς µε προκαλείτε σε προσωπικό επί-
πεδο, κύριε Ροντούλη!

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Μα, προσπαθώ να δοµήσω ένα λόγο, κυρία
µου, αν µου επιτρέπετε!

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Μην προσπαθείτε να πείτε τίποτα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Σας παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ! Μην αναφέρεστε προσωπικά, για να µην απαντά! Απευ-
θυνθείτε προς το Σώµα και προς το Προεδρείο!

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Δεύτερον, αφού εξηγήθηκε το αυτονόητο,
ότι δηλαδή ο αλλοδαπός κτηνίατρος είναι υπό την εποπτεία ενός
κτηνιάτρου πιστοποιηµένου δηµοσίου όταν λειτουργεί σε δηµό-
σια υποδοµή, αφού φθάσαµε στο σηµείο να εξηγούµε και τα αυ-
τονόητα, ετέθη το ερώτηµα στη συνέχεια «όταν δεν υπάρχει
δηµόσια υποδοµή πουθενά, πού θα λειτουργεί;».

Μα, γι’ αυτόν το λόγο έχουµε βάλει στο νοµοσχέδιο και το υπε-
ρασπιστήκαµε –και ακούσαµε κουβέντες, κατηγορίες, κ.λπ.- τις
κινητές κτηνιατρικές µονάδες που θα λειτουργούν βάσει προ-
ϋποθέσεων υπουργικής αποφάσεως. Όπου δεν θα υπάρχει τέ-
τοια σταθερή δηµόσια υποδοµή, θα υπάρχουν οι κινητές
µονάδες βάσει αυστηρών προϋποθέσεων που θα καθορίζονται
µε υπουργική απόφαση! Γιατί τις βάλαµε; Τις βάλαµε, για να κα-
λύψουµε αυτό το πράγµα! 

Τρίτον, όσον αφορά το ζήτηµα των ποινών, γεµίσαµε δήθεν το
νοµοσχέδιο µε ένα ποινολόγιο! Έτσι ακούστηκε και στην επι-
τροπή και εδώ ξανά, κ.λπ.. Μα, εµείς είπαµε από την πρώτη
στιγµή ότι αν ο προηγούµενος νόµος δεν πέτυχε κάτι, δεν λει-
τούργησε, ήταν γιατί ακριβώς υπήρχε µία ανεπίτρεπτη χαλαρό-
τητα –για να το πω έτσι- όσον αφορά το ζήτηµα των ποινών.

Εδώ τώρα ερχόµαστε και λέµε: «για συγκεκριµένες παραβά-
σεις συγκεκριµένα διοικητικά πρόστιµα», προκειµένου επιτέλους
να δηµιουργηθεί µία συνείδηση προστασίας των ζώων στο κοι-
νωνικό σώµα. Οι παραβάτες θα τιµωρούνται. Αυτό το ζήτησαν
όλα…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙΔΗΣ: Και είναι σωστό να τιµωρήσουµε
την πηγή δηµιουργίας αδέσποτων.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Βεβαίως. Γι’ αυτό είπα να δηµιουργηθεί κοι-
νωνική συνείδηση. 

Άρα, λοιπόν, απορώ πού είναι το µεγάλο ποινολόγιο. Εκτός αν
φαίνεται µεγάλο, γιατί δίνουµε έναν αναλυτικό πίνακα «παρά-
βαση-παράβαση-παράβαση», µε αντίστοιχα πρόστιµα. 

Και απορώ και εξανίσταµαι, γιατί στην πρώτη συνεδρίαση της
Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου που έγινε, υπήρχε αυτό το
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ποινολόγιο µέσα. Τότε δεν ακούστηκε τίποτα. Δεν ακούστηκε τί-
ποτα απολύτως. Όταν όµως, αγαπητοί συνάδελφοι, τροποποι-
ήσαµε το άρθρο 20 παράγραφος 1 και πλέον ποινικοποιήσαµε,
κύριε Πλεύρη, την παράνοµη εµπορία ζώων συντροφιάς, τότε ως
διά µαγείας άρχισαν και οι αντιρρήσεις για ένα δήθεν ανεξάντ-
λητο ποινολόγιο που υπάρχει, που υπήρχε από την πρώτη
στιγµή. Φαίνεται ότι κάποιοι ενοχλήθηκαν γιατί από το Υπουργείο
έγινε ένα αποφασιστικότατο βήµα, όσον αφορά την ποινικοποί-
ηση της παράνοµης εµπορίας. 

Άλλο ερώτηµα. Πότε θα γίνουν όλα αυτά περί δήµων, που προ-
βλέπουµε για τους δήµους; Όποιος διαβάσει το άρθρο 22 παρά-
γραφος 5, θα δει ότι υπάρχει µία µεταβατική διάταξη που λέει
ότι εντός διετίας θα πρέπει να δηµιουργηθούν τα καταφύγια, τα
ενδιαιτήµατα ζώων. Εντός διετίας. 

Μέχρι τότε τι θα γίνει; Θα είναι τα πράγµατα έτσι; Όχι. Μέχρι
τότε οι δήµοι θα πρέπει να προνοήσουν, θα πρέπει να µεριµνή-
σουν, ούτως ώστε να γίνουν προγράµµατα διαχείρισης των ζώων
στην εδαφική τους επικράτεια. Πάρα πολύ απλά. 

Και ρωτάει τώρα, πολύ σωστά -και εδώ θα ερχόµουν τώρα- η
αγαπητή συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ: «Με ποια χρηµατοδότηση;»
Μα, αυτό το ρωτάνε και οι δήµοι. Γι’ αυτό, λοιπόν, πρέπει να σας
πω, ότι προβλέπονται τέσσερις συγκεκριµένες πηγές εσόδων. Το
έθεσε το θέµα ο κ. Γιουµατζίδης. Το ακούσατε από τον κύριο
Υπουργό που είπε ότι η µεγάλη µας αγωνία είναι να ενισχύσουµε
µε πόρους τους δήµους για να τρέξουν τα προγράµµατα. 

Ποιοι είναι, λοιπόν, αυτοί οι πόροι; Κατά τη διαδικασία της ση-
µάνσεως δύνανται οι δήµοι µε αποφάσεις των δηµοτικών συµ-
βουλίων να επιβάλλουν πρόσθετες επιβαρύνσεις και ένα τέλος,
το οποίο δεν µπορεί να ξεπερνάει τα 3 ευρώ. Αυτή είναι η µεγάλη
επιβάρυνση. Δεν µπορεί να ξεπερνάει τα 3 ευρώ. Τα πρόστιµα
από τις παραβάσεις θα διοχετεύονται επίσης στους δήµους
µέσω λογαριασµού που θα επιτηρείται από το Υπουργείο Εσω-
τερικών.

Τρίτον και το κυριότερο, προβλέπεται, κύριε Γιουµατζίδη, προ-
εδρικό διάταγµα –γιατί το θέσατε και στην αρχή το ζήτηµα- µε
εισήγηση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, το
οποίο θα επιχορηγεί ποιους; Δήµους και δηµοτικές ενώσεις -το
τονίζω- ενώσεις δήµων. Εκεί λέει το άρθρο. Στοπ. Γιατί πάλι
ακούστηκαν κάποια πράγµατα, τα οποία δεν ισχύουν αν κάνει κά-
ποιος τον κόπο και διαβάσει το άρθρο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να δώσω κάποιες γρήγορες
απαντήσεις. 

Για το άρθρο 18, την επιµόρφωση κ.λπ., είπαµε το εξής: Για
να µην αναφέρουµε συγκεκριµένους φορείς, δηλαδή να κάνουµε
µία ενδεικτική αναφορά «το Υπουργείο Παιδείας, ο α’ φορέας, ο
β’ φορέας, το τάδε φιλοζωικό, το α’ φιλοζωικό», είπαµε να κά-
νουµε µία ευρεία αναφορά. Δηλαδή το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων µε οποιονδήποτε φορέα -θέλετε να
είναι Υπουργείο, θέλετε να είναι ένα φιλοζωικό σωµατείο, θέλετε
να είναι ένας άλλος επαγγελµατικός φορέας, ένα επιµελητήριο-
µπορεί να κάνει προγράµµατα ευαισθητοποίησης των µαθητών
και βεβαίως να συνεργαστεί µε το Υπουργείο Παιδείας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ο σύλλογος εκπαιδευτών σκύλων. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Θα µπορούσε βεβαίως. 
Συνεπώς, για να µην έχουµε µία περιορισµένη ενδεικτική ανα-

φορά, είπαµε ότι το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης παίρνει την
πρωτοβουλία και συνεργάζεται ad hoc µε τον οποιονδήποτε
φορέα πρέπει να συνεργαστεί. Τώρα, εάν θα έπρεπε η αρµοδιό-
τητα αυτή να ανήκει στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων ή στο Υπουργείο Παιδείας ή στο Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος, Χωροταξίας, κ.λπ., αυτό µη µου το λέτε εµένα, αγαπητοί
συνάδελφοι. Θα ήµουν ευτυχής, εάν το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων δεν είχε την αρµοδιότητα αυτή και την
είχε ένα άλλο Υπουργείο. Τώρα, όµως, το ζήτηµα πρέπει να το
διαχειριστεί το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.
Έχουµε την αρµοδιότητα είτε αρέσει είτε δεν αρέσει σε κάποι-
ους. 

Έρχοµαι στην τοποθέτηση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-

λάδας. Εγώ σέβοµαι απολύτως την ιδεολογία σας και τις από-
ψεις σας. Εδώ τώρα, όµως, κάνετε ένα λάθος.

Κύριε Ιγνατιάδη, έχουµε ένα υπαρκτό πρόβληµα που πρέπει
να το διαχειριστούµε. Είναι ένα πρόβληµα που υπάρχει: Στρατιές
αδεσπότων, ζώα κακοποιηµένα, ζώα καθηµαγµένα, πεινασµένα,
άρρωστα στους δρόµους. Έχουµε ένα πρόβληµα. Θα πρέπει να
το διαχειριστούµε. Τη διαχείρισή του πρέπει να τη δούµε υπό το
πρίσµα της ιδεολογικής µας τοποθέτησης; Γιατί εδώ ακούστηκαν
απόψεις περί καπιταλισµού, περί ιµπεριαλισµού. Κι εγώ σας λέω:
«Έλεος». Τη διαχείριση των αδεσπότων πρέπει να τη δω µέσα
από τις βόµβες απεµπλουτισµένου ουρανίου που πέφτουν στο
Αφγανιστάν ή θα πέσουν στο Ιράν ή ξέρω κι εγώ πού; Είναι δυ-
νατόν; Εδώ έχουµε ένα πρόβληµα και πρέπει να το αντιµετωπί-
σουµε. Κι εσείς µου κάνετε κριτική για τον καπιταλισµό και τον
ιµπεριαλισµό! Είναι δυνατόν να βλέπουµε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο
υπό την οπτική αυτή, της ιδεολογικής σύγκρουσης; Το νοµοσχέ-
διο αυτό βρήκαµε τώρα; 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Έλεος. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Έλεος! Αυτό λέω κι εγώ. 
Στο άρθρο 8: 
Το άρθρο 8 αναφέρεται στις πολυκατοικίες, στις µονοκατοι-

κίες και στα ζώα συντροφιάς. Είπε ο κ. Γιουµατζίδης το 2 να µπο-
ρέσουµε να το κάνουµε 3.

Κύριε Γιουµατζίδη, κοιτάξτε να δείτε. Θα έρθει κάποιος άλλος
και θα πει: «Το 3 να το κάνουµε 4». Εγώ καταλαβαίνω ότι έχετε
µια αγωνία όσο το δυνατόν περισσότεροι άνθρωποι να εξυπηρε-
τηθούν, αν θέλετε και ζώα. Πρέπει, όµως, να βάλουµε ένα όριο.
Το όριο αυτό κρίθηκε από τις υπηρεσίες ότι έπρεπε να είναι 2.
Εάν τώρα αρχίσουµε αυτό και το αλλάζουµε, θα έρθει κάποιος
άλλος και θα πει: «Το 3 να γίνει 4» και θα παίζουµε την κολοκυθιά. 

Αυτό που πρέπει να τονίσουµε -και είναι παρά πολύ σηµαντικό
και αποσιωπάται- είναι ότι δεν µπορεί να απαγορευθεί πλέον µε
κανονισµό της πολυκατοικίας η διατήρηση ζώων συντροφιάς.
Αυτό είναι µια πάρα πολύ µεγάλη πρόοδος. Μια πραγµατική
µικρή επανάσταση στο επίπεδο αυτό. 

Και ξέρετε ποιο είναι το θέµα, όταν µιλάµε για πολυκατοικίες,
µονοκατοικίες, κ.λπ.; Δεν είναι ούτε οι υγειονοµικές διατάξεις
ούτε η τήρηση της ευζωίας του ζώου ούτε τίποτα, αν θέλετε. Το
θέµα είναι η κοινή λογική που λέει πως όποια ζώα είναι κατάλ-
ληλα εκπαιδευµένα για να παραµένουν σε ένα διαµέρισµα, αυτά
τα ζώα δεν προκαλούν πρόβληµα. Το θέµα, δηλαδή, δεν είναι
αριθµητικό: δύο, τρία, τέσσερα, πέντε ή οι απαγορεύσεις. Το
θέµα είναι αυτός ο ιδιοκτήτης που θα βάζει ζώο στο διαµέρισµά
του να καταλαβαίνει ο ίδιος ότι πρέπει το ζώο να είναι τουλάχι-
στον κατάλληλα εκπαιδευµένο για να µπορέσει να παραµείνει
µέσα στο διαµέρισµα, χωρίς να ενοχλεί τους περίοικους. Και
ακούω ότι ενδιαφερόµαστε όλοι για τη συµβίωση ανθρώπων και
ζώων, αλλά τίθεται ένα ερώτηµα: Για τη συµβίωση ανθρώπου µε
άνθρωπο θα ενδιαφερθούµε; Γιατί µέσα σε µια πολυκατοικία
υπάρχουν σαράντα διαµερίσµατα και άνθρωποι διαφορετικής
προέλευσης, µορφωτικού επιπέδου, πιθανόν και εθνικότητας.
Αυτοί δεν θα πρέπει να συνυπάρξουν, να συµβιώσουν; Άρα, λοι-
πόν, να µη βλέπουµε το άρθρο αυτό µε καχυποψία. Είναι πραγ-
µατικά µία µικρή επανάσταση.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, αναφερόµενος σε ένα θέµα που τα-
λάνισε την Αίθουσα και πρέπει να δοθεί µία απάντηση. Ετέθη και
από τον κ. Γιουµατζίδη και από τον κ. Πλεύρη. Ερώτηµα: µπορεί
να γίνει υιοθεσία από φιλοζωικά σωµατεία; Το ακούω συνεχώς.
Μπορεί ένα φιλοζωικό σωµατείο να είναι ιδιοκτήτης του ζώου;
Κατ’ αρχάς, θα πω το εξής: Γιατί όχι; Όταν θέτω το ερώτηµα
αυτό, κάποιοι απαντούν: «Γιατί µπορεί να κάνει εµπορία». Απο-
δεικνύεται;

Αν ένα φιλοζωικό σωµατείο κάνει εµπορία, να αποδειχθεί, να
το οδηγήσουµε στη δικαιοσύνη και να επιβληθούν οι δέουσες κυ-
ρώσεις, αλλά δεν µπορούµε να πούµε «µπορεί να κάνει εµπορία». 

Θα απαντήσω και διαφορετικά για να τελειώνει άπαξ και διά
παντός αυτό το θέµα: Ένα φιλοζωικό σωµατείο µπορεί να είναι
ιδιοκτήτης, µπορεί να υιοθετεί και αυτό µας το επιβάλλει η κοι-
νοτική νοµοθεσία. Ακούστε λοιπόν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
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λίας του κυρίου Υφυπουργού)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Πρέπει να ολοκληρώ-

σετε.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Πρέπει να δώσω
απαντήσεις σε κάποια καίρια ζητήµατα και ζητώ την ανοχή σας
και την κατανόησή σας. Θα τελειώσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Με πιο συνεκτικό
τρόπο πρέπει να γίνει αυτό το πράγµα.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Υπήρξε κατά το παρελθόν µία εγκύκλιος του
κ. Κιλτίδη. Τι έλεγε αυτή η εγκύκλιος; «Ιδιοκτήτης των ζώων δεν
µπορεί να είναι φιλοζωικό σωµατείο» -έλεγε ο κ. Κιλτίδης- «ή
άλλο νοµικό πρόσωπο παρά µόνο φυσικό πρόσωπο». Έρχεται η
Ευρωπαϊκή Ένωση τώρα και µας στέλνει αυτό εδώ το οποίο
µπορώ να σας το βγάλω φωτοτυπία και να το διανείµω σ’ όποιον
θέλει. Λέει: «Η εγκύκλιος» -αυτή που σας διάβασα- «απαγορεύει
σε νοµικά πρόσωπα και οργανώσεις προστασίας των ζώων να
είναι ιδιοκτήτες ζώων συντροφιάς». Ωστόσο από το κείµενο του
άρθρου 3 του κανονισµού 998/2003 µπορεί να συναχθεί ότι τόσο
τα φυσικά όσο και τα νοµικά πρόσωπα µπορούν να είναι ιδιοκτή-
τες ζώων συντροφιάς. Αν η πρόθεση του νοµοθέτη ήταν τα νο-
µικά πρόσωπα να µην έχουν το δικαίωµα να συνοδεύουν τα ζώα
συντροφιάς ως ιδιοκτήτες, θα είχε θεσπίσει σχετική πρόβλεψη.

Άρα, έρχεται η Ευρωπαϊκή Ένωση και µας λέει: «Κύριοι, βάσει
του κανονισµού 998/2003 τα νοµικά πρόσωπα µπορούν να είναι
ιδιοκτήτες, µπορούν να υιοθετούν ζώα συντροφιάς». Είναι κανο-
νισµός. Όποιος συνάδελφος θέλει, µπορώ να του τον δώσω.

Όσον αφορά τώρα τα ενδιαιτήµατα και τα καταφύγια…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙΔΗΣ: Μπορώ να πω κάτι, κύριε

Υπουργέ;
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Παρακαλώ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙΔΗΣ: Κανείς δεν αµφισβήτησε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Μισό λεπτό, κύριε Γι-

ουµατζίδη. Τι παρέµβαση θα κάνετε; Από πού πήρατε την άδεια;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙΔΗΣ: Προηγουµένως ο Προεδρεύων

επέτρεψε, ενώ µιλούσα, να παρέµβει ο κύριος…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Με την άδειά του.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙΔΗΣ: Του ζήτησε άδεια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Τι είναι εδώ; «Μπάτε

σκύλοι, αλέστε και αλεστικά µη δίνετε»; Ορίστε, έχετε το λόγο
µε την άδεια του οµιλούντος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Ροντούλη, κανείς δεν αµφισβήτησε τη δυνατότητα για

υιοθεσία. Αµφισβήτησε τη δυνατότητα τού πώς µπορεί ένα φιλο-
ζωικό σωµατείο, όταν ισχυρίζεται ότι δεν έχει χρήµατα, να δια-
τηρεί ένα ζώο το οποίο έχει θεραπευθεί. Είναι συγκεκριµένο το
ερώτηµα. Έχει θεραπευθεί, έχουν γίνει τα εµβόλια, δεν πρέπει
να το αφήσει έξω. Γιατί να συνεχίζει να το υιοθετεί;

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Κύριε Γιουµατζίδη, αν µε αφήνατε να συνε-
χίσω δεν θα θέτατε τώρα αυτό το θέµα. Εδώ λοιπόν ετέθη το
ζήτηµα αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Αυτό και να ολοκλη-
ρώσουµε.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό. 

Πρέπει κατ’ αρχάς για τα ενδιαιτήµατα και τα καταφύγια να
πω ότι η νοµοθεσία σε επίπεδο κοινότητας δεν είναι ενιαία, άρα
κάθε κράτος-µέλος έχει τη δική του νοµοθεσία. Εµείς, λοιπόν,
έχουµε το ν. 604/1977 και το π.δ. 463/1978 που προβλέπει συγ-
κεκριµένες προδιαγραφές και προϋποθέσεις για να αδειοδοτη-
θούν τα καταφύγια ή τα ενδιαιτήµατα ζώων. Πολύ καλά κάνετε
και θέτετε το ερώτηµα. Αν, λοιπόν, ένα φιλοζωϊκό σωµατείο δεν
έχει αυτές τις προϋποθέσεις, δεν έχει τα ενδεικνυόµενα καταφύ-
για, πού θα βάζει τα ζώα που θα θέλει να υιοθετεί; Είναι πολύ
απλό. Θα πρέπει να έχει τις προϋποθέσεις για να µπορεί να επι-
λαµβάνεται και ζητηµάτων περισυλλογής και ιδιοκτησίας-υιοθε-
σίας.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ πάρα πολύ και

πάλι. Θα αναφερθώ σ’ ένα θέµα το οποίο ετέθη κατά κόρον από
την κ. Πιπιλή. Είναι το ζήτηµα της σήµανσης των ποιµενικών σκύ-
λων, δηλαδή των σκύλων που φυλάσσουν κοπάδια. Νοµίζω ότι ο
εκπρόσωπος των κτηνοτρόφων είπε τα πράγµατα ξεκάθαρα στην
Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου. Τόνισε κι αυτός ότι η σή-
µανση είναι προαιρετική. Αν θέλει κάποιος, µπορεί να το σηµά-
νει.

Δεύτερον, τόνισε ότι εµείς αντιµετωπίζουµε τα ζώα αυτά ως
εργαλεία. Τα αγαπάµε τα ζώα αυτά. Μας είναι χρήσιµα τα ζώα
αυτά. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Όλοι;
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Πάντα, κυρία Πιπιλή, υπάρχουν εξαιρέσεις
και ασυνείδητοι. Παντού και πάντα και οπουδήποτε. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Σε αυτούς να γίνει υποχρεωτικό, να τελει-
ώνουµε.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Αλλά η συντριπτική πλειοψηφία των κτηνο-
τρόφων σέβεται και αγαπά τα ζώα αυτά.

Να σας πω όµως το εξής. Τίθεται ένα πρακτικής φύσεως ζή-
τηµα. Έστω ότι πάµε να βάλουµε συσκευή ηλεκτρονικής σήµαν-
σης στα ζώα αυτά. Βάζουµε, λοιπόν. 

Ερώτηµα. Ποιος θα πάει να κάνει έλεγχο στα ζώα αυτά; Ποιος
θα τα πλησιάσει στο µισό µέτρο; Ποιος θα πάει να κάνει τον
έλεγχο ενός τσιπαρισµένου ζώου; Ποιος θα πάει να κάνει αυτόν
τον έλεγχο για να δει αν πράγµατι έχει τοποθετηθεί η συσκευή; 

Καλά είναι, λοιπόν, άνθρωποι που κάθονται στον καναπέ τους
στην Αθήνα και ασκούν κριτική εκ του ασφαλούς, να ξέρουν τι
περνάνε οι άνθρωποι που είναι στο µαντρί. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Έχουµε κοπάδια στα σαλόνια.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Αυτοί οι άνθρωποι βιώνουν µια οδυνηρή οι-
κονοµική πραγµατικότητα, πολλαπλά οικονοµικά προβλήµατα και
αν πάµε να κάνουµε τέτοιου είδους πράγµατα –να νοµοθετή-
σουµε κατά τον τρόπο που λέτε- θα διογκώσουµε το πρόβληµα.
Δεν θα απαλύνουµε το πρόβληµα, θα το µεγαλώσουµε. 

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, είµαι υποχρεωµένος να αναφερθώ σε
µια τοποθέτηση που έκανε ο εκλεκτός συνάδελφο κ. Πλεύρη
περί φοβίας έναντι των ζώων. Είπε χαρακτηριστικά: µα δεν είναι
φοβία το γεγονός ότι όταν επανατοποθετούνται, λέµε απαγο-
ρεύεται η επανατοποθέτηση σε νοσοκοµεία, σε αρχαιολογικούς
χώρους, σε σχολεία κ.λπ.; 

Απάντηση: δεν υπάρχει καµµία φοβία. Αυτό που λέµε είναι ότι
πρέπει να προστατεύσουµε τη δηµόσια υγεία. Φανταστείτε σε
αρχαιολογικούς χώρους παραδείγµατος χάριν, να βλέπουµε
αδέσποτα, τι εντύπωση θα προκαλούσε αυτό στους τουρίστες.
Πρέπει να προστατεύσουµε και αυτούς και τη δηµόσια υγεία. Δεν
τίθεται ζήτηµα φοβίας. 

Όσον αφορά, κύριε Πλεύρη, αυτό που είπατε ότι θα πρέπει και
ο πολίτης να µπορεί να ταΐζει, να δίνει φαγητό στα ζώα, σας λέω
ότι µπορεί. Πού όµως; Σε χώρους οριζόµενους από τους δήµους,
όπου και οι δήµοι θα είναι υποχρεωµένοι –προβλέπεται ρητά
µέσα στο νοµοσχέδιο- να παρέχουν στα ζώα τροφή και νερό. Σ’
αυτούς τους χώρους, λοιπόν, όταν πάει ο Πλεύρης και δίνει ένα
πιάτο φαγητό βεβαίως µπορεί να πάει. Φανταστείτε τώρα ο κα-
θένας να βγαίνει έξω να ρίχνει ένα κόκκαλο από εδώ, ένα κόκ-
καλο από εκεί και να λέµε ότι ταΐζουµε τα αδέσποτα ζώα. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Δεν γίνονται αυτά, κύριε Ροντούλη. Συνή-
θως σε ένα πιατάκι τους βάζουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κλείστε, κύριε
Υπουργέ.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Αυτό περιµένουµε.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Το νοµοσχέδιο έχει και µια διάταξη που απο-
σιωπήθηκε. Ευαίσθητες κοινωνικές οµάδες, όπως είναι ΑΜΕΑ µε
αναπηρία άνω του 80%, πολύτεκνοι, τρίτεκνοι, µονογονεϊκές οι-
κογένειες, άτοµα που διαβιούν µε το επίδοµα πρόνοιας µπορούν
αζηµίως να προσφύγουν σε δηµόσιες υποδοµές και να σηµάνουν
τα ζώα τους. Σε µια περίοδο που έχουµε ένα εκατοµµύριο ανέρ-
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γους είναι µια σηµαντική πρόνοια του νοµοσχεδίου που δεν πρέ-
πει να αποσιωπάται, κύριε Ιγνατιάδη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επαναληπτικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Τελειώστε, παρακαλώ.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω και εκ µέρους
του κόµµατός µου συλλυπητήρια στην οικογένεια του θανόντος.
Αναφέροµαι στον Θόδωρο Αγγελόπουλο τη ζωή και συµπερι-
φορά του οποίου χαρακτήριζε µια λέξη, µια έννοια. Η έννοια της
λιτότητας. Άρα δεν χρειάζεται να πούµε άλλα λόγια, γιατί µιλάει
γι’ αυτόν η ελληνική κοινωνία, µιλάει γι’ αυτόν ο χώρος της τέ-
χνης, µιλάει γι’ αυτόν τον άνθρωπο το ίδιο του το έργο. Ας είναι
ελαφρύ το χώµα που τον σκεπάζει. Θερµά συλλυπητήρια στους
οικείους του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ως προς την τελευταία
παρατήρηση για τους κτηνοτρόφους, επειδή κατάγοµαι από κτη-
νοτροφική οικογένεια και είµαι και ο ίδιος κτηνοτρόφος, θέλω να
σας πω ότι ο κτηνοτρόφος πρώτα βάζει στον ντορβά του το ψωµί
για το σκυλί και µετά για τον εαυτό του. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Καλά.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Μπράβο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα
ένας µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το Γυµνάσιο Κύµης Ευβοίας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’  όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί των άρθρων και των
τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων «Για τα δεσποζόµενα και τα αδέσποτα ζώα
συντροφιάς και την προστασία των ζώων από την εκµετάλλευση
ή τη χρησιµοποίηση µε κερδοσκοπικό σκοπό» και εισερχόµαστε
στην ψήφισή τους ξεχωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.

ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Παρών.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Παρών.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 10

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 11

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 12

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 13

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Παρών.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Παρούσα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 14

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 15

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
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πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 16

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό οµο-
φώνως.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 17

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 18

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 19

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Παρούσα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 20

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 21

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 22

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 23

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 654 και ειδικό 14 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 654 και ειδικό 14 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιον άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 695 και ειδικό 16, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 695 και ειδικό 16 έγινε δεκτή όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιον άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου του
νοµοσχεδίου.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο του
νοµοσχεδίου;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο του νοµοσχεδίου έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων: «Για τα δεσποζόµενα και τα αδέσποτα ζώα συν-
τροφιάς και την προστασία των ζώων από την εκµετάλλευση ή
τη χρησιµοποίηση µε κερδοσκοπικό σκοπό» έγινε δεκτό επί της
αρχής και επί των άρθρων κατά πλειοψηφία.

Η ψήφισή του στο σύνολο αναβάλλεται για άλλη συνεδρίαση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 13.47’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο, ηµέρα Πέµπτη 26 Ιανουαρίου 2012 και ώρα
9.30’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό
έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) ειδική συνε-
δρίαση της Ολοµέλειας της Βουλής αφιερωµένη στη µνήµη των
πρώην Βουλευτών Γρηγορίου Λαµπράκη και Γεωργίου Τσα-
ρουχά, µε την ευκαιρία της συµπλήρωσης εκατό ετών από τη
γέννησή τους.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                 ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ       


